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تلاش دولت معطوف به تداوم رشد اقتصادي است

اين روزه��ا اظهارات متفاوت 
و در برخي م��وارد متضادي 
در خص��وص چش��م انداز 
ب��ازار خودرو پ��س از واردات 
خودروهاي دسته دوم خارجي 
مط��رح مي ش��ود. گروهي از 
تصميم س��ازان و مسوولان 
كش��ور معتقدند ب��ا واردات 
خودروهاي خارجي دسته دوم بسياري از مشكلات بازار 
خودروي ايران حل و فصل شده، بازار رقابتي و قيمت ها 
كاهشي مي شود. اولا بايد گفت كه واردات خودروهاي 
نو با تعرفه قابل كنترل اس��ت، چرا كه تعرفه پارامتري 
است كه دولت ها براي ايجاد توزان، بين ناكارآمدي هاي 
داخلي و خارجي به كار مي برند. اين راهبردي اس��ت 
كه در همه جهان استفاده مي ش��ود تا توليد كشورها 
سرپا بماند. حتي امريكا كه داعيه دار جهاني سازي در 
اقتصاد است، با استفاده از جنگ تعرفه ها عليه چين از 
اقتصاد خود حفاظت مي كند.در نقطه مقابل برداشتن 
تعرفه ها هم باعث تضعيف توليد در كشورها مي شود. 
وقتي تعرفه ها كنار گذاشته مي شود، در ظاهر قيمت ها 
كاهشي ش��ده و مصرف كننده خوشحال مي شود. اما 
بايد ديد پس از تضعيف توليد، اقتصاد چه وضعيتي پيدا 
مي كند؟ آيا تا ابد مي توان نفت و گاز را فروخت و اقتصاد 
را اداره كرد؟ اساسا چطور مي توان پول نفت را عادلانه 
در جامعه توزيع كرد؟ يكي از مهم ترين مكانيسم هاي 
توزيع ثروت در هر جامعه اي رشد توليد است. از طريق 
رشد توليد است كه اشتغال پايدار ايجاد، اقتصاد توسعه 
پيدا كرده و توزيع پول در جامعه صورت مي گيرد. از اين 
طريق جلوي افزايش فاصله طبقاتي هم گرفته مي شود. 
اما وقتي تعرفه ها صفر مي شود يا به شدت كاهش پيدا 
مي كند حداقل بگيران و حقوق بگيران دچار مشكلات 
عديده اي مي شوند. اما افراد برخوردار جامعه، ثروتمند تر 
مي ش��وند. به همين دليل دول��ت امريكا در خصوص 
واردات خودروهاي برقي از چين تعرفه گذاشته و عنوان 
كرده به خودرويي سوبسيد مي دهد كه باتري امريكايي 
داشته باشد. يا درباره توليد فولاد، آمريکا و اروپا جنگ 
تعرفه اي را آغاز كرده اند. البته طي دهه هاي اخير هستند 
كشورهايي كه صنعت خودروسازي خود را در اختيار 
ساير كشورها قرار مي دهند. مثلا انگليس طي سال ها 
اقتصاد خود را تقويت مي كند، بعد خودروسازي خود 
را به ساير كش��ورها و شركت ها واگذار مي كند. همين 
كش��ور باز هم همه ظرفيت هاي خودروسازي خود را 

به ديگران محول نمي كند، بلك��ه در بزنگاه ها، تلاش 
مي كند از صنايع كليدي خود مراقبت كند. در ايران اما 
جرياناتي وجود دارند كه مي گويند با واردات خودروهاي 
خارجي كس��ي ديگر خودروه��اي داخلي نمي خرد و 
قيمت ها كاهش مي كند. اين دس��ت افراد به اسم رفاه 
مردم حرف ه��اي عوامانه اي مي زنند ام��ا در عمل بر 
خلاف منافع مردم رفتار مي كنند. اما برخي اين پرسش 
را مطرح مي كنند آي��ا در ايران توليد خودرو به معناي 
واقعي وجود دارد يا نه؟ به نظرم بخش��ي از مش��كلات 
صنعت خودروسازي برآمده از نظام تصميم سازي هاي 
اقتصادي در مجلس و دولت است. فقط طي 6ماه اخير 
درصد توليد خودروهاي س��ي كي دي از 10درصد به 
19درصد رسيده است. اين وضعيت نتيجه روندي است 
كه نظام تصميم سازي هاي اقتصادي )از جمله مجلس( 
در پيش گرفته اس��ت. بنابراين به نظ��رم با روندي كه 
مجلس يازدهم در پيش گرفته، نه رقابت در بازار خودرو 
شكل مي گيرد، نه قيمت ها در بلندمدت تعديل مي شود 
و نه رفاه مردم در اين بخش افزايش پيدا مي كند. اتفاقي 
كه رخ مي دهد آن اس��ت كه به طور موقت قيمت هاي 
خودرو كاهش پيدا مي كند، اما با گذشت زمان از آنجا 
كه اقتصاد كلان ايران بيمار اس��ت، مشكلات ارزي در 
كشور وجود دارد و نوسانات در بازار ها جولان مي دهند، 
قيمت ها باز هم دچار نوسان و افزايش مي شود. نتيجه 
اين وضعيت، باعث افزايش مشكلات براي دهك هاي 
متوسط و محروم و داراتر شدن اقشار برخوردار مي شود.

مگر غير از اين اس��ت كه در اقتصاد ايران سال هاست 
واردات مرغ و تخم مرغ صورت مي گيرد؟ آيا قيمت اين 
اقلام و س��اير اقلام وارداتي به كشور كاهش پيدا كرده 
اس��ت؟ آيا دولت توانسته آرامش را به سفره هاي مردم 
بازگرداند؟ پاسخ تمامي اين پرسش ها منفي است، چرا 
كه اقتصاد كلان ايران با مشكل روبه روست تا زماني كه 
ش��اخص هاي كلان دچار مشكل باشد و تورم فزاينده 
وجود داشته باشد، نمي توان ثبات را به بازارها بازگرداند. 
بنابراين در پاسخ به اين پرسش كه آيا با واردات خودروي 
خارجي قيمت خودرو در ايران پايين مي آيد؟ مي گويم 
بله. اما در ادامه بايد گفت كه در ادامه قيمت هاي خودرو 
دوباره بالا مي رود. عملا قول ها و وعده هايي كه برخي 
افراد و جريانات در خصوص بهبود در بازار خودرو و ساير 
بخش هاي اقتصادي مي دهند بر زمين خواهد ماند. بايد 
از اين افراد و جريانات پرس��يد چرا وضعيت اقتصادي 
كشور و ش��اخص ها به گونه اي ش��ده كه هيچكدام از 
بازارهاي 5گانه كشور رنگ آرامش را به خود نديده اند؟

يكي از موضوع��ات مهمي 
كه بايد در اقتص��اد ايران به 
عن��وان يك اولوي��ت دنبال 
كرد، بحث ثب��ات اقتصادي 
در شاخص هاي بزرگ است. 
در اين ترديدي وجود ندارد 
كه بهبود اوض��اع و كاهش 
هزينه ها را مي توان به عنوان 
يك اولوي��ت مهم دنبال كرد اما در عين حال چيزي 
كه براي سرمايه گذاران اقتصادي بيشترين اهميت 
را دارد، ثب��ات براي ام��كان تصميم گي��ري درباره 
آينده است. اقتصاد ايران به يك تغيير نگرش كلان 
احتياج دارد. نگاهي به وضعيت بسياري از صنايع و 
فعاليت هاي اقتصادي به خوبي اين موضوع را نشان 
مي دهد. براي مثال ما در صنايع نفت و گاز يك مزيت 
نس��بي جدي داريم ام��ا مي بينيم ك��ه در تمام اين 
سال ها، جز خام سوزي و خام فروشي، كمتر به ديگر 
بخش ها توجه شده است. در حوزه تجارت نيز ما اين 
شرايط را مي بينيم. بخش خصوصي بارها از اين گفته 
كه بايد به س��مت تك نرخي شدن ارز حركت كنيم، 
با وجود آنكه گام مثبت ح��ذف ارز ۴۲00 توماني از 
س��وي دولت نهايي شد، اما همچنان ارز چند نرخي 

باقي مانده است. 
در اين ترديدي وجود ندارد كه با كنار رفتن تحريم ها، 
اقتصاد ايران بار ديگر اين فرصت را پيدا خواهد كرد 
ك��ه در عرصه ه��اي بين المللي ب��ا محدوديت هاي 
كمتري فعاليت كند و در راس��تاي منافع خود گام 
بردارد. ما در سال هاي گذشته براي توليد و صادرات 
با هزينه هايي مواجه بوده ايم كه كنار رفتن تجريم ها، 
قطعا مي تواند براي ما نتايج ملموسي به همراه داشته 
باش��د. از س��وي ديگر ما در دوره برجام ديديم كه با 
كنار رفتن تحريم ها، شركت هاي خارجي به حضور 
در اقتصاد ما علاقه دارند و مي توان بستري به وجود 
آورد تا با جذب سرمايه گذاري و مشاركت اقتصادي، 
نسبت به بهبود كيفيت كالاهاي ايراني اقدام كنيم. 
متاسفانه ما در س��ال هاي قبل با اين مشكل مواجه 
بوديم كه سياست هاي اجرايي دوام نداشت و بارها با 
تغيير مواجه مي شد، در كنار آن با توجه به نامشخص 
بودن سرنوشت برجام و تحريم ها، يك عدم اطمينان 
ديگر نيز براي فعالان اقتصادي وجود داشت و همين 

مساله كار را در سطح اجرا دشوار مي كرد.
اگر با در كنار هم قرار دادن اين مسائل و درس گرفتن 
از گذشته بتوانيم مس��يري جديد را در اين حوزه به 
وجود بياوريم مي توان انتظار داشت كه اوضاع تغيير 
كرده و از ظرفيت ها به درستي استفاده شود اما در غير 
اين صورت ما همچنان با اين چالش مواجه خواهيم 
بود كه صحبت هاي زيادي از ظرفيت هاي اقتصادي 
مطرح مي شود اما در عين حال هنوز راهي طولاني تا 

بالفعل كردن آنها باقي مانده است. 

بازار روز شنبه بدون توجه 
به پارامتر هاي تاثيرگذار، پر 
عرضه كار خود را آغاز كرد 
به طوري كه از همان دقايق 
ابتدايي شاهد رنج هاي روبه 
پايين و سبقت فروشندگان 
از يكديگ��ر بوديم. از جمله 
اين پارامتر ه��ا مي توان به 
كاهش نرخ دلار و رس��يدن آن به كان��ال 51 هزار 
توماني در پايان روز جمعه اش��اره كرد كه نشان از 
كاهش احتمال بروز تنش بين ايران و اسراييل و در 
كل ريسك سياس��ي بازار دارد كه خبر خوبي براي 
بازار سرمايه محسوب مي شود. در كنار اين موضوع 
تلاطم بازار هاي جهاني و تنش در خاورميانه عاملي 
بازدارن��ده براي تعادل ن��رخ اق��لام كاموديتي در 
بازار هاي جهاني بوده به طوري كه شاهد رشد مجدد 
نفت از س��طوح 8۴ دلاري به مح��دوده 90، اونس 
طلا تا سطح 1,93۲ دلاري و شيب صعودي ملايم 
س��اير كاموديتي ها هس��تيم كه با توجه به كاهش 
ريسك سياسي مي توانس��ت سيگنال مثبتي براي 
بازار قلمداد گردد. با اين حال اما خريداران ترجيح 
دادند تا در اين روزها همين ريسك ناچيز احتمالي 
را هم نپذيرند و تماشاچي تابلوی معاملات باشند. 
به اين ترتيب عقب نش��يني خري��داران، حجم كم 
معاملات اين روز ه��ا، نبود جريان پولي در بازار و از 
همه مهم تر طولاني و فرسايشي شدن روند اصلاحي 
و خستگي سهامداران را مي توان دليل اصلي ايجاد 
فش��ار عرضه و غلبه فروشندگان به خريداران بيان 
كرد. لذا همان ط��ور كه در پاراگ��راف قبلي به آن 

اشاره كرديم، معتقديم سلس��له اتفاقات و ابهامات 
كه ريشه اكثر آنها تصميمات دولتي و بي اعتمادي 
عمومي بوده موجب ش��ده تا بازار به اين حال و روز 
بيفتد. به واقع اين روز ها حجم عظيمي از ابهامات و 
قرارگيري سهامدار در معرض آنها را داريم. در اين 
بين س��هامدار بيچاره نيز نمي داند حواسش را بايد 
دقيقا به چيزي معطوف كند، تنش هاي خاورميانه 
و تحولات داخلي يا قيمت گذاري دس��توري و نرخ 
دلار و تصميمات يك شبه و غير كارشناسي دولت. 
با تمام اين تفاس��ير اما همچنان نگاه م��ان به بازار 
آن قدر ها ك��ه بايد بد نيس��ت و معتقديم تحولات 
روز هاي آخر مهر و انتشار گزارش هاي ميان دوره اي 
تا حدودي سمت س��وي بازار را عوض خواهد كرد. 
البته همه چيز بستگي به گزارش 6 ماهه شركت ها 
خواهد داشت. گرچه انتظار گزارش  رويايي از همه 
ش��ركت ها نداريم ام��ا ثبات نس��بي در گزارش ها 
به علاوه گزارش خوب چند نم��اد مورد توجه بازار 
مي تواند ما را به مقصودمان برساند علي الخصوص 
كه قيمت اكثر نماد ها و شاخص در برهه اخير اصلاح 
قابل توجهي داشته اند و حوالي كف هاي قبلي خود 
در حال معامله اند. به اين ترتيب صحبت را مي توان 
اينگونه تمام كرد كه از نظر بنيادي تداوم ش��رايط 
فعلي بازار نمي تواند بيش از اين طولاني ش��ود مگر 
اينكه شاهد تحولات و اتفاقاتي غيرقابل پيش بيني 
باشيم كه هر چند احتمال آن كم است اما غير ممكن 
نيست. اما با كنار گذاشتن چنين سناريو هايي به نظر 
بازار پس از اندكي دست و پا زدن در سطوح فعلي و 
حجم خوردن روز هاي بهتر و شايد حتي يك جهش 

را تجربه كند.

تلاش دولت معطوف به تداوم رشد اقتصادي و كيفيت 
آن متمركز است؛ قطعا تداوم اين روند به مرور بر درآمد 
سرانه مردم و بهبود اوضاع معيشتي كمك خواهد كرد.
به گزارش ش��ادا، مركز روابط عمومي و اطلاع رساني 
وزارت ام��ور اقتصادي و دارايي در پاس��خ به گزارش 
م��ورخ 1۴0۲,7,19 روزنامه تع��ادل با عنوان »وعده 
لمس رشد و ثبات در اقتصاد ايران« توضيح داد: رشد 
اقتص��ادي اصلي ترين عامل افزايش درآمد س��رانه و 
بهبود اوضاع معيشتي مردم است و به هر ميزان رشد 
اقتصادي بيشتر باشد، وضعيت اقتصادي مردم بيشتر 

بهبود پيدا خواهد كرد.
همه آمارها بيانگر رشد اقتصادي مطلوب است و اگر 
احساس مي شود كه با استانداردها فاصله دارد، به اين 
دليل است كه برخي شاخص هاي رشد اقتصادي در 
بلندمدت اثرات خود را نشان خواهند داد و به همين 

دليل تلاش دولت معطوف به تداوم اين رشد است. اگر 
رشد اقتصادي در دو سال اخير به خوبي در جامعه قابل 
لمس نيست، به اين دليل است كه اقتصاد ايران در دهه 
90 رشد بسيار پاييني را تجربه كرد اما برخي نشانه ها 
حكايت از استمرار رشد اقتصادي و كيفيت آن دارد، 
براي نمونه گزارش پژوهشكده پولي و بانكي حاكي از 
رشد 6.7 درصدي توليد صنايع بزرگ در تير و مرداد 
امسال است كه به عنوان يك شاخص پيش نگر مي تواند 

گوياي تداوم رشد اقتصادي در تابستان امسال باشد.
همچنين رشد س��رمايه گذاري در بهار امسال نشان 
مي دهد كه رونق اين فصل واقعي بوده و تصادفي نيست. 
در بهار امسال شاهد رشد س��رمايه گذاري بوديم كه 
نشان مي دهد كه رشد اقتصادي فصول سال گذشته 
موقتي و دفعي نبوده و دولت اميدوار اس��ت مس��ير 

بلندمدت رشد اقتصاد ايران ادامه يابد.

نويد فرهاديمهرداد عباداميرحسين كاكايي

دولت مي تواند رشد ثبت شده را تثبيت كند؟

در شرايطي كه جديدترين تحليل هاي نهادهايي مانند 
صندوق بين المللي پول، از اين حكايت دارد كه تحت تاثير 
تحولات جهاني، احتمالا ميزان رشد اقتصادي كشورها 
در سال هاي پيش روي ميلادي افتي نسبي خواهد كرد و 
بايد به سمت تعديل برخي پيش بيني ها حركت كرد اما 
آن طور كه از صحبت هاي مقامات ايران و البته آمارهاي 
ارايه ش��ده از س��وي نهادهاي دولتي برمي آيد، اقتصاد 
ايران روندي متفاوت را در پيش گرفته و توانسته به رشد 
اقتصادي خود در ابتداي 1۴0۲ سرعت بيشتري ببخشد. 
پس از ش��وك منفي كه جنگ روس��يه و اوكراين براي 
اقتصاد جهاني به وجود آورد، حالا تداوم درگيري ها ميان 

غزه و اسراييل نيز باعث شده كه وضعيت اقتصاد جهاني 
وارد ابهام هايي تازه شود. انگوزي اوكونجو ايويلا، رييس 
سازمان تجارت جهاني گفت كه اميدوار است درگيري ها 
در فلسطين اشغالي به س��رعت پايان يابد و هشدار داد 
كه اگر در منطقه گسترش يابد، »تأثير واقعاً بزرگي« بر 
جريان هاي تجاري ضعيف جهاني خواهد داشت. اوكونجو 
ايويلا در مراكش و نشست  سالانه صندوق بين المللي پول 
و بانك جهاني اظهار كرد كه جنگ در خاورميانه مي تواند 
به عواملي از جمله نرخ هاي بهره بالاتر، بازار متشنج چين 
و جنگ روسيه در اوكراين كه رش��د تجارت را متوقف 
مي كنند، بيفزاي��د. او در مصاحبه اي گفت: ما اميدواريم 

اين درگيري به زودي پايان يابد و مهار شود. بزرگ ترين 
ترس ما اين است كه گسترش يابد زيرا اين امر تاثير بسيار 
زيادي بر تجارت خواهد داشت. همه روي پوست تخم مرغ 
هس��تند و به بهترين ها اميدوارند. اوكونجو ايويلا افزود 
كه عدم اطمينان جهاني از قبل، رشد تجارت را محدود 
مي كند اما با شروع ناگهاني جنگ بين رژيم صهيونيستي 
و حماس، اين امر تشديد مي شود. اين نهاد تجاري مستقر 
در ژنو هفته گذشته پيش بيني رشد خود را براي تجارت 
جهاني كالا در سال جاري به نصف كاهش داد و دليل آن 
تورم مداوم، نرخ ه��اي بهره بالاتر، كندي اقتصاد چين و 
صفحه 2 را بخوانيد جنگ در اوكراين بود.  

در نشست هيات رييس��ه اتاق ايران و هيات مديره انجمن 
اپك اعلام شد كه وجود ۲00 ميليارد دلار سرمايه گذاري 
معطل در صنعت نفت، به افزايش ميزان مهاجرت نيروي 
كار، افزايش قيمت تمام شده وغيررقابتي شدن محصول 
منجر شده است. به گفته اعضاي هيات رييسه اتاق ايران، 

در حال حاضر مهاجرت ني��روي كار از دغدغه هاي اصلي 
بنگاه هاي اقتصادي اس��ت. از اين رو، موضوع تهي ش��دن 
كشور از ذخاير ژنتيكي و مهاجرت نيروهاي انساني بايد در 
اولويت تصميم گيران كشور باشد. از آن رو، اعضاي انجمن 
اپ��ك مي گويند كه اتاق بايد از تش��كل هاي زيرمجموعه 

خود بخواهد مطالبه گرانه با دولت مواجه شوند و طرح ها و 
ايده هاي خود را پيش از تصميمات دولت براي آن ها، روي 
ميز دولت بگذارند، به گفته آنها، هرچه جايگاه اتاق در ارتباط 
با دولت و حكمراني قوي تر باشد، اين به نفع بخش خصوصي 
صفحه 7 را بخوانيد خواهد بود.   

حركت اقتصاد ايران 
خلاف روند جهاني

رهبر انقلاب در ديدار رهبر جنبش اسلامي نيجريه:

وابستگي آرامش بازار ملك به ثبات نرخ ارز تاييد شد

رهبر معظم انقلاب اسلامي با اشاره به شرايط فلسطين 
اشغالي و به ويژه غزه گفتند: امروز يكي از مظاهر قدرت 
اسلام همين مسائلي اس��ت كه در فلسطين در حال 
روي دادن است. حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم 
انقلاب اسلامي پيش از ظهر ديروز در ديدار شيخ ابراهيم 

زكزاكي رهبر جنبش اسلامي نيجريه و همسر وي، با 
قدرداني از مجاهدت هاي وي و خانواده اش، قدرت روز 
افزون اس��لام در جهان به رغم توطئه هاي گسترده را 
نتيجه مجاهدت ها دانستند و با اشاره به شرايط فلسطين 
صفحه 2 را بخوانيد اشغالي و به ويژه غزه ...   

برگ��زاري هماي��ش راهبردهاي اقتصاد مس��كن، 
انبوه سازي و معماري پايدار ديروز به فرصتي تبديل 
شد تا بار ديگر، مساله »مسكن« از زاويه كارشناسان 
مس��تقل مورد بررس��ي قرار گيرد. در اين نشست، 

نايب رييس اتاق بازرگاني از رونق س��اخت و ساز در 
نيمه نخست سال جاري سخن گفت كه البته گزاره اي 
دقيق نيست. آنچه رونق ساخت و ساز در نيمه اول سال 
صفحه 5 را بخوانيد خوانده مي شود...  

همه دنياي اسلام بايد
به مردم فلسطين كمك كنند

دگرديسي
سيكل هاي تجاري مسكن

نيـاز اقتـصاد ايـران
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چه ارتباطي بين ممنوعيت واردات
آيفون و خشكبار وجود دارد؟

سالانه ۱۰ هزار كادر پزشكي
از كشور مهاجرت مي كنند

صفحه  8    صفحه  7    

پشت پرده ممنوعيت
واردات آيفون ۱۵

اقتصاد ايران و پيش بيني هاي 
نشست مراكش

يك��ي از خبره��اي مهم 
اقتص��ادي اي��ن روزهای 
جهان، برگزاري نشست 
بانك جهان��ي و صندوق 
بين الملل��ي پول اس��ت 
ك��ه برخلاف س��ال هاي 
قبل كه اغل��ب در امريكا 
برگزار مي شد، امسال در 
مراكش برگزار شده است. بررسي آخرين تحولات در 
سيستم هاي پولي و مالي جهاني، موضوعات استراتژيك 
كليدي رش��د اقتصادي در منطقه و چشم اندازهاي 
آينده، حفاظت از ثبات مالي جهاني، الزامات سياست 
مالي براي مبارزه با تورم و حفظ پايداري بدهي، تحكيم 
پايداري رشد و...از جمله مهم ترين موضوعاتي هستند 
كه در نشست هاي امس��ال بر روي آنها بررسي هاي 
جامعي شده است.بر اساس اعلام صندوق بين المللي 
پول، اقتصاد جهان در چشم انداز آينده ۲0۲3 با كاهش 
رشد اقتصادي مواجه خواهد ش��د. اين نزول در سال 
۲0۲3 به دلي��ل ركود حاكم بر بازارهاي جهاني ابعاد 
و زواياي وس��يع تري يافته تا ماه ه��اي پاياني ۲0۲۴ 
ميلادي كه آرام آرام نشانه هاي رونق و رشد اقتصادي 
در بازارهاي جهاني نمايان مي شود. صندوق بين المللي 
پول با اش��اره به رشد اقتصادي منفي در اقتصادهايي 
چون كانادا )1,1درصد رشد منفي( و آلمان )0/5%رشد 
منفي( پيش بيني كرده كه طي سال ۲0۲3 و ۲0۲۴ 
بس��ياري از كش��ورها با اين ركود اقتصادي دست به 
گريبان خواهند بود.اما با يك چنين اع��داد و ارقام و 
پيش بيني هايي بسياري از ايرانيان )فعالان اقتصادي، 
سرمايه گذاران و عموم مردم( مي خواهند بدانند، آيا 
يك چنين تحليل هاي��ي از اقتصاد جهاني در اقتصاد 
ايران هم اثرگذار خواه��د بود يا اقتصاد ايران به دليل 
انقطاعي كه با اقتصاد جهاني و نظم و نظامات بازارهاي 
بين المللي دارد از گزند اين ركود و اين پيش بيني ها 
در امان بوده و راه خود را مي پيمايد؟ واقع آن است كه 
اظهارنظر قطعي در خصوص دورنماها و چشم اندازهاي 
اقتصادي ايران بسيار دشوار و پيچيده است. اما همانطور 
كه قبلا هم بارها اتفاق افتاده، ممكن است شاخص هاي 
اقتصادي بدون توجه به وضعيت بازارهاي جهاني مسير 
خود را طي كند. بررسي تاريخچه بحران هاي جهاني 
نشان مي دهد جهان تا به امروز با بيش از ۴00بحران 
اقتصادي مواجه بوده اس��ت. آخرين بحران جدي در 
صحنه اقتصاد جهاني در س��ال ۲007و ۲008 ابتدا 
در امريكا و سپس دومينووار در ساير كشورها رخ داد. 
بحراني كه مشخصه اصلي آن، كاهش ميزان نقدينگي 
در نظام بانكي و اعتباري بود و با انفجار حباب در بازار 
مسكن امريكا آغاز شد. پس از وقوع اين بحران بسياري 
از اقتصادهاي غربي، از جمله آلمان، انگليس، فرانسه و... 
با بحران مواجه شدند. ضمن اينكه در ادامه كشورهايي 
چون ژاپن، كره جنوبي، چين و... هم از تبعات آن زيان 
ديدند. اما در همان برهه، شاهد آن بوديم كه اقتصاد 
ايران بدون توجه به اين رخدادها، رش��د اقتصادي را 
تجربه مي كرد! علت اين تناقضات آن بود كه اقتصاد 
ايران با دامنه وسيعي از تحريم ها مواجه بود، بنابراين با 
اقتصاد و ساختارهاي مالي و پولي بين المللي ارتباطي 
نداش��ت كه از طريق آن نوسانات به ايران هم سرايت 
كند. ريشه بحران س��ال هاي ۲007 و ۲008 مسائل 
مالي و بانكي بود، از آنجا كه ايران به دليل تحريم هاي 
بانكي و مالي ارتباطي با فضاي جهاني نداشت از تبعات 
آن هم بي بهره بود.  برخي تصور مي كنند اين فقدان 
ارتباطات با اقتصاد جهاني نشانه خوشايندي است، در 
حالي كه اينطور نيست، معناي يك چنين مكانيسمي 
آن است كه ايران از مواهب اقتصاد جهاني هيچ بهره اي 
نمي برد، با آن مرتبط نيست و مزاياي اقتصاد جهاني 
شامل حالش نمي شود. اين موضوع نه تنها خوشايند 
نيست بلكه بسيار نامناسب هم محسوب مي شود. شبيه 
يك چنين صحبت هايي در خصوص اقتصاد پنهان و 
زيرزميني ايران هم مطرح مي شود، برخي اقتصاددان ها 
تصور مي كنند اقتصاد زيرزميني و قاچاق كالا در زمان 
تحريم ها به نفع ايران اس��ت در حالي كه قاچاق ده ها 
ميلي��ارد دلاري كالا در هر س��ال، توليد، خلاقيت و 
بهره وري را در اقتصاد ايران نابود مي كند. ضمن اينكه 
امكان دريافت ماليات و عوارض از يك چنين اقلامي 
مقدور نيس��ت. هرچند در برخي برهه هاي مقطعي 
ممكن است برخي تصور كنند، از طريق اقتصاد پنهان 
و زيرزميني مي توان تبعات تحريم ها را كاهش داد، اما 
اينگونه نيس��ت كه قاچاق كالا و ارز و...به نفع اقتصاد 
ايران باشد.معقول ترين راهكار براي اقتصاد و ساختار 
مديريتي ايران آن است كه ضمن پايان دادن تحريم ها، 
مناسبات ارتباطي خود را با اقتصاد جهاني سامان يافته 
كند. جلوي قاچاق كالا و ارز را س��د كرده و مانند هر 
اقتصاد قوام يافته ديگ��ري برنامه ريزي و اجرا كند.با 
اين توضيحات بايد ديد تصميم سازي هاي سياسي و 
ديپلماسي ايران در سال ۲0۲3و۲0۲۴ چه سمت و 
سويي پيدا مي كند تا بتوان درباره دورنماي احتمالي 
آينده سخن گفت؟ اگر تحريم ها ادامه داشته و نشانه اي 
از بهبود فراهم نش��ود، بدون بررسي اقتصاد جهاني 
مي توان پيش بيني كرد كه اقتصاد ايران با بحران هاي 

جدي تورمي، معيشتي و اقتصادي مواجه شود.

علي مزيكي

يادداشت-1

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
                                                             به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود
 درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

2۰۰ ميليارد دلار سرمايه گذاري معطل در صنعت نفت وجود  دارد

دغدغه  بزرگ بنگاه هاي اقتصادي



در ش��رايطي كه جديدترين تحليل هاي نهادهايي مانند 
صندوق بين المللي پول، از اين حكايت دارد كه تحت تاثير 
تحولات جهاني، احتمالا ميزان رشد اقتصادي كشورها در 
سال هاي پيش روي ميلادي افتي نسبي خواهد كرد و بايد به 
سمت تعديل برخي پيش بيني ها حركت كرد اما آن طور كه 
از صحبت هاي مقامات ايران و البته آمارهاي ارايه ش��ده از 
سوي نهادهاي دولتي برمي آيد، اقتصاد ايران روندي متفاوت 
را در پيش گرفته و توانسته به رشد اقتصادي خود در ابتداي 
1402 سرعت بيشتري ببخش��د. پس از شوك منفي كه 
جنگ روسيه و اوكراين براي اقتصاد جهاني به وجود آورد، 
حالا تداوم درگيري ها ميان غزه و اسراييل نيز باعث شده كه 
وضعيت اقتصاد جهاني وارد ابهام هايي تازه ش��ود. انگوزي 
اوكونجو ايويلا، رييس س��ازمان تجارت جهاني گفت كه 
اميدوار است درگيري ها در فلسطين اشغالي به سرعت پايان 
يابد و هشدار داد كه اگر در منطقه گسترش يابد، »تأثير واقعاً 
بزرگي« بر جريان هاي تجاري ضعيف جهاني خواهد داشت. 
اوكونجو ايوي��لا در مراكش و نشس��ت  س��الانه صندوق 
بين المللي پ��ول و بانك جهاني اظهار ك��رد كه جنگ در 
خاورميانه مي تواند به عواملي از جمله نرخ هاي بهره بالاتر، 
بازار متشنج چين و جنگ روسيه در اوكراين كه رشد تجارت 
را متوقف مي كنن��د، بيفزاي��د. او در مصاحبه اي گفت: ما 
اميدواري��م اين درگيري به زودي پايان يابد و مهار ش��ود. 
بزرگ ترين ترس ما اين است كه گسترش يابد زيرا اين امر 
تاثير بسيار زيادي بر تجارت خواهد داشت. همه روي پوست 
تخم مرغ هستند و به بهترين ها اميدوارند. اوكونجو ايويلا 
افزود كه عدم اطمينان جهاني از قبل، رشد تجارت را محدود 
مي كند اما با شروع ناگهاني جنگ بين رژيم صهيونيستي و 
حماس، اين امر تشديد مي شود. اين نهاد تجاري مستقر در 
ژنو هفته گذشته پيش بيني رشد خود را براي تجارت جهاني 
كالا در سال جاري به نصف كاهش داد و دليل آن تورم مداوم، 
نرخ هاي بهره بالاتر، كندي اقتصاد چين و جنگ در اوكراين 
بود. بر اساس گزارش رويترز، سازمان تجارت جهاني اعلام 
كرد كه حجم تجارت كالا در س��ال 202۳ تنها 0.۸ درصد 
افزايش مي يابد، در حالي كه برآورد ماه آوريل آن 1.۷ درصد 
است. رشد تجارت كالا ۳.۳ درصد براي سال 2024 خواهد 
بود. در كوتاه مدت، شوك اصلي در بازارهايي مانند طلا خود 
را نشان داده است. بهاي هر اونس طلا در روز جمعه و پيش 
از تعطيلي بازار به 1۹۳2 دلار و ۵0 س��نت رسيد و قيمت 
طلاي امريكا به 1۹۳۳ دلار و ۵0 سنت رسيد. قيمت ها در 
هفته ۵.2 درصد افزايش يافت. شمش با بازدهي صفر به دليل 
انتظ��ارات مبن��ي بر اينكه ممكن اس��ت نرخ ه��اي بهره 
ايالات متحده به اوج خود رسيده باشد، افزايش بيشتري پيدا 
كرد. سرمايه گذاران تحولات خاورميانه را كه از ابتداي هفته 
بازارها را نگران كرده اس��ت، زيرنظر گرفتن��د. ادوارد مويا، 
تحليلگر ارشد بازار در OANDA گفت: »سرمايه گذاران با 
افزايش خطرات تنش هاي خاورميانه به پناهگاه هاي امن 
مي گريزند.« اگر وضعيت ژئوپليتيك تيره تر شود، احتمال 
زيادي وجود دارد كه قيمت طلا در س��ال جاري به سطح 
2000 دلار برسد. ما از اواسط 1۸00 دلار به اواسط 1۹00 
دلار رس��يده ايم. داده هاي روز پنجش��نبه نش��ان داد كه 
قيمت هاي مصرف كننده در ايالات متحده در ماه سپتامبر 
در بحبوحه افزايش هزينه هاي اجاره و بنزين افزايش يافت، 
اما تورم در حال كاهش اس��ت. بر اس��اس گزارش رويترز، 

معامله گران بر اساس ابزار  CME Fedwatch، در حال 
حاضر حدود ۶۹ درصد احتمال مي دهند كه فدرال رزرو نرخ 
بهره را در سال جاري بدون تغيير نگه دارد. در بازارساير فلزات 
ارزشمند، نقره با 4 درصد افزايش به 22.۷2 دلار در هر اونس 
رسيد كه در مسير اولين افزايش هفتگي قرار داشت. پلاتين 
با 1.4 درصد افزايش به ۸۸0 دلار و 44 سنت رسيد، در حالي 
كه پالاديوم 0.۳ درصد كاهش يافت و به 1141 دلار و 24 
سنت رسيد و براي كاهش هفتگي تعيين شد. به اين ترتيب 
جهان آماده پذيرش تبعات احتمالي طولاني شدن جنگ 
ميان اسراييل و حماس ش��ده و بايد ديد كه در نهايت اين 
تحولات چه تاثيري در شاخص هاي كلان اقتصادي جهان 
و البته منطقه خواهد گذاشت. با اين وجود اما ايران كه در 
سال هاي گذشته تحت تاثير تحريم ها، اساسا مسير اقتصادي 
خاص خود را طي كرده، در هفته هاي اخير نيز توانسته در 
شاخص هايي چون رشد اقتصادي ركوردهاي كوتاه مدت 
خود را ارتقا بدهد و اين موض��وع به دولت اعتماد به نفس 
بيشتري داده اس��ت. محمدرضا فرزين - رييس كل بانك 
مركزي - در حاش��يه اجلاس سالانه بين المللي صندوق 
بين المللي پول و بانك جهاني در مراكش، در ديدار با جيهاد 
آزور مدير بخ��ش خاورميانه و آس��ياي مركزي صندوق 
بين المللي پول با اشاره اقدامات بانك مركزي در مهار تورم و 
افزايش ارزش پول ملي ايران در مقايس��ه با همسايگان در 
سال هاي اخير گفت: با اتخاذ سياست هاي پولي مناسب از 
جمله محدود كردن همزمان ترازنامه بانك ها و استقراض 
دولت از بانك مركزي و افزايش درآمدهاي حاصل از فروش 
نفت، شاخص رشد نقدينگي و تورم، مهار و كاهشي شده 
است. وي با اشاره به افزايش رشد اقتصادي ايران در فصل 
بهار امسال به ۶.2 درصد، كاهش 1۵ درصدي شاخص بهاي 
مصرف كننده )CPI( و همچنين كاهش ش��اخص بهاي 
توليدكننده )PPI( به حدود ۳4 درصد گفت: وضعيت رشد 
اقتصادي و كنترل تورم با توجه به ش��اخص هاي موجود، 
اميدآفرين و مناسب تر از پيش بيني هاست. بر اساس اين 
گزارش، دكتر آزور مدير بخش خاورميانه و آسياي مركزي 
صندوق بين المللي پول با اش��اره به بهبود ش��اخص هاي 
اقتصادي ايران در سال هاي اخير و اجراي سازوكار مثبت و 
دقيق برنامه هاي حمايتي از اقش��ار آس��يب پذير از جمله 
پرداخت منظم يارانه نقدي در جهت تحقق عدالت اجتماعي 
در ايران تصريح كرد: برنامه هاي اقتصادي ايران با وجود تمام 

چالش ها، بهبود يافته است. بر اساس اين گزارش، فرزين در 
حاشيه اجلاس سالانه صندوق بين المللي پول در مراكش با 
جمعي از روساي كل بانك مركزي كشورهاي منطقه و گروه 
بريكس راجع به افزايش همكاري هاي پولي و بانكي ديدار و 
گفت وگو مي كند. اجلاس سالانه صندوق بين المللي پول و 
بانك جهاني در سال 202۳ به طور همزمان و از نهم تا پانزدهم 
اكتبر )1۷ تا 2۳ مهرماه 1402( در كش��ور مراكش برگزار 
مي شود. اين نخستين بار در ۵0 س��ال اخير است كه اين 
اجلاس ها در قاره آفريقا برگزار مي شوند. صندوق بين المللي 
پول نيز از ارتقا جايگاه اقتصاد ايران س��خن گفته است. بر 
اساس گزارش صندوق بين المللي پول، ايران در سال 2022 
با افزايش 1۶1 ميليارد دلاري تولي��د ناخالص داخلي در 
رده بندي بزرگ ترين اقتصادهاي جهان يك پله صعود كرد 
و در جايگاه بيست ويكم قرار گرفت. آمار منتشرشده توسط 
اين موسسه مالي جهاني شامل ميزان توليد ناخالص داخلي 
1۹4 كش��ور جهان ازجمله ايران در سال 2022 ميلادي 
اس��ت. صندوق بين المللي پول اعلام كرد: توليد ناخالص 
داخلي ايران بر اساس شاخص قدرت خريد به 1۶1۶ دلار 
رس��يده كه اين رقم 1۶1 ميليارد دلار نسبت به سال قبل 
افزايش ثبت كرده است. بر اساس رقم منتشرشده، ايران در 
سال 2022 ميلادي جايگاه بيست ويكمين قدرت بزرگ 
اقتصادي جهان را كسب كرده است. صندوق بين المللي پول 
پيش بيني رشد امريكا در سال جاري را 0.۳ درصد اعلام كرد 
و در حال حاضر بر اساس توليد ناخالص داخلي دومين اقتصاد 
جهان شده است. پيش بيني رشد منطقه يورو براي سال 
202۳ به 0.۷ درصد كاهش يافت و براي سال 2024 با 0.۳ 
درصد كاه��ش به 1.2 درصد مي رس��د. انتظار مي رود كه 
اقتص��اد آلمان با كاهش تجارت و كاه��ش نرخ بهره بالاتر 
كوچك شود و اين كشور بر اساس توليد ناخالص داخلي در 
جايگاه ششم جهان قرار گرفته است. پيش بيني رشد براي 
بريتانيا كمي بالاتر از 0.۵ درصد براي س��ال 202۳ است و 
براي سال 2024 ميزان 0.۶ درصد انتظار مي رود و اكنون بر 
اساس توليد ناخالص داخلي در جايگاه دهم جهان قرار دارد. 
در اي��ن رتبه بندي چين ب��ا اقتصاد ۳0ه��زار ميلياردي 
بزرگ ترين اقتصاد جهان و توليد ناخالص داخلي آن ۳0 هزار 
و 21۷ ميليارد دلار اعلام ش��ده است و امريكا با اقتصاد 2۵ 
ه��زار و 4۶2 ميليارد دلاري در رتبه دوم ق��رار دارد. در اين 
گزارش، هند با 11 هزار و ۹00 ميليارد دلار در رتبه سوم قرار 

دارد. ژاپن، آلمان، روسيه، اندونزي، برزيل، انگليس و فرانسه 
به ترتيب در رتبه هاي چهارم تا دهم قرار گرفتند وتوالو با توليد 
ناخالص داخلي ۵۸ ميليون دلاري بر اساس شاخص قدرت 
خريد كوچك ترين اقتصاد جهان شد. در گزارش منتشرشده 
عربستان سعودي رتبه 1۷، تركيه رتبه 11، پاكستان رتبه 
22 و عراق رتبه 4۸ را دارند.با اين وجود دولت مي گويد كه 
برنامه هاي كلان خود براي بهبود وضعيت اقتصادي كشور 
را با قدرت دنبال مي كند و به آنچه كه تاكنون به دست آمده 
قانع نيست. موضوعي كه در صحبت هاي اخير رييس جمهور 
در اس��تان فارس نيز به آن اشاره شده است. رييسي با بيان 
اينكه براي رشد اقتصادي كشور بايد رشد توليد و افزايش 
بهره وري داشته باشيم، گفت: بايد بهره وري را بررسي كنيم 
كه چه ميزان كار و چه ميزان روزآمد بودن كار وجود دارد و 
از تم��ام جهات اين موارد را بررس��ي كنيم. رييس جمهور 
كشورمان با تصريح اينكه 100 هزار استاد دانشگاه داريم، 
اين تعداد كه امروز عضو هيات علمي هستند، در تمام شؤون 
كشور اين جمع علمي چقدر مي توانند فعاليت كنند، آنان را 
پش��توانه علمي پژوهشي كشور دانس��ت و افزود: اساتيد 
دانشگاه به عنوان سرمايه بزرگ كش��ور براي حل نظام و 
مسائل كشور هستند. وي تصريح كرد: ما بايد در اين رابطه 
حركت جدي براي كارهاي مانده و پروژه هاي نيمه تمام انجام 
دهيم. گفتند ۳00 كارگاه نيمه تعطيل و تعطيل در استان 
راه اندازي شده است و گردشگري فارس ۵ برابر شده است 
خيلي خوب هستند اما استان فارس ظرفيت زيادي دارد و 
اشتغال زيادي مي تواند ايجاد كند. رييسي با بيان اينكه بايد 
براي اقدامات مختلف اتاق فكر تشكيل دهيم تا بتوانيم تحول 
ايجاد كنيم، افزود: استاندار فارس گفتند كه اتاق فكر تشكيل 
داده اس��ت كه اول تصميم س��ازي كرده بعد با استفاده از 
ظرفيت اساتيد و نخبگان تصميم گيري و اجرا كرد كه كار 
بسيار خوبي است. وي با تصريح اينكه آنچه برايش نگران 
هستيم نسخه نويسي براي كشور است نه استفاده از تجربيات 
ديگ��ران، گفت: اگ��ر براي صنعت و كش��اورزي و س��اير 
ظرفيت هاي ما بيگانگان نسخه نوشتند، اشتباه است. اما 
مي توان از تجربيات آنان استفاده كرد. بايد براي نسخه ها 
دقت كرد اما براي تجربه آموختن بايد از همه ياد بگيريم. 
رييس��ي با تأكيد ب��ر اينكه در كش��ور نيازمن��د افزايش 
سرمايه گذاري هستيم، افزود: بايد سرمايه گذاران را براي 
افزايش سرمايه گذاري تشويق كرد كه اين كار هم با رفع موانع 
پيش روي آنها محقق خواهد شد. بايد با توليدكننده صحبت 
كرد تا بدانيم مشكلاتش چيست. رييس جمهور كشورمان 
اظهار كرد: از مهم ترين تحول ها، تحول در فرآيندهاست. 
مديران بايد در س��ازمان متبوع خود تح��ول ايجاد كنند. 
مي توان فرآيندها را بازنگري كرد و ببينيم آيا لازم است كه 
توليدكننده 10 مرحله طي كند يا اينكه اين مراحل كمتر 
شود. اين مساله دس��ت ماست. وي با اش��اره به توليدات 
دانش بني��ان، گفت: با برخي از ش��ركت هاي دانش بنيان 
صحبت مي كردم، محصول آنها موردني��از وزارتخانه ها و 
صنايع ما هستند كه بايد استفاده شوند و بايد بخش هاي فعال 
اقتصادي را در آغوش گرفت و موانع آنها را برطرف كرد تا با 
دلگرمي كار كنند.هرچند در شرايطي كه اقتصاد جهاني با 
شوك مواجه شده، دسترسي به اهداف كلان بسيار دشوار 
مي شود اما با توجه به جا ماندن اقتصاد ايران از حركت جهاني 

شايد بتوان از اين فرصت براي جبران فاصله استفاده كرد.
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رهبر انقلاب در دیدار
رهبر جنبش اسلامي نيجریه: 

همه دنياي اسلام بايد
به مردم فلسطين كمك كنند

رهبر معظم انقلاب اسلامي با اشاره به شرايط فلسطين 
اشغالي و به ويژه غزه گفتند: امروز يكي از مظاهر قدرت 
اسلام همين مسائلي است كه در فلسطين در حال روي 
دادن اس��ت. حضرت آيت الله خامن��ه اي رهبر معظم 
انقلاب اس��لامي پي��ش از ظهر ديروز در ديدار ش��يخ 
ابراهيم زكزاكي رهبر جنبش اسلامي نيجريه و همسر 
وي، با قدرداني از مجاهدت هاي وي و خانواده اش، قدرت 
روز افزون اسلام در جهان به رغم توطئه هاي گسترده را 
نتيجه مجاهدت ها دانستند و با اشاره به شرايط فلسطين 
اشغالي و به ويژه غزه گفتند: امروز يكي از مظاهر قدرت 
اسلام همين مسائلي است كه در فلسطين در حال روي 
دادن است. ايشان تاكيد كردند: قضاياي روزهاي اخير 
فلسطين به ويژه بمباران ها و شهادت زنان و كودكان و 
مردان، دل انسان را مجروح مي كند اما بخش ديگري 
از اين قضايا نش��ان دهنده قدرت باور نكردني اسلام در 
فلسطين اس��ت و با لطف و عنايت خداوند متعال اين 
حركتي كه در فلسطين آغاز شده است، به پيش خواهد 
رف��ت و منجر به پيروزي كامل فلس��طيني ها خواهد 
شد. رهبر انقلاب اسلامي خاطرنشان كردند: همه در 
دنياي اس��لام وظيفه دارند به مردم فلس��طين كمك 
كنند. حضرت آيت الله خامنه اي تشكيل نظام اسلامي 
در ايران و شكل گيري حكومتي بر مبناي تفكر اسلام 
سياسي بعد از قرن هاي متمادي را يكي از وجوه قدرت 
اسلام برشمردند و تاكيد كردند: جمهوري اسلامي از 
زمان تاسيس تاكنون روز به روز قوي تر شده و در آينده 
نيز قوي تر از حال، خواهد ش��د. ايش��ان فعاليت هاي 
اسلامي در دنيا را روز به روز درحال گسترش خواندند 
و افزودند: امروز حركت اسلامي در نقاط مختلف دنيا 
همچون آفريقا، آس��يا، اروپا و ش��مال امريكا درحال 
گسترش است و با عنايت خداوند، موفقيت هاي اين 
حركت با قدرت بيش��تري ادامه خواهد يافت. رهبر 
انقلاب اسلامي در بخش ديگري از سخنان خود ديدار 
با شيخ زكزاكي و خانواده وي را بسيار خوشحال كننده 
خواندند و خطاب به آنان گفتند: شما مصداق مجاهد 
حقيقي في سبيل الله هستيد و اميدواريم كه بتوانيد 
مجاهدت خود را ادامه دهيد. شيخ ابراهيم زاكزاكي 
رهبر جنبش اس��لامي در نيجريه و همس��ر وي نيز 
در اين ديدار با ابراز خرس��ندي ف��راوان از اين ديدار، 
احساسات خود را غيرقابل توصيف خواندند و گفتند: 
اميدواريم با دعاهاي جنابعالي و تلاش ها و مجاهدت 

مسلمانان، اسلام روز به روز گسترش بيشتري بيابد.

سياست

جلوگيري از »اقدامات ديوانه وار« 
با هماهنگي دستگاه هاي امنيتي

وزير اطلاعات گفت كه همراهي دستگاه هاي امنيتي، 
انتظام��ي و اطلاعاتي جلوي اقدام ديوانه وار دش��منان 
در ايج��اد فضاي ناامني، تروريس��تي و كش��تار مردم 
ب��ا بمب گذاري ه��ا و قاچاق س��لاح را گرفته اس��ت. 
حجت الاس��لام والمسلمين س��يد اسماعيل خطيب 
در جلس��ه ش��وراي تأمين اس��تان اردبيل، با تبريك 
عمليات افتخار آفرين، ب��زرگ، اثرگذار و تغيير دهنده 
راهبردهاي جهاني توس��ط ملت و جوانان فلسطيني، 
تصريح كرد: امروز ما ش��اهد يكي ديگر از پيروزي هاي 
بزرگ جهان اسلام، مقاومت و اثرگذاري نفس قدسي 
 امام راحل رضوان الله تعالي عليه در منطقه هس��تيم.

وي عمليات توفان الاقصي را شكستي بزرگ، بي سابقه 
و ويرانگر براي راهبرد همه كس��اني دانست كه ظلم، 
استكبار، اس��تعمارگري، نژاد پرستي و اشغالگري را در 
دنيا دنبال مي كنند و ادامه داد: توفان الاقصي عملياتي 
بود كه نه تنها رژيم صهيونيستي بلكه دنيا را به شوك 
برد و براي آنها غافل گيرانه بود. عمق اين پيروزي، حجم، 
دامنه و گستردگي و عظمت آن رعب و ترسي را در دل 
دشمنان آفريده و قدرت كوبنده اي را بروز داده كه سال ها 
آثارش باقي خواهد ماند. دشمن بداند كه آنچه را كه به 
نام قدرت، گنبد آهنين، ناتو و به نام اتحادهاي پوشالي به 
عنوان اقتدار و قدرت تعريف كرده است به لطف خداي 
تبارك و تعالي، ملت فلس��طين بر آنه��ا فائق خواهند 
آم��د. وي اين پيروزي را فتح الفتوح عنوان كرد و گفت: 
محاسبه هاي غلط همواره موجب شكست هاي بزرگ و 
تغيير قواعد بازي و تحول در راهبردها خواهد بود و اين 
عمليات يك طراحي هوشمندانه اي است كه موفقيت و 
توانمندي جوانان و انسان هاي با اراده را نشان داد. اين نفوذ 
در عمق رژيم مدعي كه خودش را در قياس با قدرت هاي 
منطقه اي نمي ديد بلكه در سطح جهاني تعريف مي كرد، 
شكس��تي اثرگذار، تاريخي و ماندگار اس��ت كه به اين 
زودي ها نخواهند توانست به تعبير رهبر عزيزمان آن را 
ترميم كنند. رژيم صهيونيستي كه خود را با طرح هايي 
مثل عادي سازي روابط با كشورها مشغول كرده بود و با 
افراط گري ها، مردم فلسطين و جوانان را به استيصال 
مي كشاند، امروز با واكنش موثر، عميق و راهبردي آنها 
شاهد فرو ريزي تمام ديوارهاي حائل، امنيتي، نظامي 
و اطلاعاتي و اقتصادي رژيم اش است. وزير اطلاعات با 
اشاره به تعبير سيد حسن نصراالله از رژيم صهيونيستي 
به عنوان خانه عنكبوت گفت: رژيمي كه تلاش كرد با 
زدن سوريه، با ترور در ايران و خرابكاري تهديدات را به 
خارج از مرزهاي خود هدايت كند، امروز شاهد فروريزي 
است. دشمن بداند همچنان  كه رهبر فرزانه و حكيم مان 
فرمودند هر جنايتي كه اينها انجام بدهند، پاسخ، واكنش 
و سيلي محكم تري را از مردم فلسطين شاهد خواهند بود. 
وي در ادامه با اشاره به اعلام نظر سنجي ها مبني بر اينكه 
افكار عمومي دنيا و امريكا مدافع فلسيطني ها است، گفت: 
افكار عمومي را مي توان فري��ب داد، اما نمي توان براي 
هميشه حق خواهي انسان ها را از بين برد. وي همچنين 
هفته فراجا را به تمام نيروهاي انتظامي كه شجاعانه در 
خط مقدم براي برقراري امنيت، عزت و حفظ هويت ملي 

تلاش مي كنند، تبريك گفت.

برنامه ششم توسعه
شش ماه ديگر تمديد شد

مجمع تشخيص مصلحت نظام با پيشنهاد مجلس 
ش��وراي اس��لامي براي تمديد ش��ش ماهه برنامه 
ششم توسعه موافقت كرد. در ابتداي جلسه مجمع 
تشخيص مصلحت نظام طرح تمديد زمان اجراي 
قانون برنامه شش��م توس��عه ك��ه با ايراد ش��وراي 
نگهبان و اصرار مجلس ش��وراي اسلامي، به عنوان 
موضوع اختلاف��ي و براي تش��خيص مصلحت به 
مجمع ارجاع ش��ده و ادامه بررس��ي ماده 22 طرح 
بانك مركزي در دس��تور كار قرار گرفت. عباسعلي 
كدخدايي، عضو حقوقدان ش��وراي نگهبان درباره 
ضرورت قانوني تمديد زمان اجراي برنامه شش��م 
تا پايان سال 1402 و بررسي اين مصوبه در مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام توضيحات��ي ارايه كرد و 
مجمع تشخيص مصلحت نظام، مصلحت مورد نظر 
مجلس در خصوص تمديد شش ماهه برنامه ششم 
توسعه را تاييد كرد. در ادامه جلسه، ماده 22 طرح 
بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران كه به تعريف، 
جايگاه، وظايف و تركيب هيات هاي انتظامي بانك 
مركزي و نيز ايجاد شعبه ويژه قضايي توسط رييس 
قوه قضاييه براي رس��يدگي به ش��كايت ها از آراي 
هيات هاي انتظامي بانك مرك��زي، مي پردازد كه 
براي بررسي بيشتر به كميسيون مشترك اقتصادي 
و حقوقي مجمع ارجاع شده بود، دوباره بررسي شد.

آيت الله آملي لاريجاني با اشاره به مصوبه كميسيون 
مشترك اقتصادي و حقوقي مجمع، گفت: در اين 
مصوبه، تظلم خواهي متضررهاي احتمالي از آراي 
هيات هاي انتظامي به نحوي ديده ش��ده است، اما 
نبايد سيستم اداري و قضايي قوه قضاييه به هم ريخته 
شود. هر بخش دستگاه قضايي، آيين نامه ها، قوانين 
و مقررات رس��يدگي خاص خود را دارند. وي افزود: 
در حالي كه در مصوبه كميسيون مشترك اين مهم 
لحاظ نشده اس��ت و جايگاه اين شعبه ويژه، معلوم 
نيست و تنها ذكر شده شعب ويژه زيرنظر رييس قوه 
قضاييه تشكيل مي شود، اما مشخص نيست جايگاه 
آن در كدام يك از مراجع قضايي اس��ت، در ديوان 
عدالت اداري يا در دادگستري؟ بهتر است اين شعبه 
يا شعب در ديوان عدالت اداري تشكيل شوند. رييس 
مجمع تشخيص مصلحت نظام با تاكيد به مصوبه 
كميس��يون مشترك درباره س��لب اختيار دستور 
توقف اح��كام هيات هاي انتظامي از مراجع قضايي 
با بيان اينكه »دس��تور توق��ف« از جمله اختيارات 
دادگاه ها به ويژه ديوان عدالت اداري اس��ت، افزود: 
برخي تصميمات، آسيب هاي غيرقابل جبراني ايجاد 
مي كند، بنابراين اختيار داده شده تا دادگاه و قاضي 
دستور توقف موقت صادر كنند تا مساله بررسي شود. 
اين اختيار نبايد از ديوان عدالت اداري سلب شود. 
حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي، رييس 
كميسيون حقوقي و قضايي مجمع نيز در خصوص 
ايجاد ش��عبه ويژه قضايي اظهار كرد: ش��عبه ويژه 
قضايي يادشده با دستور رييس قوه قضاييه تشكيل 
مي ش��ود و جايگاه آن هم مي تواند حسب مورد در 
ديوان عدالت اداري يا در دادگس��تري باشد و بهتر 
است در مصوبه مجمع اين موارد تصريح شود. وي در 
مورد »دستور توقيف« با اشاره به مشكلاتي كه اين 
كار مي آورد با نظر كميسيون مشترك موافقت كرد. 
در ادامه جلسه، مصوبه كميسيون مشترك اقتصادي 
و حقوقي مجمع در خصوص ماده 22 با اصلاح اينكه 
شعبه ويژه قضايي در ديوان عدالت اداري تشكيل 
ش��ود، به راي گذاشته ش��د، كه به تصويب اعضاي 
مجمع تشخيص مصلحت نظام رسيد. همچنين، بند 
ح ماده 22 نيز به شرح زير از تصويب مجمع تشخيص 
مصلحت نظام گذشت. »صدور دستور موقت يا حكم 
توقف نسبت به تصميماتي كه بانك مركزي در مقام 
ناظر حوزه پول و بانك اتخاذ مي كند، توسط مراجع 
قضايي و غير قضايي مجاز نمي باش��د.« براس��اس 
مصوبه مجمع تشخيص مصلحت نظام يك تبصره 
نيز به ماده 22 اين مصوبه مجلس الحاق ش��د. اين 
تبصره اشعار مي دارد: »رسيدگي به تخلفات موضوع 
اين ماده منحصرا از طريق ساز و كار مذكور در اين 
ماده انجام مي گيرد.« مجمع تش��خيص مصلحت 
نظام در پايان جلسه خود، بررسي ماده ۶۶ طرح بانك 
مركزي را مورد بررسي قرار داد كه مصوبه كميسيون 
مشترك از تصويب اعضاي مجمع گذشت. در اين 
ماده آمده است: »هر گونه تغيير يا اصلاح ضمني اين 
قانون بدون ذكر شناسه تخصصي مجاز نمي باشد.«

افزايش جوايز سپرده هاي 
قرض الحسنه پس انداز بانك ها

با هدف ترغيب و تش��ويق بيشتر س��پرده گذاران به 
مش��اركت در تجهيز منابع قرض الحسنه، حداكثر 
ميزان جوايز اعطايي به س��پرده هاي قرض الحسنه 
پس انداز به يك فرد در هر دوره قرعه كش��ي )سقف 
فردي(، از يك ميليارد ريال ب��ه دو ميليارد و پانصد 
ميليون ريال افزايش مي يابد. بانك مركزي اعلام كرد: 
در پي بخشنامه 2۸ دي ماه 1۳۹۵ موضوع ابلاغ سقف 
جوايز اعطايي به سپرده هاي قرض الحسنه پس انداز، 
كميس��يون مقررات و نظارت موسس��ات اعتباري 
بانك مركزي در جلسه 22 مرداد 1402 و به استناد 
اختيارات مقرر در تبصره )1( ماده )۶( »دستورالعمل 
اعطاي جوايز به سپرده هاي قرض الحسنه پس انداز 
)ارزي  -ريالي( « مصوب جلسه 2۷ ارديبهشت 1۳۹0 
شوراي پول و اعتبار ابلاغي طي بخشنامه اي به تاريخ 
1۷ خرداد 1۳۹0 و اصلاحيه هاي پس از آن و با هدف 
ترغيب و تشويق بيشتر سپرده گذاران به مشاركت 
در تجهيز منابع قرض الحس��نه پس انداز بانك ها و 
موسسات اعتباري غيربانكي، مقرر كرد:  »حداكثر 
ميزان جوايز اعطايي به س��پرده هاي قرض الحسنه 
پس انداز به يك فرد در هر دوره قرعه كش��ي )سقف 
ف��ردي(، از يك ميليارد ريال ب��ه دو ميليارد و ۵00 

ميليون ريال افزايش مي يابد.«

دولت مي تواند رشد ثبت شده را تثبيت كند؟

محسني  اژه اي: 

حركت اقتصاد ايران خلاف جهت نمودارهاي جهاني

سازمان ملي استاندارد بايد تمام مسيرهاي منتهي به فساد و تقلب را مسدود كند
رييس قوه قضاييه گفت: س��ازمان ملي استاندارد نبايد 
هيچگونه اغماضي به خرج دهد و بايد با اعِمال نهايت دقت، 
تمام مسيرهاي منتهي به فساد و تقلب در فرآيند توليد يك 
محصول را مسدود سازد و چنانچه در مواردي اين فساد 
و تقلب به وقوع پيوست بايد با شدت و منطبق با موازين 
قانوني، برخورد صورت گيرد.حجت الاسلام والمسلمين 
محس��ني اژه اي صبح روز )22 مهر( طي س��خناني در 
همايش نكوداشت روز جهاني استاندارد، ضمن تبيين و 
تشريح قوانين و مقررات ناظر بر سازمان ملي استاندارد، 
به تشكيل شوراي عالي استاندارد در سال ۹۶ اشاره كرد و 
اظهار داشت: بسياري از مصوبات شوراي عالي استاندارد، 
الزام آور است و در صورت عدم رعايت، در مواردي جرم تلقي 
شده و قابليت تعقيب كيفري را دارد. رييس قوه قضاييه 
بيان داشت: با توجه به پيشرفت هاي فناورانه در حوزه ها و 
عرصه هاي مختلف، ساختار، امكانات و تجهيزات سازمان 
ملي استاندارد نيز بايد مستمراً روزآمد شود. محسني اژه اي 
گفت: سازمان ملي استاندارد بايد ميان خدمت دهنده و 
خدمت گيرنده و توليدكننده و مصرف كننده، توازن و تعادل 
برقرار سازد و براي آنها اطمينان بخش باشد؛ توليدكننده 
بايد اطمينان يابد كه به بهانه هاي واهي، از توزيع محصولات 
او جلوگي��ري به عمل نمي آي��د و مصرف كننده نيز بايد 
مطمئن باشد كه محصول توزيع شده، از همه جهات واجد 
استانداردهاي لازم مي باشد.رييس قوه قضاييه تصريح 
كرد: چندي پيش در جلس��ه اي تاكيد داشتم كه بايد از 
اجناس و محصولات داخلي استفاده كنيم و اين امر يكي 
از جهات مقابله با توطئه ها و شرارت هاي اقتصادي دشمن 
است؛ در همان جلسه، يكي از افراد به مقايسه يك كالاي 
توليد داخل با مشابه خارجي اش پرداخت و از كيفيت بالاتر 
جنس خارجي سخن گفت؛ غرض از طرح اين مبحث آن 
بود كه ما كيفيت و استاندارد محصولات داخلي را به حدي 
ب��الا ببريم كه براي م��ردم و مصرف كنندگان، اطمينان 
كامل حاصل شود و آنان خريد كالاي داخلي را به مشابه 
خارجي اش ترجيح دهند؛ اين استانداردسازي محصولات، 
بايد در كف جامعه و خانه مردم، ملموس و محسوس باشد. 
محسني اژه اي در ادامه تاكيد كرد: سازمان ملي استاندارد 
با توجه به شرايط تحريمي كه در آن قرار داريم، بايد بتواند 
نيازمندي هاي فوري كشور را برطرف سازد؛ امروز واردات 
و ص��ادرات ما بعضاً منطبق با ش��رايط تحريمي صورت 

مي گيرد، بر همين اساس سازمان مزبور بايد نظارت ها و 
كنترل هاي خود را علاوه بر دقت همه جانبه، با س��رعت 
توأمان س��ازد. رييس قوه قضاييه با اشاره به بازديدهاي 
خ��ود از گمركات و بندرگاه ها اظهار داش��ت: در مواردي 
هنگام بازديدهاي خود از گمركات و بندرگاه ها با كالاها 
و محموله هاي��ي مواجه مي ش��وم كه در زم��ره نيازهاي 
ضروري كشور هستند، اما بعضاً تا ماه ها بر روي كشتي ها 
مانده اند و تخليه و ترخيص نمي شوند؛ وقتي علت را جويا 
مي شوم، مسوولان امر يكي از علل را زمان بر بودن واصل 
شدن استعلام هاي سازمان ملي استاندارد ذكر مي كنند؛ 
بنابراين ضرورت دارد كه امكانات و تجهيزات آزمايشگاهي 
س��ازمان مزبور، ارتقا يابد تا پاسخ استعلام ها در اينگونه 
موارد علاوه بر دقت و جامعيت، با سرعت نيز همراه باشد. 
محس��ني اژه اي اظهار كرد: طبق مصوبات شوراي عالي 
استاندارد، سازمان ملي استاندارد مي تواند برخي از امور 
و ماموريت هايش را برون سپاري كند؛ در اينگونه موارد، 
بايد نهايت نظارت و كنترل بر بخش ها و آزمايشگاه هايي 
كه امور به آنها سپرده شده، اعِمال شود. رييس قوه قضاييه 
در ادامه با اش��اره به مقوله برخي كم فروش��ي ها تصريح 
كرد: امروز بعضاً با تبليغات فريبنده اي در خصوص برخي 
محصولات مواجهيم؛ در بسته بندي برخي محصولات نيز 
مولفه هاي مربوطه اعم از وزن و خلوص و تركيب، لحاظ 
نمي شود؛ اگرچه براي كاهش كم فروشي ها تلاش هاي 
مجدانه اي صورت گرفته است، اما ضرورت دارد كه بر دامنه 
اين تلاش ها در راستاي منافع مردم و مصرف كنندگان، 
افزوده ش��ود. محس��ني اژه اي در ادامه خطاب به رييس 
سازمان ملي اس��تاندارد گفت: فهرستي از گزارشاتي كه 
طي دو سال اخير به قوه قضاييه فرستاده ايد را احصا كرده 
و به من ارايه كنيد تا در خصوص ميزان پيگيري ها و تعيين 
تكليف هاي اين گزارش ها، بررسي جامعي را به عمل آورم. 
رييس قوه قضاييه در ادامه، با اش��اره به اهداف س��ازمان 
ملي استاندارد از جمله افزايش كيفيت محصولات و ارايه 
آموزش به توليدكنندگان گفت: سازمان ملي استاندارد 
بايد آموزش هاي مقتضي را در راستاي معيارهاي ناظر بر 
استانداردهاي محصولات، به توليدكنندگان ارايه دهد تا 
ما شاهد اين قضيه نباشيم كه كالاها و محصولاتي در حجم 
زياد توليد گردد، اما به دليل عدم رعايت اس��تانداردهاي 
لازم، از توزيع آنها جلوگيري به عمل  آيد. محسني اژه اي 

ادامه داد: اخيراً گزارش��ي ارايه شد ناظر بر اينكه 10 هزار 
دستگاه از يك محصول توليد شده، اما به دليل عدم رعايت 
مولفه هاي مدنظر استاندارد، از توزيع آنها جلوگيري به عمل 
آمده است؛ من هنوز گزارش فوق الذكر را راستي آزمايي 
نكرده ام، اما چنانچه اين گزارش مقرون به صحت باشد بايد 
اين سوال را مطرح كرد كه چرا قبل از توليد آن محصول يا 
در حين توليد آن، نكات آموزشي مقتضي حوزه استاندارد 
به آن توليدكننده ارايه نش��ده است. رييس قوه قضاييه 
تصريح كرد: چندي پيش به يكي از مصوبات آذرماه سال 
1401 شوراي عالي استاندارد نظر مي افكندم و مشاهده 
كردم از چهار متخصص حوزه استاندارد كه عضو شوراي 
مزبور هستند، امضاي هيچكدام در ذيل صورتجلسه ناظر 
بر آن مصوبه درج نشده بود! محسني اژه اي اظهار داشت: 
در مواردي كه مربوط به سلامت مردم است، سازمان ملي 
استاندارد نبايد هيچگونه اغماضي به خرج دهد و بايد با 
اعِمال نهايت دقت، تمام مسيرهاي منتهي به فساد و تقلب 
در فرآيند توليد يك محصول را مسدود سازد و چنانچه 
در مواردي اين فساد و تقلب به وقوع پيوست بايد با شدت 
و منطبق با موازين قانوني، برخورد صورت گيرد. رييس 
ق��وه قضاييه در ادامه گفت: در ده��ه ۷0 به عنوان قاضي 
پرونده اي ناظر بر واردات محموله روغن با تناژ بالا به من 
ارجاع ش��ده بود؛ در گزارش اوليه استاندارد قيد شده بود 
كه اين محموله روغن قابليت مصرف انساني را ندارد، اما 
پس از مدتي، گزارش ديگري از همان سازمان واصل شد 
كه اين محموله روغن فاسد نشده و مجوز ترخيص را دارد؛ 
من به عنوان قاضي پرونده، مسوولان پرونده را خواستم و 
تفاوت معنادار اين دو گزارش واصله را به آنها متذكر شدم؛ 
نهايتاً به اين نتيجه رسيديم كه متاسفانه فسادي رخ داده 
بود؛ علي ايحال اين موضوع را مطرح كردم تا گوشزد كنم 
كه در موارد مربوط به سلامت مردم، بايد نهايت دقت را از 
جهت لحاظ معيارها و مولفه هاي استاندارد، اعِمال كرد و 
هيچگونه اغماضي لحاظ نكرد. محسني اژه اي در بخش 
ديگري از س��خنان خود با اش��اره به موضوع فلسطين و 
جنايت هاي روزهاي اخير رژيم صهيونيستي در غزه بيان 
داشت: رژيم غاصب صهيونيستي، تجسم همه زشتي ها، 
پليدي ها، خش��ونت ها، خون ريزي ها، غارت ها، فس��اد 
في الارض و از بين بردن حرث و نس��ل است.  وي با بيان 
اينكه رژيم صهيونيستي طي بيش از ۷ دهه گذشته از انجام 

هيچ جنايتي كوتاهي نكرده است، تصريح كرد: در همه اين 
سال ها، سازمان هاي به اصطلاح مدافع حقوق بشر و جوامع 
بين الملل نه تنها اين جنايت ها را محكوم نكرده اند بلكه 
همواره مدافع آن بوده اند و هر گاه كه احياناً مي خواستند 
اقدام��ي را عليه اين جنايت ها انج��ام دهند، قدرت هاي 
شيطاني غربي مثل امريكا ممانعت به عمل مي آوردند كه 
مبادا حتي يك اقدام كوچك لفظي و ظاهري عليه رژيم 
صهيونيستي به انجام برسد.  رييس قوه قضاييه افزود: مردم 
مسلمان، مظلوم، بااستقامت و وطن دوست فلسطين كه 
طي بيش از ۷0 سال گذش��ته در برابر همه مشكلات از 
خود ايستادگي نشان دادند، امروز به چنان توانمندي اي 
رسيده اند كه با انجام عمليات پيروزمندانه توفان الاقصي، 
همه حاميان اطلاعاتي و نظامي رژيم غاصب صهيونيستي 
را انگشت به دهان و متعجب ساخته اند.  محسني اژه اي 
ادامه داد: اين روزها همگان ش��اهد ددمنشي و ذات پليد 
رژيم صهيونيستي هس��تند و مي بينند كه چگونه اين 
رژيم با حمايت غربي ها و امريكا و با اس��تفاده از بمباران، 
خانه و كاشانه مردم را بر روي سر آنها خراب مي كند و باز 
هم مجامع بين المللي نه تنها در برابر اين جنايات سكوت 
كرده اند بلكه از آن دفاع هم مي كنند. رييس قوه قضاييه 
تصريح كرد: امروز همه مسلمانان و انسان هاي پاك طينت 
و آزادي خواه وظايف بسيار سنگيني در زمينه تبيين مسائل 
مربوط به فلسطين، دفاع از مظلوم و مقابله با ظالم بر عهده 
دارند. پيش از س��خنان رييس قوه قضاييه، »اسلام پناه« 
رييس س��ازمان ملي استاندارد از مشاركت سازمان ملي 
استاندارد در تدوين ۸0 استاندارد بين المللي طي دو سال 
گذشته خبر داد و گفت: سهم ما در حوزه استانداردهاي نانو 
در ميان كشورهاي جهان، براي اولين بار به 11 درصد از كل 
استانداردهاي دنيا رسيده است.  وي از رشد ۵0 درصدي 
تفاهم نامه هاي فني و تخصص��ي و برنامه هاي اجرايي و 
عملياتي سازمان ملي استاندارد به منظور تجارت خارجي به 
۶0 كشور جهان طي دو سال گذشته خبر داد و گفت: طرح 
تدوين و افزايش استانداردهاي قطعات منفصله خودرو از 
كمتر از 100 قطعه در ابتداي س��ال 1400 به هزار قطعه 
در پايان سال جاري خواهد رسيد.  اسلام پناه گفت: براي 
اولين بار در تاريخ صنعت خودروسازي در سال 1401، پنج 
خودروي بي كيفيت، غيرروزآمد و داراي عيوب پرتكرار، از 

چرخه توليد كشور خارج شدند 



گلناز پرتوي مهر|
در تلاش براي ترويج رشد و توسعه اقتصادي، دولت ها 
اغلب مشوق هاي مالياتي براي تشويق سرمايه گذاري 
در صنايع مختلف ارايه مي كنند. برنامه هفتم توسعه، 
مدل جديدي از اعطاي مشوق هاي مالياتي مشروط به 
صنايع بزرگ را با تمركز ويژه بر حمايت از بخش توليدي 
اقتصاد معرفي مي كند. هدف اين مدل تشويق صنايع 
به سرمايه گذاري در تحقيق و توسعه )R&D(، با وعده 
اعتبارات مالياتي به عنوان وسيله اي براي ايجاد انگيزه 

براي نوآوري و افزايش زنجيره ارزش است.
به گ��زارش خبرنگار تع��ادل، مش��وق هاي مالياتي 
نقش مهم��ي در تحريك رش��د اقتص��ادي و جذب 
سرمايه گذاري دارند. هدف دولت ها با كاهش بار مالياتي 
بر مشاغل، تش��ويق صنايع به گسترش فعاليت هاي 
خود، ايجاد فرصت هاي شغلي و كمك به توسعه كلي 
اقتصادي است. از لحاظ تاريخي، مشوق هاي مالياتي به 
بخش هاي مختلف از جمله توليد، فناوري و كشاورزي 
اعطا شده است. مدل جديد اعطاي مشروط ماليات بر 
اين رويكرد با هدف ق��رار دادن صنايع بزرگ و پيوند 
دادن مشوق ها به سرمايه گذاري در تحقيق و توسعه 

استوار است.
بر اس��اس مدل جديد، مشوق هاي مالياتي به صنايع 
ب��زرگ بر اس��اس تعهد آنها ب��ه س��رمايه گذاري در 
فعاليت هاي تحقيق و توسعه اعطا مي شود. اين رويكرد 
مشروط تضمين مي كند كه مزاياي مالياتي با هدف 
دولت براي تقويت نوآوري و پيشرفت فناوري همسو 
باش��د. هدف دولت با پيوند دادن انگيزه ها به تحقيق 
و توسعه، تشويق صنايع به تخصيص منابع به سمت 
فعاليت هاي تحقيقاتي اس��ت ك��ه مي تواند منجر به 
توسعه محصولات، فرآيندها و فناوري هاي جديد شود. 
اين به نوبه خود مي تواند رقابت پذيري صنايع را افزايش 

داده و به رشد اقتصادي بلندمدت كمك كند.
يكي از ويژگي هاي كليدي مدل جديد، ارايه اعتبار 
مالياتي براي هزينه هاي تحقيق و توس��عه است. به 
جاي ارايه حمايت مالي مس��تقيم، دولت به صنايع 
اجازه مي دهد تا بخش��ي از بده��ي مالياتي خود را 
بر اس��اس مبلغي ك��ه براي فعاليت ه��اي تحقيق و 

توس��عه واجد شرايط خرج مي ش��ود، جبران كنند. 
اين رويكرد انگيزه هدفمندتري را براي صنايع براي 
س��رمايه گذاري در نوآوري فراهم مي كن��د. با ارايه 
اعتبارات مالياتي، دولت نه تنه��ا از تكميل زنجيره 
ارزش حماي��ت مي كند، بلكه تضمي��ن مي كند كه 
مزاياي سرمايه گذاري هاي تحقيق و توسعه در خود 

صنعت حفظ مي شود.

  پيامدهاي مدل جديد حمايت
و مشوق مالياتي دولت براي صنعت نفت و گاز 

و تشويق به تكميل زنجيره ارزش
مدل جديد اعطاي مشروط مالياتي پيامدهاي قابل 

توجهي براي صنايع پيشران و بزرگ كشور به ويژه 
بخش نفت و گاز دارد. به طور س��نتي، صنعت نفت 
و گاز س��همي حياتي در اقتصاد ملي داشته است. 
با معرفي مش��وق هاي مالياتي مرتب��ط با تحقيق و 
توس��عه، انتظار مي رود اين بخش ش��اهد افزايش 
سرمايه گذاري در پيش��رفت هاي فناوري، تكميل 
زنجي��ره ارزش، جلوگيري از خام فروش��ي و توليد 
محصولات با ارزش افزوده بالاتر فرآوري شده باشد. 
در دسترس بودن اعتبار مالياتي تحقيق و توسعه و 
تقويت آن در برنامه هفتم توسعه؛ شركت هاي فعال 
در صنعت نفت و گاز را تش��ويق مي كند تا منابع را 
به سمت نوآوري تخصيص دهند كه منجر به بهبود 

كارايي، صرفه جويي در هزينه و خلق ارزش بيشتر 
در اقتصاد مي ش��ود. اعطاي مش��وق هاي مالياتي 
مش��روط در برنامه هفتم توس��عه با ه��دف ايجاد 
بستري مناسب براي سرمايه گذاري و رونق صنايع 
است. با همسو كردن مشوق ها با تحقيق و توسعه، 
دول��ت تعهد خود را به تقويت نوآوري و پيش��رفت 
فناوري نش��ان مي دهد. اين رويكرد نه تنها صنايع 
موجود را تشويق مي كند تا فعاليت هاي تحقيقاتي 
را اولويت بندي كنند، بلكه بازيگران جديدي را براي 
ورود به بازار جذب مي كند. سرمايه گذاري حاصل 
در اين صنعت مي تواند منجر به ايجاد شغل، افزايش 

بهره وري و رشد كلي اقتصادي شود.
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رمزگشايي بيش از ۳۰ هزار كارت 
هوشمند سوخت در منطقه تهران

مدير شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه تهران 
گفت: در شش ماه نخست امسال، تعداد ۳۲ هزار كارت 
سوخت شخصي در منطقه رمزگشايي شد. به گزارش 
ايس��نا، فريدون ياس��مي افزود: از ابتداي سال ۱۴۰۲ 
تاكنون و پس از اجراي طرح محدودسازي كارت هاي 
س��وخت آزاد موجود در جايگاه هاي عرضه س��وخت، 
اين تعداد كارت سوخت در نواحي منطقه تهران حذف 
رمز شد. وي بيان كرد: با افزايش استفاده از كارت هاي 
سوخت شخصي توسط شهروندان تهراني، مراجعه به 
نواحي رمزگشايي در تهران روندي افزايشي داشته است.

مدير منطقه تهران شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
تأكيد كرد: در اين بازه زماني، ناحيه غرب منطقه تهران 
با ميانگين حذف رمز بيش از ۷۰۰۰ كارت بيش��ترين 
مراجعه را داشته است. طبق اعلام وزارت نفت، هم اكنون 
رمزگشايي در نواحي سيزده گانه منطقه تهران داير است 
و ش��هروندان مي توانند با در دست داشتن كارت ملي، 
كارت خودرو و كارت سوخت براي حذف رمز كارت هاي 

هوشمند سوخت شخصي به اين نواحي مراجعه كنند.

مذاكرات درباره اوپك گازي 
از سوي روسيه تكذيب شد

معاون نخست وزير روسيه اعلام كرد هيچ برنامه اي براي 
ايجاد يك اوپك گازي وجود ندارد. به گزارش ايس��نا، 
الكساندر نواك به شبكه تلويزيوني آر تي عربي گفت: هيچ 
مذاكراتي براي ايجاد گروه گازي مشابه اوپك وجود ندارد. 
مجمع كشورهاي صادركننده گاز )GECF(، سازمان 
كشورهاي توليدكننده و صادركننده گاز است اما مانند 
اوپك، عرضه به بازار گاز را هماهنگ نمي كند. روسيه 
عضو اين مجمع است و نواك در اين مصاحبه تلويزيوني 
گفت: هدف اين سازمان گازي عمدتا، تبادل نظر بوده 
اس��ت. از زمان حمله نظامي روسيه به اوكراين و توقف 
عرضه گاز روسيه به اروپا از طريق خط لوله، اتحاديه اروپا 
به واردات گاز طبيعي مايع )ال ان جي( روي آورده و عرضه 
از طريق خطوط لوله فراساحلي از نروژ و شمال آفريقا را 
براي حذف واردات از روسيه، افزايش داده است. تا پيش 
از جنگ اوكراين، روسيه در حدود يك سوم از واردات گاز 
به اروپا سهم داشت اما اكنون اتحاديه اروپا براي حذف 
كامل گاز روسيه تا سال ۲۰۲۷، هدف گذاري كرده است.

روس��يه در پي از دست دادن بازار اروپايي، صادرات گاز 
از طريق خط لوله به چين و صادرات ال ان جي كه تحت 
تحريم هاي غربي نيست را افزايش داده است. صادرات 
شركت گازپروم به اروپا، كاهش پيدا كرده و باعث افت 
سود اين شركت شده است. گازپروم، كاهش شديد سود 
خود در نيمه اول سال ۲۰۲۳ را در پي كاهش صادرات 
به اروپا، گزارش كرده اس��ت. كاهش چشمگير عرضه 
گازپروم به مش��تريان بزرگ، به دليل توقف صادرات 
گاز اين ش��ركت از طريق خط لوله به همه كشورهاي 

اروپايي بوده است.

قاليباف:
كي مي خواهيم اقتصاد برق را 

حل كنيم
رييس مجلس ش��وراي اسلامي گفت: الان بخش 
خصوصي توليدات برق داشته و بدهي دارد و پولش 
را نمي دهيم، كي قرار است اقتصاد برق را حل كرده 
و بخش خصوصي را وارد كنيم. به گزارش ايس��نا، 
محمدباقر قاليباف در جلسه علني مجلس شوراي 
اسلامي و در زمان بررسي بندي از لايحه برنامه هفتم 
توسعه مربوط به اعطاي مجوز به بخش خصوصي 
براي صادرات برق اظهار كرد: طبق ماده ۱۷ قانون 
مانع زدايي از توسعه برق، وزارت نيرو بعد از اطمينان 
از تامين برق مورد نياز داخلي و طبق برنامه اعلامي 
مج��وز مي دهد. پس اين بند باع��ث ايجاد رانت به 

بخش خصوصي نخواهد شد.

ریيس سازمان برنامه و بودجه مطرح كرد
درآمد ارزي سالانه يك ميليارد 

دلاری از صادرات برق
رييس سازمان برنامه و بودجه با بيان اينكه صادرات برق 
به صورت انحصاري به كشورهاي منطقه انجام مي شود، 
گفت: در سال نزديك به يك ميليارد دلار درآمد ارزي 
از صادرات برق به وجود مي آيد. به گزارش ايسنا، داوود 
منظور در جلسه علني مجلس ش��وراي اسلامي و در 
زمان بررسي بندي از لايحه برنامه هفتم توسعه مربوط 
به اعطاي مجوز به بخش خصوصي براي صادرات برق 
اظهار كرد: ما اكنون به صورت انحصاري صادرات برق به 
كشورهاي منطقه انجام مي دهيم منتها اگر اجازه دهيم 
كه بخش خصوصي وارد شود شرايط به گونه اي شده كه 
هر وقت به كشورهاي هدف برق مي خواهند صادر كنند 
پس قيمت را پايين آورده پس عملا قيمت صادراتي برق 
كمتر از نرخ دولت مي شود. وي ادامه داد: اكنون دولت با 
اقتدار مذاكره مي كند و ما برق را به قيمت بالا و مناسب 
صادر مي كنيم پس اگر بخواهند بخش غيردولتي وارد 
شده و مذاكره كنند قيمت كم مي شود و همين مختصر 
قيمت را هم از دس��ت مي دهيم. اكنون صادرات برق 
در سال نزديك به يك ميليارد دلار درآمد ارزي ايجاد 
مي كند. رييس س��ازمان برنامه و بودجه گفت: اكنون 
برقي كه بخش غيردولتي مي فروشد براساس قرارداد 
ECA  است يعني بابت سوخت پولي پرداخت نمي شود 
و هزينه تبديل و توليد برق گرفته مي شود. منظور در 
عين حال گفت: البته بخشي از مطالبات بخش خصوصي 
از دولت بابت فروش برق باقي مانده كه بايد برطرف شود 
اما راه حل اين نيست كه بازار صادرات برق كه انحصاري 
است را به يك بازار رقابتي تبديل كنيم، چون به درآمد 
ارزي آسيب مي زند ضمن آنكه كمبود در بازار داخلي 
ايجاد مي كند. ما نبايد براي ايج��اد ظرفيت صادرات 

تامين برق داخل را با مشكل مواجه كنيم.

»تعادل« بررسي كرد 

پيامدهاي مدل جديد اعطاي مشروط مالياتي براي صنايع نفت و گاز!

حركت طلايي ايران و روسيه درحوزه انرژي

گزارش بلومبرگ از دست بسته امریكا در تحریم همزمان نفت ایران و روسيه

در سفر وزير نفت به روسيه درباره موضوعات مختلفي 
صحبت شد كه مهم ترين آن برداشتن گام هاي عملي 

دو كشور براي ايجاد قطب گازي در خليج فارس بود.
وزي��ر نفت با عن��وان رييس طرف ايراني كميس��يون 
عالي همكاري هاي مشترك جمهوري اسلامي ايران 
و فدراسيون روس��يه به دعوت رسمي الكساندر نواك، 
معاون نخست وزير روس��يه و رييس طرف روس اين 
كميسيون و با هدف توسعه مناسبات دوجانبه و شركت 
در مجمع بين المللي هفته انرژي روسيه روز چهارشنبه 

وارد مسكو شد.
جواد اوجي در بدو ورود به روس��يه هدف اصلي از اين 
س��فر را پيگيري تفاهم نامه ها، قرارداده��ا و پروژه ها با 
ش��ركت هاي روس و اس��تفاده از ظرفيت هفته انرژي 
روس��يه براي پيشبرد برنامه هاي س��رمايه گذاري در 
صنعت نفت و گاز ايران اعلام كرد و گفت: ايران و روسيه 
مي توانند با بهره گيري از ظرفيت هاي مشترك، تحريم ها 
عليه دو كش��ور را بدون اثر كنند و در بازار انرژي جهان 

بسيار تأثيرگذار باشند.
به گفته وي در دو سال گذشته طرح هاي سرمايه گذاري 
ب��راي افزايش تولي��د نفت و گاز انجام ش��د و ظرفيت 
پالايشي به ارزش ۱۲ ميليارد دلار به بهره برداري رسيد، 
دولت س��يزدهم و وزارت نفت با برخورداري از نقش��ه 
راه براي افزايش توليد نف��ت و گاز برنامه ريزي دقيقي 
انجام داده اند و با بهره گيري از ظرفيت سرمايه گذاري 
داخلي و خارجي، خبرهاي خوبي ب��راي ملت ايران و 

مصرف كنندگان انرژي در جهان خواهيم داشت.
اما موضوع مهمي كه در حوزه انرژي به آن پرداخته شد، 
برداشتن گام هاي عملي براي ايجاد قطب گازي ايران - 
روسيه در خليج فارس بود. اوجي در ديدار الكسي ميلر، 
مديرعامل شركت گازپروم، چشم انداز تقويت تبادلات 
انرژي ايران و روس��يه و ايجاد كريدور گازي دو طرف از 
طريق كشورهاي همسايه را در چارچوب همكاري هاي 
منطقه اي مثبت توصيف كرد و با اشاره به ديدگاه مثبت 
روساي جمهوري اس��لامي ايران و فدراسيون روسيه 
در زمينه ايجاد قطب گازي در جنوب ايران، برداشتن 
گام هاي عملي براي ايجاد قطب گازي ايران و روسيه در 

سواحل شمالي خليج فارس را خواستار شد.
مديرعامل شركت گازپروم نيز در اين ديدار با اشاره به 

روند رو به رشد مناسبات تهران - مسكو، از آمادگي اين 
شركت براي همكاري هاي تازه با ايران خبر داد.

اوجي در سخنراني خود در مجمع بين المللي »هفته 
انرژي روسيه« با اشاره به سخنان اخير ولاديمير پوتين، 
رييس جمهوري روس��يه درباره روابط مطلوب تهران 
و مس��كو و تلاش براي توسعه آن به هر طريق ممكن، 
گفت: به عنوان رييس ايراني كميس��يون مش��ترك 
همكاري هاي اقتصادي ايران و روسيه افزون بر تلاش 
براي گس��ترش همكاري هاي راهبردي در حوزه هاي 
مختلف ان��رژي از همكاري ميان هم��ه وزارتخانه ها، 
سازمان ها و شركت هاي ايراني و روس حمايت مي كنيم. 
اكنون فرصتي تاريخي براي دو كشور به وجود آمده است 
و دو ط��رف بيش از هر زمان ديگ��ري به هم نزديك تر 

شده اند.
وي با تأكيد بر اينكه بي اغراق تحريم هاي ناعادلانه عليه 
ايران و روسيه در بسياري از بخش ها سبب تقويت دو 
كشور شده است، اظهار كرد: ما اين تحريم ها را فرصتي 
بزرگ و تاريخي براي نزديك شدن در همه ابعاد مي دانيم 
و معتقديم بايد از اين فرصت ها استفاده و نظمي نو در 
تعاملات اقتصادي ايجاد كني��م. رويداد »هفته انرژي 
روس��يه« يكي از اين فرصت هاست كه اميدوارم در آن 

به نتايجي قابل توجه برسيم. همچنان كه تحريم ها مانع 
پيشرفت و رشد اقتصادي ايران نشده است و در سه ماه 
نخست سال ۱۴۰۲، حوزه نفت و گاز ايران به رشد ۱۹.۸ 
درصدي دست يافت كه اين دستاورد در شرايط تشديد 
تحريم هاي ظالمانه و فشار حداكثري حاصل شده است.

وزير نف��ت با بيان اينكه همكاري بين روس��يه و ايران 
تنها به مزاي��اي اقتصادي محدود نمي ش��ود، تصريح 
كرد: اين روابط همچنين درك متقابل را تقويت كرده 
و مي تواند به ثبات منطقه و جه��ان كمك كند و راه را 
براي همكاري هاي بيشتر در ديگر بخش ها هموار كند. 
مشاركت دو طرف مي تواند به چالش هاي موجود پاسخ 
دهد و فرصت هايي تازه ايجاد كند كه سرانجام به ايران و 
روسيه و در عين حال جامعه جهاني كمك خواهد كرد.

ب��ه گفته وي ايران ب��ا دارا ب��ودن ۱۸۸۰ كيلومتر مرز 
آب��ي از طريق درياي عمان و خليج ف��ارس با آب هاي 
آزاد جهان در ارتباط اس��ت؛ امتيازي كه بس��ياري از 
كش��ورهاي توليدكننده نف��ت و فرآورده هاي نفتي از 
آن بي بهره هس��تند و براي ص��ادرات و فروش نفت و 
فرآورده ها به ش��دت به آن نياز دارند. همين موضوع و 
برخورداري از دانش فني، ايران را به كش��وري جذاب 
براي س��رمايه گذاري در بخش نفت و گاز تبديل كرده 

است كه با داش��تن نظامي با ثبات سياسي و قدرتمند 
و سازوكارهاي قانوني حمايت كننده، امنيت سرمايه را 
براي سرمايه گذاران تأمين مي كند، ضمن اينكه سبك 
قرارداده��اي ايران در اين حوزه براي س��رمايه گذاران 

جذابيت هاي بسياري دارد.
همچنين آنط��ور كه احمد اس��دزاده - مع��اون امور 
بين الملل و بازرگاني وزير نفت اعلام كرده يك شركت 
دانش بنيان ايراني براي تأمين صنايع نفت و گاز روسيه، 
در نيمه نخس��ت س��ال ۱۴۰۲، حدود ۹ ميليون دلار 
انواع كاتاليست به اين كشور صادر كرد. ارزش صادرات 
كاتاليست ها به روس��يه پارسال ۸ ميليون دلار بود كه 
تبادلات امس��ال گوياي روند رو به رش��د صادرات اين 

محصولات ايراني به روسيه است. 
طبق صحبت هاي مطرح شده بين ايران و روسيه درباره 
مشاركت روسيه در مطالعات توسعه سه ميدان نفتي 
ايران تبادل نظر صورت گرفت، همچنين مذاكرات جدي 
با موضوع تبديل ايران به قطب گازي انجام شد. در سفر 
وزير نفت به مس��كو، درخواس��ت هايي از شركت هاي 
روس ب��راي س��رمايه گذاري در صنعت پتروش��يمي 
ايران نيز دريافت شدكه در طبق اعلام مسوولان حال 

پيگيري است.
در اين ديدار، طرف ها درباره محورهاي نشست آينده اين 
كميسيون كه قرار است ماه آينده ميلادي )آبان – آذر( 

در تهران برگزار شود، تبادل نظر كردند.
همچنين طي اين ديدار تفاهم نامه همكاري مطالعاتي 
در حوزه نفت و گاز بين موسس��ه مطالعات بين المللي 
ان��رژي ايران و بنياد روس كنگرس، امضا ش��د، اين دو 
نهاد مطالعاتي و پژوهشي، طرح هاي پيشنهادي براي 
همكاري ايران و روسيه در حوزه انرژي را در گام نخست، 
از نظر اجرايي و مفيد بودن بررسي و اعلام نظر مي كنند.

 با امضاي تفاهم نامه اين موسسه و بنياد »روس كنگرس«، 
اتاق فك��ري ب��راي همكاري ها، همچني��ن پيگيري 
زمينه هاي همكاري دوجانبه شكل خواهد گرفت و بنا بر 
مفاد اين تفاهم نامه، اين موسسه و بنياد »روس كنگرس« 
با تعامل دوجانبه از روي كاغذ ماندن طرح هاي موثر در 
راستاي افزايش تبادلات انرژي ايران و روسيه جلوگيري 
و راهكاره��اي عملياتي براي تحقق آنها را پيش��نهاد 

خواهند داد.

هر عاملي كه جريان صادرات نفت ايران را مختل كند تقاضا 
براي بشكه هاي رقيب مانند روس��يه را افزايش مي دهد، 
بنابراين تشديد همزمان تحريم ها عليه اين كشورها قيمت 
جهاني نفت را افزايش مي دهد. به گزارش تسنيم به نقل از 
بلومبرگ، امريكا مي خواهد تحريم ها عليه روسيه و ايران را 
سخت تر كند. اما اين كار مخاطرات سياسي قابل توجهي 
براي بايدن در آستانه انتخابات ۲۰۲۴ دارد. جانت يلن، وزير 
خزانه داري امريكا به دنبال حمله  غافلگير كننده حماس به 
رژيم صهيونيستي در هفته گذشته گفت: »احتمال اتخاذ 
اقدامات جديد عليه ايران وجود دارد. ايران مداخله مستقيم 
در اين عمليات را رد مي كند اما مطمئناً منابع مالي و آموزش 
در اختيار حماس قرار داده است«. يلن مستقيماً به جريان 
نفت براي تحت فش��ار قرار دادن ايران اشاره نكرد و دليل 

آن واضح اس��ت. هر عاملي كه جريان صادرات نفت ايران 
را مختل كند تقاضا براي بشكه هاي رقيب مانند روسيه را 
افزايش مي دهد، آن هم در شرايطي كه امريكا تلاش مي كند 
اقدامات عليه روسيه را تشديد كند. بدين ترتيب بازار جهاني 
نفت محدودتر مي شود. تحليلگران عقيده دارند حتي اگر 
يك بش��كه نفت به خاطر اقدامات سياسي مثل تشديد 
تحريم ها حذف ش��ود، بايد بشكه ديگري از جاي ديگري 
تامين شود تا قيمت نفت افزايش پيدا نكند. اين دو كشور 
حدود ۱۳ درصد از عرضه جهاني نفت را در ماه هاي اخير 
تامين كرده اند و ايران به تدريج جايگزين كاهش توليد ساير 
كشورهاي اوپك پلاس از جمله روسيه و عربستان مي شود 
كه توليد خود را با هدف بالا بردن قيمت ها كاهش داده اند. 
اطلاعات سايت تنكر تركرز نشان مي دهد صادرات نفت 

ايران رو به افزايش است. ايران در ماه هاي اوت و سپتامبر 
۴۰ درصد بالاتر از سه ماهه اول سال جاري ميلادي نفت 
صادر كرده است. برخي مقامات امريكا در ماه اوت از كاهش 
تدريجي تحريم ها عليه فروش نفت ايران سخن گفتند، اما 
جانت يلن در اجلاس سالانه صندوق بين المللي پول و بانك 
جهاني در اين هفته، اين ادعا را رد كرد. در هر صورت واقعيت 
اين است كه جريان صادرات نفت ايران رو به افزايش بوده و 
دومين منبع بزرگ عرضه مازاد نفت به بازار جهاني در سال 
جاري ميلادي است. بنابراين كاهش صادرات ايران قيمت 
نفت را افزايش مي دهد. تحليلگران بانك سرمايه گذاري 
گلدمن ساكس عقيده دارند كاهش صادرات نفت ايران به 
خاطر تشديد تحريم ها سطح صادرات اين كشور را به سطح 
سال گذشته برمي گرداند و اين به معناي افزايش قيمت 

نفت تا بيش از ۱۰۰ دلار هر بشكه در سال آينده ميلادي 
است. نماينده ايران در سازمان ملل ادعاي مداخله ايران 
در حمله حماس به رژيم صهيونيس��تي را رد كرده است. 
در مورد روسيه به نظر مي رسد اين كشور توانسته سقف 
قيمت تعيين شده توسط گروه ۷ را دور بزند و قيمت نفت 
اين كشور علي رغم كاهش شديد نسبت به شاخص هاي 
بين المللي بالاتر از اين سقف بوده است. وزارت خزانه داري 
امريكا در روز پنجشنبه براي اولين بار نفتكش هايي را كه از 
اين طرح تخلف كرده بودند تحريم كرد. در نهايت، محدود 
كردن همزمان ايران و روسيه در بازار نفت مي تواند قيمت 
سوخت را بالا ببرد. با توجه به همكاري عربستان و روسيه 
در بازار نفت، امريكا نمي تواند بر روي رياض جهت پر كردن 

خلأ ده ها ميليون بشكه نفت حساب كند.

تحليل

خبر كوتاه

نفت به ۹۰ دلار بازگشت

قيمت نف��ت در معاملات روز جمع��ه، تحت تاثير 
نگراني سرمايه گذاران از تحولات خاورميانه، حدود 
شش درصد جهش يافت و نفت برنت بزرگ ترين 

رشد هفتگي از فوريه را رقم زد.
بهاي معاملات نفت برنت با چهار دلار و ۸۹ سنت 
معادل ۵.۷ درصد افزايش، در ۹۰ دلار و ۸۹ سنت 
در هر بشكه بسته شد. بهاي معاملات وست تگزاس 
اينترمديت امريكا با چهار دلار و ۷۸ سنت معادل ۵.۸ 
درصد افزايش، در ۸۷ دلار و ۶۹ سنت در هر بشكه 
بسته شد. هر دو شاخص، بزرگ ترين رشد هفتگي را 
از آوريل به ثبت رساندند. نفت برنت حدود ۷.۵ درصد 
رشد هفتگي داشت كه بزرگ ترين رشد هفتگي اين 
شاخص از فوريه بود. وست تگزاس اينترمديت هم 
حدود ۵.۹ درصد رش��د هفتگي داشت. درگيري 
ميان مبارزان فلسطيني و رژيم صهيونيستي، تاثير 
چندان بر عرضه نفت و گاز جهان نداشته است زيرا 
رژيم صهيونيستي، توليدكننده بزرگي نيست. با 
اين حال، سرمايه گذاران و ناظران بازار، به ارزيابي 
وضعيت فعلي و پيامده��اي احتمالي آن بر عرضه 
نفت كشورهاي خاورميانه مشغول هستند. بعضي 
از س��اكنان غزه، روز جمعه خانه هاي خود را ترك 
كردند تا از مس��ير حمله رژيم صهيونيستي خارج 
شوند. رژيم صهيونيستي به ساكنان شمال غزه، ۲۴ 
ساعت مهلت داده است تا اين منطقه را ترك كنند.

جواد اوجي، وزير نفت كشور روز جمعه پيش بيني 
كرد قيمت نفت به دليل وضعيت فعلي خاورميانه، 

به ۱۰۰ دلار در هر بشكه خواهد رسيد.
به گفته منابع آگاه، عربستان سعودي، برنامه هاي 
مورد حمايت امريكا براي عادي سازي رابطه با رژيم 
صهيونيستي را متوقف كرده است كه نشان دهنده 
تغيير س��ريع نظر اين كش��ور درباره اولويت هاي 
سياس��ت خارجي همزمان با تش��ديد تنش ها در 
منطقه است. اين مس��اله ممكن است روي عرضه 
نفت عربستان س��عودي، تاثير داش��ته باشد زيرا 
طبق گ��زارش روزنامه وال اس��تريت ژورنال، اين 
كشور پيش تر به كاخ سفيد اعلام كرده بود تمايل 
دارد توليد نفت خود را افزايش دهد تا به انعقاد اين 

توافق، كمك كند.
عامل ديگري كه از افزايش قيمت نفت پشتيباني 
كرد، اقدام امريكا در وضع نخستين تحريم ها عليه 
مالكان نفتكش هايي بود كه نفت روسيه را با قيمت 
بالاتر از سقف قيمت ۶۰ دلار در هر بشكه تعيين شده 
توسط گروه هفت، حمل كرده اند. روسيه، دومين 
توليدكننده بزرگ نفت در جهان و صادركننده بزرگ 
نفت است و سخت گيري امريكا، ممكن است عرضه 

نفت اين كشور را محدودتر كند.
به گفت��ه اندرو ليپ��و، رييس ش��ركت »ليپو اويل 
آسوش��يتس«، ب��ازار نف��ت انتظ��ار دارد امريكا، 

تحريم هاي نفتي خود را تشديد كند.
در اين بين، اوپك در جديدترين گزارش ماهانه خود، 
ديدگاه خوش بينانه نسبت به رشد تقاضاي جهاني 
براي نفت را با اش��اره به تاب آوري اقتصاد جهان و 

بهبود تقاضاي چين، تغيير نداد.
بر اساس گزارش رويترز، ش��ركت خدمات انرژي 
بيكرهيوز اعلام كرد شركت هاي انرژي امريكايي 
هفته گذشته، چهار حلقه به تعداد دكل هاي حفاري 
نفت اضافه كردند كه بزرگ ترين رش��د هفتگي از 

مارس بود.

:CNG ریيس هيات مدیره انجمن
احتمال عرضه CNG رايگان 

براي كاهش مصرف بنزين
رييس هيات مديره انجمن CNG گفت: با توجه به اينكه 
احتمال افزايش و اصلاح قيمت بنزين وجود ندارد ممكن 
است در آينده طرح ارايه سي ان جي رايگان اجرايي شود.

محسن جوهري رييس هيات مديره انجمن CNG در 
گفت وگو با مهر با اشاره به اينكه طرح ارايه سي ان جي 
رايگان همچنان بر روي ميز وزارت نفت قرار دارد، گفت: 
طرح س��ي ان جي رايگان، طرحي اس��ت كه از طريق 
انجمن ارايه شد و در معاونت برنامه ريزي وزارت نفت نيز 
مورد بررسي قرار گرفت، اما دولت براي اجراي اين طرح 
به جمع بندي نرسيد. وي ادامه داد: يكي از دلايل عدم 
اجراي اين طرح مشكلات زيرساختي بود اما همچنان 
پيگير آن هس��تيم تا اين طرح اجرايي ش��ود. به گفته 
جوهري با توجه به اينكه احتمال افزايش و اصلاح قيمت 
بنزين وجود ندارد ممكن اس��ت در آينده اين تصميم 

اجرايي شود.
وي با اشاره به اينكه سهم سي ان جي سال گذشته در 
سبد سوخت ۲۱ درصد بوده است، خاطرنشان كرد: در 
سال گذشته سهم سي ان جي براي خودروهاي سبك از 
سبد سوخت ۲۱ درصد بوده است كه متأسفانه با كاهش 
مصرف سي ان جي در سال جاري مصرف به ۱۴ درصد 

كاهش پيدا كرده است.
رييس هيات مديره انجمن سي ان جي در خاتمه با اشاره 
به اينكه افزايش سهمCNG مي تواند منجر به كاهش 
مصرف بنزين شود، خاطرنشان كرد: دولت به دنبال اين 
موضوع اس��ت كه سهم سي ان جي را افزايش دهد تا با 

جايگزيني آن در مصرف بنزين صرفه جويي شود.



پس از بازدهي منفي متوالي دو هفته اخير بازار سرمایه 
اولين روز كاري هفته را نيز منفي آغاز كرد. آتش جنگ 
ميان حماس و اس��رایيل هر روز شعله ورتر مي شود و 
به نظر مي رس��د بورس تهران نيز در حال سوختن در 

این آتش است.
بورس تهران بسيار حساس است و از تمامي اتفاقات 
تاثي��ر مي پذیرد؛ اگر اتفاقي در كش��ورهاي منطقه و 
جهان رخ دهد یا بازارهاي مالي دچار نوس��ان ش��ود، 
بلافاصله بازار سرمایه واكنش نشان مي دهد و تغيير 
شرایط مي دهد. برخي از كارشناسان علت این موضوع 
را دخالت ها و دستكاري در بازار مي دانند و عقيده دارند 
كه افزایش دخالت ها از سال 99 باعث شده كه بورس 
حساسيت بيشتري نسبت به موضوعات داشته باشد. 
البته سایر بازارهاي مالي نيز از جنگ ميان این دو گروه 

تاثيرپذیرفته اند اما وضعيت بورس حساس تر است.
بازارهاي مالي ایران در سال 1398 بعد از ترور سردار 
سليماني با شوك منفي س��نگيني همراه شد و بازار 
س��هام یك هفته س��رخ پوش ماند و تمامي سهام در 
صف فروش معامله مي شدند اما پس از برطرف شدن 
احتمال جنگ، بورس به روال عادي خود بازگش��ت. 
اكنون نيز نمي توان آینده اي براي جنگ ميان حماس 
و اس��رایيل متصور بود و مشخص نيس��ت دامنه این 
جنگ به كدامين س��و ختم خواهد شد. اما اینطور به 
نظر مي رسد كه آتش جنگ از ميان حماس و اسرایيل 
به بورس تهران رسيده و تالار شيشه اي با جنگي جانانه 

سرخ پوش شده است.
یكي از كارشناس��ان بازار س��رمایه درخصوص تاثير 
جنگ روي بازارهاي مالي نوشت: طبيعتا هر ریسكي 
بر بازارهاي مالي اثرگذار است كه اگر این ریسك ابعاد 
بزرگي مانند جنگ ها و ... را به همراه داش��ته باش��د، 
زمينه هاي ایجاد چالش هاي سياسي، مالي و  ... فراهم 
مي شود كه هميشه چنين ریسك هایي بر بازارهاي 
مال��ي اثرگذار اس��ت، حتي اعمال برخ��ي تحریم ها 
هم مي تواند بازارهاي مالي را تح��ت تأثير قرار دهد. 
همانطور كه در بازارهاي جهاني ش��وك هاي ناش��ي 
از جنگ به بازارهاي مالي چون بازار س��هام وارد شد، 
به نظر مي رسد با تداوم جنگ مشكلات و تنش هایي 
كه در قالب تنش هاي سياس��ي به وجود مي آید آثار 

خود را مدت ها بر جاي مي گذارد. بنابراین در بلندمدت 
باید منتظر تح��ولات جدید در بازارهاي مالي و حتي 

بازارهاي دارایي باشيم.

بورستغييرمسيرميدهد؟
محمدرض��ا اعلمي، كارش��ناس ب��ازار س��رمایه در 
گفت وگوي اخير خود در خصوص تاثيرات جنگ روي 
بورس توضيح داده بود: »با توجه به حجم معاملات و 
روند گذشته شاخص كل، این موضوع به ذهن متبادر 
مي شود كه بازار به نوعي فریز شده است و ما از این بازار 
فریزشده نمي توانيم انتظار یك بازار خيلي خوب داشته 
باشيم و به جز اتفاقي كه روز گذشته افتاد، نمي توانيم 
انتظار ریزش هاي خيلي شدید را داشته باشيم. به بيان 
دیگر اقتصاد كلان ما به گونه اي مدیریت مي شود كه به 
جاي ورود پول به بازار بورس به سمت بانك ها و سایر 
بازار ها هدایت مي شود. از طرف دیگر به دليل تصميمات 
دولت مبتني بر واردات خودرو در بازار خودرو ش��اهد 
ركود و كاهش قيمت هستيم. در بازار مسكن نيز شاهد 
یك نوع ركود هستيم. در حال حاضر معتقدم سرمایه ها 
به سمت اقتصاد بانكي و سيستم بانكي درحركت است. 
از طرف دیگر هر جایي ك��ه بازار به نحوي مي خواهد 

خود را پيدا كند و شاهد ورود نقدینگي حقيقي باشد 
با نوعي خبردرماني یا اعمال یكس��ري ریس��ك هاي 
سيستماتيك در كلان اقتصادي شاهد ریزش هاي بازار 
هستيم كه آخرین آن را نزدیك به دو ماه پيش شاهد 
بودیم. از آنجایي كه اكثر شركت هاي ما یا پتروشيمي 
هستند یا پالایشگاهي انتظار افزایش شاخص كل را 
نداشتيم. اما از آنجایي كه اتفاقات ممكن است تحليل ها 
را به سمت دیگري ببرد، جنگي كه از طرف حماس به 
سمت نيروهاي رژیم صهيونيستي آغاز شد، ریسك 
سيستماتيكي بود كه بر بازار ما اعمال شد. روز شنبه تا 
اواسط روز شاهد یك بازار خوب بودیم كه مي توانست 
رو به مثبت باشد اما ناگهان با اخباري كه منتشر شد 
شاهد بازاري منفي شدیم.این منفي شدن ها در واقع اثر 
منفي اخبار جنگ بر رفتار سرمایه گذاران و معامله گران 
بود. تحليلي كه از اوضاع منطقه دارم، این است كه این 
جنگ، ایران را مستقيماً وارد فاز جنگ نمي كند و این 
موضوع بيشتر یك فضاسازي رسانه اي است تا اینكه 
در عمل ایران بخواهد وارد صحنه جنگ شود. از این رو 
ذهنيت من بر این اس��ت كه با گذشت روزهاي آینده 
فضا شفاف تر مي شود و با برطرف شدن احتمال جنگ 

شاهد بازار بهتر و مثبت تري خواهيم بود.«

عملكردبورسدراولينروزكاريهفته
ش��اخص كل بورس در اولين روز كاري هفته یعني 
ش��نبه 22 مهر ماه روند نزولي داش��ت اما همچنان 
سفت و س��خت محدوده دو ميليوني را نگاه داشته 
است. ش��اخص كل بورس در این روز افت 18 هزار و 
289 واحدي معادل 0.91 درصد را متحمل شد تا به 
تراز دو ميليون و 1 واحدي برسد. همچنين شاخص 
هم وزن كاهش 10 هزار و 413 واحدي برابر با 1.51 
درصدي را تجربه كرد و به محدوده 680 هزار واحدي 
رسيد. در سوي دیگر بازار نيز شاخص كل فرابورس 
با كاهش 1.39 درصدي در س��طح 24 هزار و 899 

واحدي ایستاد. 
از سوي دیگر ارزش معاملات بازار نسبت به چهارشنبه 
هفته گذش��ته كمي رش��د كرد و به محدوده 3 هزار 
و 165 ميليارد تومان رس��يد. همچنين 634 ميليار 
تومان نقدینگي از بازار خارج شد و ارزش دلاري بازار 
در محدوده 241 ميليارد دلار است. ارزش معاملات 
اوراق بدهي در بازار ثانویه 4 هزار و 742 ميليارد تومان 
بود كه 37 درصد از ارزش كل معاملات بازار را در این 
روز شامل مي ش��ود. روز شنبه خالص تغيير مالكيت 
حقوقي به حقيقي ب��ازار براي هفدهمين روز متوالي 
منفي ش��د و 635 ميليارد تومان پول حقيقي از بازار 

سهام خارج شد.
در اولي��ن روز كاري هفته تنها 14 س��هم صف خرید 
بودند و مابقي صف خریدي نداشتند. روز اخير صنعت 
خرده فروش��ي به استثناي وس��ایل نقليه موتوري با 
بازدهي مثب��ت 2.71 درصد تنها صنعت مثبت بازار 
بود. پس از این صنعت به ترتيب صنایع تامين سرمایه، 
خدمات رفاهي متنوع، حمل و نقل بار زميني، فعاليت 
مهندسي، هتل و رس��توران، بيمه و دارویي بازدهي 

منفي كمتري داشتند.
به عقيده كارشناسان آتش اصلي جنگ ميان حماس 
و اس��رایيل به جان بورس افتاده است؛ چراكه شرایط 
بازار طبيعي بوده و هيچ تحليلي در برگيرنده این همه 
منفي در بازار نيست! درست است بازار سرمایه نسبت به 
اخبار منطقه حساس است و هر تنشي مي تواند شرایط 
را برهم بزند اما مسوول امر نيز باید به شرایط رسيدگي 

كنند تا شرایط از این وخيم تر نشود.
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سردرگميكاموديتيها
درميانهدادههايتورميامريكا

اكواي�ران| اميدواري به كاهش ت��روم امریكا در ماه 
سپتامبر و عقب نشيني فدرال رزرو از رشدي دیگر در 
نرخ بهره تا ماه دسامبر سيگنالي افزایشي براي بازارهاي 
پریسك به همراه داشت. اما CPI اصلي امریكا بيش از 
انتظار اعلام شد و این موضوع روند معاملات در بازارهاي 
مالي و كالایي دنيا را براي س��اعاتي در روز پنجشنبه 
12 اكتبر تغيير داد. با این وجود فعالان بازار با اس��تناد 
به فروكش تورم هسته و كافي بودن صعود بازده اوراق 
قرضه 10 ساله امریكا؛ مجدد به احتمال تعویقي دیگر 
در رشد نرخ بهره اميدوار شدند و به این ترتيب كالایي ها 

به مسير رشد نرخ بازگشتند.
داده هاي تورمي امریكا براي ماه س��پتامبر كه فعالان 
بازارهاي مالي و كالایي دنيا چشم انتظار انتشار آن بودند، 
منتشر شد و نشان داد كه تورم براي مصرف كنندگان 
امریكایي بيش از انتظار افزایش یافته است. رشد تورم 
بيش از ميزان پيش بيني و تاثير آن بر سياست هاي پولي 
فدرال رزرو مي تواند بر روند نوسان قيمت كامودیتي ها 
اثرگذار شود. فدرال رزرو در آخرین نشست خود در ماه 
سپتامبر نرخ بهره امریكا را 25 واحد افزایش داد و به 5.25 
تا 5.5 درصد رساند كه این رقم بيشترین ميزان نرخ بهره 
امریكا ظرف 22 سال گذشته بود. در عين حال اعضاي 
فدرال رزرو با استناد به داده هاي تورمي امریكا از احتمال 
رش��دي دیگر در نرخ بهره تا پایان سال و تثبيت آن در 
سطوح بالاي فعلي بيش از آنچه در گذشته پيش بيني 
مي شد خبر دادند. این سخنان با ایجاد واهمه در بازارهاي 
مالي و كالایي دنيا به افت نرخ منجر ش��د. با این وجود 
صعود بازده نرخ اوراق قرضه 10 س��اله در امریكا ظرف 
روزهاي ابتدایي ماه اكتبر باعث شد تا برخي از اعضاي 
فدرال رزرو از احتمال عدم نياز به رشدي دیگر در نرخ 
بهره س��خن بگویند و این موضوع باعث ش��ود تا اميد 
مجددي براي رشد قيمت در بازارهاي كالایي ایجاد شود.

شاخص قيمت مصرف كننده امریكا براي ماه سپتامبر 
با رش��دي 3.7 درصدي اعلام شد. این در حالي بود كه 
ش��ركت كنندگان در نظرس��نجي رویترز پيش بيني 
رشدي 3.6 درصدي را براي این شاخص در بازه سالانه 
مي دادند. افزایش تورم براي مصرف كنندگان امریكایي 
در ماه س��پتامبر احتمال رش��دي دیگر در نرخ بهره از 
س��وي فدرال رزرو را مطرح كرده و سيگنالي كاهشي 
براي فعالين بازار به همراه خواهد داشت. به این ترتيب 
در پي انتشار داده هاي تورمي امریكا بازارهاي كالایي 
با غلبه س��يگنال كاهشي اندكي عقب نشيني قيمتي 
داشتند. اما واكنش كالایي ها به رشد بيش از حد انتظار 
تورم محدود بود. در ادامه فعالان بازار با استناد به كاهش 
تورم هسته به احتمال عدم افزایشي دیگر در نرخ بهره تا 
ماه دسامبر اميدوار شدند به نحوي كه مجدد بازارهاي 
كالایي وارد سراش��يبي صعود قيمتي شدند. شاخص 
قيمت مصرف كننده هسته كه نوسان قيمت كالاهاي 
ب��ا ثبات تر را ردیاب��ي مي كند و قيمت م��واد غذایي و 
نهاده ه هاي انرژي در آن حذف شده است در ماه سپتامبر 
رشدي 4.1 درصدي داشت كه این رقم كمتر از رشد 4.3 
درصدي آن در ماه اوت و مطابق پيش بيني اقتصاددانان 
بود. به این ترتيب فروكش تورم هس��ته این ذهنيت را 
تقویت كرد كه ف��درال رزرو براي مهار تورم فعلا نيازي 
به رشدي دیگر در نرخ بهره ندارد و این اميدواري زمينه 

صعود بهاي كامودیتي ها را فراهم كرد.

عملكردسياستگذاربازار
چگونهبود؟

بورس�ان| به گفته عليرضا كدیور، در زمينه افزایش 
نقدشوندگي بازار، حركت قيمت سهام به سمت ارزش 
واقعي ت��وام با رفتار عقلایي كه بعض��ا مي تواند با عدم 
دخالت از جنبه دامنه نوسان و سياست دستوري صورت 

پذیرد، نمره سازمان مردود است.
این كارشناس ارشد بازار سرمایه معتقد است، مشكلات 
در چند س��طح وجود دارند. در سطح سازمان بورس؛ 
مكانيسم هاي معاملاتي یا الزاماتي كه براي رفتار برخي 
از اش��خاص حقوقي نظير بازارگردان ها در نظر گرفته 
مي شود. كدیور عنوان كرد: س��ازمان بورس، شركت 
بورس یا فرابورس مكانيسمي را كه براي بازارگردان ها 
به عنوان صن��دوق بازارگ��ردان دارند، این اس��ت كه 
صندوق ه��اي بازارگرداني باید در ی��ك دامنه مظنه 
مشخص یكسري اردرهاي خرید و فروش را در سيستم 

داشته باشند و یك تعهد روزانه  هم انجام دهند. 
وي ادامه داد: تقریبا این دس��ت از صندوق ها به سمت 
رفتاري ماش��يني و الگوریتمي حركت داده مي شوند.

چنين رویكردي باعث ش��ده اس��ت كه در 2 تا 3 سال 
گذشته بجاي اینكه صندوق هاي بازارگرداني در كنار 
وظيفه افزایش نقدشوندگي باعث شوند قيمت سهام به 
سمت ارزش واقعي ميل كند، بر عكس باعث شدند روند 

بازار تشدید شود.
این تحليلگر بازار سرمایه خاطرنشان كرد: نكته دیگر در 
سطح سازمان بورس به مكانيسم هاي معاملاتي همانند 
دامنه نوسان و حجم مبنا باز مي گردد. دامنه نوسان هاي 
متفاوت باعث بروز رفتارهاي متناقض بعضا از س��وي 

سرمایه گذاران مي شود.
كدیور ب��ه موضوع دخالت در بازار اش��اره كرد و گفت: 
دخالت هایي از طرق مختلف نظير صندوق توسعه بازار یا 
سازمان بورس به صورت دستوري یا نيمه دستوري براي 
برخي از اشخاص حقوقي اتفاق مي افتد، فارغ از اینكه 

چنين اقدامي منطبق بر تصميم سرمایه گذار نيست.
وي افزود: افزایش ش��فافيت در بازار، جلوگيري از بروز 
تخلفات، حركت بازار به سمت رفتار منطقي و... از وظایف 
سازمان بورس است. در بعضي از زمينه ها همانند افزایش 
شفافيت یا جلوگيري از یكسري تخلفات معاملاتي در 
بازار همچون اس��تفاده از اطلاعات نهاني، دستكاري 
قيمت و... مي توان به سازمان بورس نمره خوبي داد. اما در 
زمينه افزایش نقدشوندگي بازار، حركت قيمت سهام به 
سمت ارزش واقعي توام با رفتار عقلاني كه بعضا مي تواند 
با عدم دخالت از جنبه دامنه نوسان، سياست دستوري 

صورت پذیرد، نمره سازمان مردود است.

خودرودوبارهبهبورسكالا
ميآيد؟

مجيد عشقي، ریيس سازمان بورس درباره احتمال 
عرضه مجدد خودرو در بورس كالا و تصميم جدید با 
توجه نامه ایران  خودرو براي عرضه مجدد محصولات 
به ایلنا، گفت: خودروسازان در حال پيگيري براي 

بازگشت عرضه ها در بورس كالا هستند.
وي افزود: اگر این پيگيري ها به نتيجه برسد، سازمان 
بورس براي عرضه مشكلي ندارد. مذاكرات با شوراي 
رقابت و مخالفان عرضه خ��ودرو در بورس كالا در 

جریان است و پيگير مي شود.
بر اس��اس این گزارش، سخنگوي ش��وراي رقابت 
١6 فروردین از منتفي ش��دن عرضه انواع خودرو 
در بورس خبر داد در حالي كه اسفند سال گذشته 
ریيس سازمان بورس اعلام كرده بود، عرضه خودرو 
در بورس ادام��ه دارد و با ایران  خودرو به دليل عدم 
عمل به تعهدات براي عرضه خودرو در بورس طبق 

قانون برخورد مي شود.
سال گذش��ته در مجموع ٣4 هزار خودرو از طریق 
بورس كالا به فروش رفت اما این عرضه متوقف شد. 
مخالفان معتقدند عرضه خودرو در بورس یك طرح 
من درآوردي است و مردم نباید خودرو را با قيمت 
مزایده اي خریداري كنن��د و همين عامل افزایش 
قيمت خودرو در بازار مي شود و شوراي رقابت هم به 
صراحت اعلام كرد فروش خودرو در بورس كالا به 
زیان مصرف كننده اس��ت و بورس و وزارت صنعت 
حق تصميم گيري درباره عرضه خودرو را نداشتند.

اكنون تنها سه مدل كاميون در بورس كالا عرضه 
مي ش��ود اما گویا ب��از هم موتور ب��ورس كالا براي 
فروش خودرو روشن شده  و ایران خودرو در نامه اي 
به ش��وراي رقابت و اعلام چند دليل مبني بر عدم 
انحصار بازار خودرو درخواس��ت كرد با لغو مصوبه 
بهمن سال گذشته، زمينه عرضه مجدد محصولات 

در بورس كالا شود.

تاثيرفروشمتريمسكن
رويقيمتها

خانه مل�ت| محمدرضا رضایي كوچ��ي، درباره 
فروش مت��ري مس��كن در بورس گف��ت: یكي از 
موضوعاتي كه باید در كشور با جدیت به آن پرداخته 
شود، توليد مسكن بوده كه به كاهش قيمت مسكن 
منجر مي شود. براي این مهم باید سرمایه هایي كه 
در اختيار مردم قرار دارد را به سمت توليد مسكن 
هدایت كنيم. این س��رمایه ها گاهي خُرد و گاهي 
بيش��تر بوده و ما مي توانيم این منابع را به س��مت 
مسكن هدایت كنيم. شاید فردي به تنهایي نتواند 
هزینه ساخت یك واحد مس��كوني را بدهد، اما )با 
سرمایه گذاري در بورس مسكن( مي تواند مقداري 

از هزینه ساخت را تامين كند.
نماینده مردم جهرم و خفر در مجلس با اش��اره به 
اینكه عرضه متري مسكن در بورس مي تواند منابع 
خرد مردم را جذب و به سمت توليد مسكن هدایت 
كند، عنوان كرد: با این كار س��رمایه مردم در محل 
مناسبي سرمایه گذاري شده و با اطمينان مي تواند 
سودآوري داشته باشد و هم موجب توليد و ساخت 

مسكن براي افراد فاقد مسكن مي شود.
وي با اش��اره به حمایت از سياس��ت گذاري دولت 
براي عرضه متري مس��كن در بورس عنوان كرد: با 
این كار منابع مردم را به س��وي كار با ارزش، مهم و 
تاثيرگذار اقتصادي یعني س��اخت مسكن هدایت 
كنيم و اطمينان داریم این كار موجب جلوگيري از 
هدر رفت سرمایه مردم شده و نتيجه آن كاري مهم 

و زیربنایي براي كشور است.
این نماینده مردم در مجلس عنوان كرد: اگر عرضه 
مسكن در بورس نيازمند قانون باشد، مي توانيم به 
دولت كمك كنيم، هر چند كه این كار نياز به قانون 
نداشته و مسيري كه دولت در پيش گرفته درست 
بوده و مورد حمایت است كه نتيجه آن افزایش توليد 

و كاهش قيمت مسكن مي شود.
ریيس كميسيون عمران مجلس با بيان اینكه براي 
كنترل قيمت مسكن باید با توليد خانه، تعادلي ميان 
عرضه و تقاضا ایجاد كني��م، تصریح كرد: با عرضه 
متري مسكن در بورس هم موجب جذب سرمایه 
مردم و هدایت به س��مت توليد مسكن شده و هم 
مردم صاحب مسكن مي شوند وهم قيمت مسكن 

كنترل شود.

دربازاربدهيچهخبراست؟
فرداي اقتصاد| محمد تبرایي، كارشناس بازار سرمایه 
گفت: بانك مركزي با عدم پذیرش بسياري از سفارشات 
نشان مي دهد كه ميل چنداني به كاهش نرخ بهره ندارد

این كارش��ناس ب��ازار س��رمایه معتقد اس��ت، رفتار 
سياس��ت گذار پولي در عمليات بازار باز نشان مي دهد 
كه در هفته هاي اخير بين ارزش سفارشاتي كه توسط 
بانك ها ارسال مي شود و ارزش سفارش هایي كه بانك 
مركزي براي ریپوها مي پذیرد، یك واگرایي ایجاد شده 
است. تبرایي عنوان كرد: رفتار بانك مركزي حكایت از 
این مهم دارد كه همچنان عطش بانك ها براي دریافت 
نقدینگي و تجهيز منابع بسيار بالاست. وي ادامه داد: 
بانك مركزي با عدم پذیرش بسياري از سفارشات نشان 
مي ده��د كه ميل چنداني به كاهش ن��رخ بهره ندارد. 
بنابراین انتظ��ار نمي رود كه نرخ بهره بين بانكي كه در 
حال حاضر نزدیك به سقف كریدور بوده، ریزشي شود.

این تحليلگر بازار سرمایه تصریح كرد: آمار فروردین ماه 
كه منتشر شد، مشاهده شد كه مشخصا دولت فشار قابل 
توجهي به منابع بانك ها وارد كرده است. بدهي بانك ها به 
بانك مركزي به صورت نقطه به نقطه حدود 310 همت 
رشد داشت این مهم از فشار مضاعف دولت از این ناحيه 
به بانك ها حكایت دارد. تبرایي معتقد است، احتمالا یكي 
از علت هایي كه دولت اقدام به فروش اوراق نمي كند این 
بوده كه از ناحيه دیگري اقدام به تشكيل منابع مي كند.

»تعادل«گزارشميدهد

درنامهايبهریيسجمهورمطرحشد

بورس تهران در حال سوختن

خروجفولادوسيمانازبورسباعثفسادوافزايشقيمتميشود
عضو ناظر مجلس در شوراي عالي بورس واوراق بهادار 
خروج فولاد و س��يمان از بورس كالا را منجر به عدم 
شفافيت، فساد، ناكارآمدي و افزایش قيمت دانست 
و تاكيد كرد: اظهارنظرهاي غيركارشناس��ي بر بازار 

سرمایه تاثير منفي مي گذارد.
متن نامه مجتبي توانگر عضو كميس��يون اقتصادي 
مجلس به سيدابراهيم ریيسي، ریيس جمهور به این 

شرح است: 
»طي هفته هاي گذش��ته، اظه��ارات وزیر محترم و 
برخي مقامات وزارت راه و شهرس��ازي درباره اصرار 
بر خروج فولاد و س��يمان از بورس كالا نگراني هایي 
را ایجاد كرده اس��ت كه این مساله مي تواند منجر به 
فشارهاي غيرمنطقي و قيمت گذاري دستوري بر دو 
صنعت مهم فولاد و س��يمان و خروج این كالا از بازار 
شفاف »بورس كالا« و ورود در عرصه اي غيرشفاف و 

همراه با رانت شود.
بر همين اس��اس، لازم دانسته شد مخاطرات خروج 
فولاد و س��يمان و دلایل ضرورت باقي ماندن این دو 

محصول در بورس كالا را خدمتتان عرض نمایم: 
۱- الزامات قانوني مرتبط با بورس كالا: 

بورس كالا براس��اس قوانين متعددي مرجع اصلي 
عرضه كالاهاي پایه در كشور است.

قانون بازار اوراق  بهادار جمهوري اسلامي ایران، ماده 
17 قانون »توس��عه ابزارها و نهادهاي مالي جدید در 
راستاي تسهيل اجراي سياست هاي كلي اصل چهل و 
چهارم قانون اساسي«، »ماده 18 قانون توسعه ابزارها 
و نهادهاي مالي جدید در راس��تاي تس��هيل اجراي 
سياست هاي كلي اصل چهل و چهارم قانون اساسي«، 
»ماده 6 قانون توسعه ابزارها و نهادهاي مالي جدید در 
راستاي تسهيل اجراي سياست هاي كلي اصل چهل 
و چهارم قانون اساس��ي«، »م��اده 33 قانون افزایش 
بهره وري بخش كشاورزي و منابع طبيعي«، »تبصره 
4 ماده 6 قانون افزایش بهره وري بخش كش��اورزي و 
منابع طبيعي«، »بند 2 تبصره 4 ماده 19 قانون رفع 
موانع توليد رقابت پذیر و ارتقاي نظام مالي كشور« و 
»بند الف ماده 32 قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه 
جمهوري اس��لامي ایران« از جمله قوانيني است كه 
به صورت مشخص الزام به عرضه محصولات مختلف 
در بورس كالا را ایجاد كرده است. در چنين شرایطي 
یك مسوول نمي تواند و حق ندارد بدون توجه به این 
الزامات قانوني صریح، نس��خه خروج از بورس كالا را 
بپيچد. هرگونه اقدامي در این زمينه صرفا در صورت 
تغيير قوانين، ومجوز از مجلس شوراي اسلامي، شدني 
است و اظهارات وزیر و مسوولان محترم وزارت راه و 
شهرسازي درباره خروج فولاد و سيمان از بورس كالا 
در مغایرت صریح با طيف وسيعي از قوانين قرار دارد و 
نباید یك مقام اجرایي به خود اجازه دهد اجراي چنين 

اقدام غيرقانوني را مطالبه كند.
۲- نامشخص بودن روش جايگزين: 

ف��ارغ از مغای��رت صری��ح درخواس��ت وزارت راه و 
شهرسازي، سوال مهم این است كه نسخه جایگزین 
آقایان براي عرضه فولاد و س��يمان چيست؟ اگر قرار 

باشد عرضه فولاد و سيمان در بورس كالا منتفي شود، 
آیا قرار است بازار مشابهي براي عرضه این محصولات 
شكل گيرد؟ اگر چنين است، اصلاح سازوكار عرضه 
در بورس كالا منطقي تر نيس��ت؟ اگر قرار نيس��ت با 
حذف بورس كالا، بازار یا سامانه خاصي در این زمينه 

جایگزین شود، تنها دو راه پيش  رو است: 
- یا عرضه فولاد و س��يمان به طور مس��تقيم توسط 
عرضه كننده و خرید به طور مستقيم از سوي متقاضي.

- یا تعيين س��ازوكاري دولتي و ابلاغي براي سهميه 
خرید و فروش ب��ه ازاي ش��ركتهاي عرضه كننده و 

خریداران فولاد و سيمان.
هر دوي ای��ن روش ها تبعات منف��ي جدي به دنبال 
خواهد داش��ت. بازار فولاد و س��يمان بازاري است با 
عرضه كنندگان بزرگ و محدود و متقاضيان فراوان 
و خ��رد، در چني��ن بازارهایي عرضه كنن��ده، قدرت 
بيش��تري براي ایجاد انحصار و افزایش قيمت دارد. 
سازوكار بورس كالا از جهت اینكه شركت ها را ملزم 
به ارایه برنامه آینده خود براي عرضه كالا مي كند، این 
اش��كال را تا حد قابل توجهي رفع كرده اس��ت اما در 
نبود نهاد تنظيم گري چون بورس كالا، عرضه مستقيم 
محصول از سوي ش��ركت هاي توليدكننده موجب 
مي ش��ود تا چگونگي و ميزان عرض��ه كالا در اختيار 
چند ش��ركت بزرگ فولادي و سيماني باقي بماند و 
شرایط به گونه اي پيش خواهد رفت كه مصرف كننده 

متضرر مي شود.
راهكار دیگر در سپردن سازوكار عرضه فولاد و سيمان 
به دولت و وزارت راه و شهرس��ازي نيز تبعات فراواني 
به دنبال دارد. اگر این وزارتخانه قرار باشد سامانه اي 
براي این منظور در نظر گيرد، بس��تر بورس كالا كه 
وجود دارد و در صورت وجود ایراد و اشكال مي تواند با 

اصلاحات، مبناي كار قرار گيرد.
اگر هم قرار باش��د این كار در بس��تري غيرشفاف و 
با تعيين س��هميه و حواله ب��راي عرضه كنندگان و 
متقاضيان انجام ش��ود، بستري غيرشفاف و مستعد 
فساد و زدوبند ایجاد مي كند كه به هيچ وجه در شأن 

دول��ت انقلابي نيس��ت و خروجي نهایي این بس��تر 
پر از فس��اد، ناكارآمدي و در نتيج��ه افزایش قيمت 

خواهد بود.
مكانيسم »بورس كالا« یك روش شناخته شده و مورد 
استفاده در همه كشورهاي پيشرفته جهان است كه 
مبتني بر رقابت و شفافيت، كار مي كنند و كارایي این 
روش نسبت به همه روش هاي دیگر، ثابت شده است.

در كش��ورمان قبل از ورود س��يمان به ب��ورس كالا، 
عمده محص��ول توليدي كارخانه هاي س��يمان، به 
واحدها و افراد دلال و با تخفيف و به صورت اعتباري 
6 ماهه فروخته مي شد كه با حاشيه سود هنگفت به 
صورت نقد به مصرف كنندگان نهایي، مي فروختند!! 
با ورود س��يمان به بورس كالا امكان خرید براي همه 

فراهم شد.
به عن��وان مثال، یك��ي از كارخانه هاي س��يمان، در 
گ��زارش خ��ود آورده ب��ود: »قب��ل از ورود به بورس 
50درصد محصول را 3نفر خریداري مي كردند ولي 
اكنون بزرگ ترین خریدار، یك شركت تعاوني توزیعي 
است كه 8درصد محصول را خریداري و تعداد بسيار 

بيشتري هم خریدار خرد وجود دارد.«
۳- ش�بهه جدي در ادعاي گران بودن قيمت 

فولاد و سيمان: 
مطالبه مسوولان وزارت راه و شهرسازي براي خروج 
فولاد و سيمان از بورس كالا، گراني این دو محصول 
است. در حوزه قيمت ها ما با دو مقوله متفاوت گراني 
و گرانفروشي مواجه هستيم. واضح است در شرایط 
تورم بالاي 40 درصد، كالاها متاثر از افزایش هزینه ها 
و متغيرهاي تورمي، دچار افزایش قيمت مي شوند اما 
جایي كه نياز به مداخله دولت براي تنظيم بازار دارد، 

گرانفروشي است.
در حقيقت باید این گزاره به اثبات برسد كه آیا فولاد 
و س��يمان گران تر از قيمت تمام شده به اضافه سود 
منطقي توليدكننده به فروش مي رسد یا نه؟ گزاره اي 
كه اثبات نش��ده است و مس��وولان مدعي وزارت راه 
و شهرس��ازي هيچ گزارش مس��تند و مستدلي كه 

نش��ان دهنده گرانفروش��ي در حوزه فولاد و سيمان 
باشد ارایه نكرده اند. همچنين نسبت قيمت به سود 
سهم P/E گروه هاي فولاد و سيمان حدود 7.6 و 8.5 
است كه نشان دهنده وضعيتي عادي است و سودآوري 
بالایي را نش��ان نمي دهد تا بتوان براساس آن مدعي 

گرانفروشي و سود نجومي در این صنایع بود.
4- تاثير فولاد و س�يمان در قيمت تمام ش�ده 

مسكن و كم توجهي به ديگر اجزا: 
موضوع مهم دیگر، س��هم فولاد و سيمان در قيمت 
تمام شده مسكن است. برآورد سهم هزینه مواد اوليه 
از قيمت تمام شده مسكن بدون در نظر گرفتن هزینه 
زمين، با قيمت هاي روز و طبق تجربه طرح هاي سابق 
ملي مسكن با اسكلت هاي عمدتا بتني، سهم فولاد و 
سيمان را به ترتيب در محدوده 10 و 3 درصد نشان 
مي دهد. واضح اس��ت كه این سهم از كل هزینه تمام 
شده نهضت ملي مسكن، سهم چندان زیادي نيست 
كه احيانا در صورت كاهش قيمت فولاد و س��يمان 
بت��وان، كاهش قاب��ل توجهي در هزینه تمام ش��ده 
واحدهاي نهضت ملي مسكن ایجاد كرد. این در حالي 
است كه ش��اید به دليل تعارض منافع در وزارت راه و 
شهرسازي، سهم هزینه هاي جانبي ساخت مسكن از 
جمله هزینه هاي بالاي نظام مهندسي، شهرداري ها 
و سایر بخش ها از جمله تامين اجتماعي و ناكارآمدي 
مدیریتي، در هزینه تمام شده دیده نشده است و نوك 

پيكان به سمت فولاد و سيمان نشانه رفته است.
در هر حال به نظر مي رس��د پافش��اري مس��وولان 
وزارت راه و شهرس��ازي براي خروج فولاد و سيمان 
از بورس كالا علاوه ب��ر اینكه منجر به كاهش قيمت 
این محصولات و مس��كن نمي شود، بلكه بازار این دو 
محصول را درگير عدم شفافيت، فساد، ناكارآمدي و 
در نتيجه كاهش توليد و افزایش قيمت مي س��ازد و 
از این جه��ت انتظار مي رود تصميمي اینچنين مهم 
بدون جمع بندي در س��تاد اقتصادي دولت و بدون 
توجه به قوانين و مقرراتي كه عرضه محصولات پایه 
در بورس كالا را الزام آور كرده اس��ت، اتخاذ نش��ود و 
عده اي بي تجربه در عرصه مسكن، با سياست آزمون 
و خط��ا، دنبال به هم ریختن بازار فولاد و س��يمان و 
تعميق مش��كلات بازار مسكن نباشند كه احتمالا از 
این رهگذر، رانت خواري اقتصادي براي عده اي خاص 

را دنبال مي كنند.
ضم��ن اینكه آث��ار منف��ي چني��ن اظهارنظرهاي 
غيركارشناسانه بر بازار سرمایه و التهاب در این بازار 
كه به واقع در آس��تانه انفجار و تبدیل ش��دن به یك 
بحران اجتماعي جدي مي باش��د نيز موضوع شایان 

توجهي  است.
بي تردید مجلس انقلابي به دليل نقش نظارتي خود، 
اجازه دورزدن قانون و تصميماتي كه منجر به تضييع 
حقوق مردم خواهد شد را نمي دهد. استحكام و رشد 
بازار س��رمایه در گروی نهادس��ازي و استفاده كامل 
از ظرفي��ت قانون بازار اوراق بهادار اس��ت تا در آینده 
شاهد دخالت سياس��يون در راستاي رجحان منافع 

كوتاه مدت بخشي بر منافع ملي نباشيم.«



گروه راه و شهرسازي|
برگ��زاري هماي��ش راهبرده��اي اقتصاد مس��كن، 
انبوه سازي و معماري پايدار ديروز به فرصتي تبديل شد 
تا بار ديگر، مساله »مسكن« از زاويه كارشناسان مستقل 
مورد بررسي قرار گيرد. در اين نشست، نايب رييس اتاق 
بازرگاني از رونق س��اخت و ساز در نيمه نخست سال 
جاري سخن گفت كه البته گزاره اي دقيق نيست. آنچه 
رونق ساخت و ساز در نيمه اول سال خوانده مي شود، در 
واقع رونق »نسبي« فعاليت هاي ساختماني در 5 ماهه 
ارديبهشت، خرداد، تير، مرداد و شهريور است كه حاكي 
از رشد »نسبي« اين فعاليت ها نسبت به تابستان، پاييز 
و زمستان سال گذش��ته است و با توجه به افت شديد 
تمايل به ساخت طي سال هاي اخير، بازار ساخت وساز 
همچنان در ركود قرار دارد و حجم فعاليت ها همچنان 
حاكي از افت ساخت و ساز در تهران به شمار مي رود.  
مهم تر از اظه��ارات نايب رييس اتاق بازرگاني ايران اما 
اظهارات عباس ش��وكتي بود ك��ه از دگرگوني كامل 
سيكل هاي منطقي رونق و ركود بازار معاملاتي مسكن 
خبر داد.  به گزارش »تعادل«، سيكل هاي رونق و ركود 
از اين جهت داراي اهميت است كه بازار را براي فعالان 
بازار و سازندگان پيش بيني پذير مي كند و به همين 
دليل، آنها تلاش مي كنند تا ميزان عرضه املاك ساخته 

شده را متناسب با افزايش تقاضا به بازار عرضه كنند.

  ثبات مسكن با ثبات نرخ ارز
ديروز اما ش��وكتي در همايش راهبرده��اي اقتصاد 
مس��كن، انبوه س��ازي و معماري پايدار اظه��ار كرد: 
خوش��بختانه از خرداد امسال به بعد تحت تاثير ثبات 
قيمت ارز و اقتصاد كلان، بازار مسكن به ثبات رسيده و 
شاهد ريزش هايي در اين بازار هستيم. البته تجربه نشان 
داده كه اين ش��رايط مي تواند شكننده باشد؛ چرا كه 
بازار مسكن از متغيرهاي متعددي شامل ميزان توليد، 
هزينه هاي ساخت و س��از، نوسانات بازارهاي موازي و 
دستمزد تاثير مي پذيرد.وي با اشاره به نوسان افزايشي 
بازار مس��كن كه از سال ۱۳۹۷ آغاز شد و تا پايان سال 
گذش��ته ادامه پيدا كرد، گفت: در سال ۱۳۹۹ انتظار 
داش��تيم كه بازار مسكن به يك ثبات برسد اما ديديم 
كه اين اتفاق نيفتاد و در واقع سيكل هاي منطقي بازار 
مسكن كاملا دگرگون شده است. اين موضوع از عوامل 
متعددي نش��أت گرفته كه به ط��ور خلاصه مي توان 
تحريم ه��اي ظالمانه، جهش��هاي قيم��ت ارز، تغيير 
هزينه هاي توليد، انتظارات افزايش��ي و وجود فضاي 
سوداگري در بازار مسكن را از جمله دلايل آن دانست.

  آرامش مسكن با عرضه كافي
شوكتي با اش��اره به برنامه س��اخت ۴ ميليون واحد 
مسكوني توسط دولت گفت: عرضه كافي مسكن به 

تعداد كافي مي تواند بازار مسكن را به آرامش برساند. 
برآورد عمده كارشناس��ان اين است كه تا پايان سال 
نوسان افزايشي در بازار مسكن نخواهيم داشت. البته 
ش��ايد آن طور كه مس��وولان وزارت راه و شهرسازي 
تحليل مي كنند نتوان قاط��ع نيز درخصوص ريزش 
قيمت ها در آينده س��خن گفت.اين انبوه ساز تاكيد 
كرد: نهضت ملي مس��كن براي آنكه به توفيق برسد 
بايد با مشاركت بخش خصوصي اجرا شود. هم اكنون 
بخش عمده اي از سازندگان با دولت در طرح نهضت 
ملي مسكن همكاري مي كنند. در صورتي كه مسائل 
قراردادي اين پروژه ها كه حدود ۴۲ ايراد است برطرف 
شود مجموعه هاي انبوه سازي بيشتري مي توانند با اين 
طرح همسو شوند و انشاءالله در نيمه دوم امسال و سال 
آينده شاهد رونق بيشتري در بخش ساختمان باشيم.

   رونق ساخت و ساز در نيمه نخست امسال
پيام باقري، نايب رييس اتاق بازرگاني ايران نيز در اين 
همايش با اشاره به رونق ساخت و ساز در نيمه نخست 
امس��ال، يكي از رويكردها و ماموريت ه��اي جديد را 
كاهش قيمت تمام شده مس��كن عنوان كرد و گفت: 
هدف گذاري بايد به سمت مسكن اقتصادي باشد. به 
گزارش ايس��نا، باقري اظهار كرد: بخش مسكن سهم 
عمده اي از توليد ناخالص داخلي و رشد اقتصادي را به 
خود اختصاص مي دهد. از طرف ديگر ظرفيت توليد 
بالاي اين حوزه مي تواند سرمايه، كار و نيروي انساني را 
به صورت گسترده با خود همراه كند.وي افزود: بخش 
مس��كن ۱۴ درصد اشتغال كشور را در بر مي گيرد كه 
از حيث فواي��د اجتماعي و تامين مس��كن مورد نياز 
جامعه اهميت دارد. از طرف ديگر اقتصاد مسكن، يك 
اقتصاد درون زا است كه كمترين وابستگي را واردات 
دارد. نايب رييس اتاق بازرگاني ايران از جمله مهم ترين 

شاخص هاي بخش مسكن را پيوندهاي پسين و پيشين 
با صنايع دانست و گفت: طبق برآوردها بخش مسكن 
با ۱۸۰ صنعت به صورت مستقيم و غيرمستقيم ارتباط 
دارد كه نشان مي دهد اين بخش پيشران اقتصاد بوده و 
رونق مسكن با رونق اقتصادي عجين شده است.باقري 
تاكيد كرد: مس��كن كالايي بادوام، ضروري و اجتناب 
ناپذير اس��ت كه با كالاي ديگري جايگزين نمي شود. 
وي با بيان اينكه گزارش هاي شامخ بخش ساختمان 
)ش��اخص مديران خريد بخش س��اختمان( از رونق 
ساخت و ساز در نيمه اول س��ال جاري حكايت دارد، 
گفت: شاخص شامخ در فروردين ماه ۳۳.۹5 بود كه در 
مرداد به 55.۴۹ رسيد. با اين حال چالش هايي در اين 
بخش داريم كه مهم ترين دغدغه رشد فزاينده قيمت ها 
در بازار مس��كن است و سبب ش��ده بين توان خريد و 
قيمت، فاصله معناداري ايجاد شود و فاصله معناداري 
با هدف دستيابي به مدت زمان ۱۲ سال براي مسكن 
داريم.نايب رييس اتاق بازرگاني اي��ران با بيان اينكه 
هدفگذاري بايد به سمت مسكن اقتصادي باشد، گفت: 
رويكردها و ماموريت هاي جديد بايد در جهت كاهش 
قيمت تمام ش��ده مسكن باشد. يكي از راهكارها گذار 
از سنتي س��ازي به صنعتي سازي است. بايد به سمت 
مسكن س��بز برويم كه تاثير قابل توجهي در كاهش 

هزينه انرژي و مقرون به صرفه كردن مسكن دارد.

   وضعيت صدور پروانه ساخت؟
به گ��زارش »تع��ادل«، تع��داد ١٣٨٩ پروانه  احداث 
ساختمان توس��ط ش��هرداري  تهران در بهار ١٤٠٢ 
صادرشده اس��ت كه نس��بت به فصل گذشته ٢٣,٩ 
درصد كاهش و نس��بت به فصل مشابه سال گذشته 
٨٨.٧ درصد افزايش داشته است. در اين حال، در تمام 
نقاط شهري كشور، در بهار سال ١٤٠٢، تعداد ۹ هزار 

و 5۲5 واحد مسكوني در پروانه هاي صادرشده براي 
احداث ساختمان از سوي شهرداري ها پيش  بيني شده 
است كه نسبت به فصل گذشته ٢٢,٧ درصد كاهش و 
نسبت به فصل مشابه سال گذشته ٩.١ درصد افزايش 
داشته است.  متوسط تعداد واحد مسكوني در هر پروانه  

احداث ساختمان ٣.٣ واحد بوده است .
بر اساس اين گزارش، همانطور كه از آمارها نيز استنباط 
مي شود، با توجه به افت شديد تمايل به ساخت طي 
سال هاي اخير، بازار ساخت وساز همچنان در ركود قرار 
دارد و حجم پروانه هاي صادر شده همچنان حاكي از 

افت ساخت و ساز در تهران به شمار مي رود. 
بر اساس اين گزارش، بررس��ي آمار تعداد پروانه هاي 
س��اختماني طي ۸ سال گذشته نش��ان مي دهد در 
س��ال هاي ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ كه اقتصاد كش��ور شاهد 
جه��ش نرخ دلار )نماگ��ر انتظارات تورم��ي( به طور 
پيوس��ته بود، تعداد پروانه هاي ساختماني و در واقع 
تمايل به س��اخت و س��از افزايش يافته بوده است به 
گونه اي كه طي اين سال ها درصد تغييرات پروانه هاي 
صادره به ترتيب ۱5,۲، ۳,۹ و ۱۸,۹ درصد بوده است 
و در اوج خود طي سال ۱۳۹۹ تعداد پروانه هاي صادره 
ساختماني به ۱۸۷ هزار و 666 فقره رسيده بوده است.

اما در سال ۱۴۰۰ كه سال انتخابات و تغيير دولت بود 
و همچنين اقتصاد اي��ران تحت تاثير لحظه اي اخبار 
مذاكرات در بهار و پاييز و زمس��تان همان س��ال قرار 
داش��ت، تعداد پروانه هاي س��اختماني صادر شده با 
افت ۲6,۲ درصدي به كانال ۱۴۰ هزار فقره بازگشت. 
در س��ال ۱۴۰۱ نيز علي رغم، آغاز برخي پروژه هاي 
انبوه س��ازي دولتي، تعداد پروانه هاي ساختماني به 
هزار فقره رشد به ۱۳۹ هزار و 5۷۰ فقره افزايش يافت. 
در نيمه دوم س��ال ۱۴۰۱ اگر چه، همچون سال هاي 
۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ شاهد جهش نرخ دلار بوديم، امااين بار 
س��يگنال دلار به بازار ساخت و س��از، راه خروج اين 
بازار از ركود را نشان نداد و با جهش هاي تورمي همه 
كالاها از جمله مصالح ساختماني، كار براي سازندگان 
و توسعه دهندگان با سختي رو به رو شد.بر اساس اين 
گزارش، همانطور كه طي سال هاي ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹، 
تعداد پروانه هاي صادره ساختماني اوج گرفت، تورم 
مصالح س��اختماني نيز دچار جهش شد، به گونه اي 
كه تورم مصالح ساختماني طي سال هاي يادشده به 
ترتيب ركورد ۴۷,۸ درصد، ۳5,۱ درصد و ۷6,۴ درصد 
را ثبت كرده اند.اين روند اما در س��ال ۱۴۰۰و۱۴۰۱ 
نزولي ش��ده به گونه اي كه اين ش��اخص به ترتيب به 
55,۳ درصد و ۴۰ درصد كاهش يافته است كه نشان 
مي دهد، با كاهش تقاضا براي ساخت و ساز بخشي از 
تورم مصالح ساختماني در دو سال اخير تعديل شده 
است اما بخش اعظم آن به دليل تداوم شرايط نوساني 

در اقتصاد كلان و بازار دلار تداوم يافته است.
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تهديد چمران عليه نمايشگاه 
بين المللي عملياتي مي شود

عضو كميسيون عمران و حمل ونقل شوراي اسلامي 
ش��هر تهران از نامه نگاري اعضا با هيات رييسه شورا 
به منظور چاره انديشي براي برگزاري نمايشگاه ها در 
محل نمايشگاه بين المللي خبر داد. به گزارش ايلنا، 
عل��ي اصغر قائمي، ب��ا تاكيد بر اثرگ��ذاري  برگزاري 
نمايشگاه ها در محل نمايشگاه بين المللي بر ترافيك 
معابر پايتخت گفت: در اين رابطه ما در شورا طرحي 
را آماده كرديم و اكثريت اعضا اين طرح را امضا كردند 
كه پ��س از تدقي��ق، در روز يكش��نبه ۲۳ مهرماه به 
هيات رييسه براي اعلام در صحن علني ارايه خواهد 
شد. او در پاسخ به اينكه آيا مديريت شهري با برگزاري 
نمايشگاه ها در محل نمايش��گاه بين المللي برخورد 
خواهد كرد يا خير، اظهار كرد: ما شأن برخورد نداريم 
و جايگاه ما تصويب قوانيني براي روان سازي ترافيك 
در سطح شهر تهران است. وي ادامه داد: ابزارهايي در 
اختيار شهرداري براي رفع اين مساله وجود دارد كه 
از جمله مي توان به فضاي تبليغاتي در س��طح شهر و 
پيشگيري از سد معبر اش��اره كرد و با استفاده از اين 
ابزارها، مي توانيم فكري به حال نمايشگاه بين المللي 
كنيم؛ بايد ببينيم صحن چه تصميمي مي گيرد. قائمي 
در پاسخ به اينكه تهديد رييس شوراي شهر در رابطه با 
نمايشگاه عملياتي خواهد شد يا خير، اظهار كرد: اين 
تهديد عملياتي مي شود. براساس اين گزارش، مهدي 
چمران، رييس شوراي اسلامي شهر تهران در يكصد 
و هشتاد و يكمين جلسه شوراي اسلامي شهر تهران 
ضمن تهديد مسوولان نمايشگاه بين المللي گفته بود: 
»نمايشگاه آنچنان كه بنده احساس كردم يك دولت 
خود مختار است و به كسي كاري ندارد و سرش را پايين 
انداخته و نمي فهمد اطرافش و ۱۰۰ متري آن سوي 
نمايشگاه چه خبر است و مردم با چه مشكلاتي دست 
و پنجه نرم مي كنند و كسي هم نيست چيزي بگويد. 
دادستان كل كشور و دادستان تهران نامه ارسال كرده 
و اخطار داده اند و سازمان بازرسي هم وارد شده است، 
اما باز هم كار خودش��ان را مي كنند.«  چمران تاكيد 
كرده بود كه »فكر مي كنم باي��د طبق بند ۲۰ قانون 
ش��هرداري ها وارد عمل ش��ويم و اين فضا را با زنجير 
ببنديم. همچون سال ۸۲ كه خاكروبه مقابل نمايشگاه 
تخليه شد و به اين طريق رييس جمهور وارد عمل شد و 
بايد اين كار را بازهم دنبال كنيم. اگر توجه نكنند اجبارا 
بايد اين برنامه را دنبال كنيم؛ اگر آبرويشان مي رود و 
برنامه نمايشگاه به هم مي خورد بايد خودشان بپذيرند، 
چراكه نصيحت ها و خواهش هاي فراوان شهرداري، قوه 
قضاييه و ديگران را به بازي گرفته اند و به عقيده بنده، 

بايد چنين افرادي را به بازي گرفت.« 

سرانه فعاليت بدني تهراني ها 
۱۳دقيقه در روز است

مديرعامل سازمان ورزش شهرداري تهران از توجه ويژه 
مديريت شهري براي توسعه سرانه و رويدادهاي ورزشي 
پايتخت در دوره ششم خبر داد. به گزارش ايسنا، حسين 
اوجاقي در مراس��م بهره برداري از پروژه هاي عمراني، 
فرهنگي و ورزشي منطقه ۲۱ تهران گفت: آمارها نشان 
مي دهد س��رانه فعاليت هاي بدني در شهر تهران ۳۰ 
درصد و حدود ۱۳ دقيقه در روز است. اين در حالي است 
كه در حوزه سرانه هاي ورزشي نيز به رغم استانداردهاي 
جهاني كه ۲.5 مترمربع به ازاي هر فرد است، در شهر 
تهران س��هم هر شهروند كمتر از يك متر است.  وي با 
اشاره به اجراي رويداد قهرمان شهر با هدف تحرك و 
استعداد يابي شهروندان در ورزش هاي همگاني تاكيد 
كرد: در مجموع مهم ترين رس��الت س��ازمان ورزش 
ارايه خدماتي در حوزه تأمين زيرس��اخت ها و اجراي 

رويدادهاي ورزشي در پايتخت است.

نظامنامه HSE شهر تهران 
تدوين شد

رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران 
از تدوين نظامنامه مديريت يكپارچه سامانه سلامت، 
ايمني و محيط زيست )HSE( شهر تهران خبر داد و 
گفت: اين نظامنامه با امضاي شهردارتهران به شوراي 
شهر ارايه شد تا مراحل پاياني تصويب را طي كند. به 
گزارش فارس، علي نصيري با بيان اينكه موضوع تدوين 
نظامنامه HSE مصوبه شوراي اسلامي شهر تهران در 
س��ال ۹۲ است، گفت: بر اساس اين مصوبه نزديك به 
۱۰ سال پيش به ش��هرداري تهران تكليف شده بود 
نظامنامه سلامت، ايمني و محيط زيست را ارايه كند، 
اما در دوره هاي پيش��ين مديريت ش��هري اين كار بر 
زمين مانده بود. وي ادامه داد: با توجه به اينكه در اين 
دوره مديريت شهري، سازمان پيشگيري و مديريت 
بحران شهر تهران موضوع HSE را به طوري جدي در 
دستوركار خود قرار داده و شوراي و شهرداري نيز توجه 
جدي به اين موضوع دارند، در نتيجه فعاليت دبيرخانه 
آن نيز از شركت شهر س��الم به سازمان پيشگيري و 
مديريت بحران شهر تهران منتقل شد. در اين مدت 
در حال انجام كارشناسي هاي مختلف درون سازمان 
و نيز با نهادهاي بيرون از شهرداري بوديم و در نهايت 
اين نظامامه تدوين و طي روزهاي گذش��ته با امضاي 
شهردار تهران تقديم شوراي اسلامي شهر تهران شد 
و اميدواريم كه در اس��رع وقت نيز مراحل رس��يدگي 
كارشناس��ي به آن در شورا انجام شود و تقديم صحن 
شود. رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر 
 HSE تهران اظهار كرد: با تصويب اين نظامنامه موضوع
يعني سلامت، ايمني و محيط زيست به ويژه ناايمني ها، 
ع��دم انطباق ها و موازين ايمني كه ش��هروندان با آن 
مواجه اند و رسيدگي به اين موضوعات و ساماندهي آنها 
نظم و نظام بهت��ري پيدا مي كند و اميدوارم با حركت 
به سمت اجراي كامل نظام مديريت سلامت، ايمني 
و محيط زيست موفق شويم نمودار حوادثي كه جان 
ش��هروندان و كاركنان شهرداري را در معرض تهديد 
قرار مي دهد، كاهش دهيم و ضمن افت حوادث، روند 

فزاينده اي را در راستاي ايمني شهر شاهد باشيم.

وعده ساخت مسكن هنوز
به نقشه اوليه هم نرسيده است

دبير س��نديكاي توليدكنندگان لوله و پروفيل گفت: 
وعده ساخت يك ميليون مسكن در سال هنوز به مرحله 
نقشه اوليه پروژه هم نرسيده است. به گزارش مهر، دبير 
س��نديكاي توليدكنندگان لوله و پروفيل گفت: وعده 
ساخت يك ميليون مسكن در س��ال هنوز به مرحله 
نقشه اوليه پروژه هم نرسيده است. برخي از مسوولان 
نمي خواهند بپذيرند كه نمي توان بدون برنامه ريزي اين 
وعده را عملي كرد. ستاد اقتصادي دولت در جمع بندي 
خود در زمين��ه عرضه فولاد و س��يمان در بورس كالا 
به عدم خروج اين دو محص��ول از بورس رأي داد. دبير 
سنديكاي توليدكنندگان لوله و پروفيل نيز تاكيد دارد 
اتفاقاً دخالت دولت در بورس و بازار بايد كنار رود و طرح 
خروج فولاد و سيمان از بورس قطعاً راهگشا نيست. دبير 
سنديكاي توليدكنندگان لوله و پروفيل جوسازي هاي 
اخير در خصوص طرح گراني مس��كن به دليل عرضه 
برخي مصالح ساختماني در بورس كالا توسط وزير راه 
و شهرسازي را با هدف افزايش مداخله هاي نافرجام در 
نظام بازار تلقي كرد و خواستار كاهش دخالت هاي دولت 
در بورس و بازار شد. انوش رحام با بيان اينكه گفته هاي 
وزير راه و شهرس��ازي در خصوص دليل گراني مسكن 
منطقي نيس��ت، اظهار كرد: با بيرون آوردن كالاهايي 
مثل فولاد و س��يمان از بورس نمي توان انتظار كاهش 
قيمت مسكن را داش��ت. رحام اظهار كرد: برخي فكر 
مي كنند با بيرون كش��يدن كالاها از بورس مي توانند 
مداخلاتشان را در بازار كالايي افزايش دهند. البته در 
عرضه هاي بورسي نيز دولت سعي دارد مداخله كند؛ از 
تعيين قيمت ها گرفته تا تعيين محدوده عرضه و تقاضا، 
حال آنكه با مداخلات دولت در نظام بازار و عرضه و تقاضا، 
نظم معاملات بهم مي خورد و اگر دولت قصد اصلاح بازار 
را دارد، بايد از دخالت در سازوكار بورس پرهيز كند. به 
گفته او، بورس در همه دنيا بازاري مدرن و بدون مداخله 
براي كشف قيمت است. در اين بازار بايد رقابت به صورت 
آزادانه ش��كل بگيرد تا قيمت ها بر اساس رقابت سالم 
كشف شود. دبير سنديكاي توليدكنندگان لوله و پروفيل 
متذكر شد: اگر دولت براي كاهش قيمت ها مصمم است 
باي��د ارز چند نرخي را در اقتصاد از بين ببرد و نرخ تورم 
را كنترل كند. ما هنوز تورم بالاي ۴۰ درصد در اقتصاد 
داريم و آن طور كه خود مسوولان اقتصادي مي گويند 

اين نرخ تورم تا پايان سال هم ادامه دارد.

تفاهم نامه همكاري با كشورهاي 
منطقه در زمينه طراحي ساختمان

رييس كميس��يون صادرات خدمات فني و مهندسي 
ساختمان گفت: به منظور شناخت دقيق نياز بازارهاي 
ه��دف در زمينه طراحي س��اختمان، عقد تفاهم نامه 
همكاري با كشورهاي منطقه در دستور كار قرار دارد.

به گ��زارش ايرنا، بهروز فرح ش��يرازي اف��زود: بزودي 
در همايش��ي كه در س��طح ملي و در جنوب كشور در 
حال برنامه ريزي است، درباره زواياي مختلف صادرات 
خدمات طراحي بحث و بررس��ي مي شود و با تشكيل 
كارگاه هاي آموزشي تلاش مي شود كه جامعه مهندسي 
كشور بيشتر با اين موضوع آشنا شوند.وي اظهار كرد: 
كميسيون صادرات خدمات فني و مهندسي ساختمان 
با مطالعه بازار، تمركز خود را ب��ر توليد و ارايه خدمات 
طراح��ي معطوف كرده اس��ت.فرح ش��يرازي گفت: 
توليد خدمات طراحي، نيازمند دانش چگونگي توليد 
خدمات طراحي مورد نياز كش��ورهاي هدف اس��ت و 
سازمان نظام مهندسي ساختمان در جايگاه تسهيل 
گر، خود را متعهد به فراهم كردن زمينه هاي شناسايي 
نياز بازارهاي هدف و آموزش هدفمند خدمات طراحي 
مي داند كه اي��ن خدمات هدفمند، برطرف كننده نياز 
بازار هدف است.وي با اشاره به اينكه رويكرد كميسيون 
صادرات خدمات فني و مهندس��ي در توليد خدمات 
صادرات محور، توليد خدمات طراحي است، ادامه داد: در 
اين رابطه، جامعه هدف، اعضاي حقيقي عضو سازمان 
نظام مهندسي ساختمان هستند كه به عنوان جامعه 
بزرگ تش��كيل دهنه بدنه اصلي شركت هاي حقوقي 
شناسايي شده اند. در اين بين انتظار مي رود با توجه به 
توانمندي هاي مهندسان جوان تر اين گروه پيشتاز اين 
امر باش��ند.در ادامه اين جلسه، داود دانشگر، مديركل 
دفتر توسعه مهندسي ساختمان وزارت راه و شهرسازي، 
هدف گذاري كميسيون صادرات را درست و هوشمندانه 

برشمرد و مسير حركت كميسيون را تاييد كرد.

وابستگي آرامش بازار ملك به ثبات نرخ ارز تایيد شد

دگرديسي سيكل هاي تجاري مسكن

هدف گذاری های غيرواقعی برای مسکن در لایحه برنامه هفتم توسعه تکرار می شود؟

80 درصد قانون جهش توليد مسکن اجرا نشد
نمايندگان مجلس در ادامه بررس��ی گزارش کميسيون 
تلفيق برنامه هفتم توسعه در نشست علنی شنبه ۲۲ مهر 
ماه وارد بررسی ماده ۴۹ اين لايحه ذيل فصل توسعه مسکن 
شدند.حسينعلی حاجی دليگانی در مخالفت با اين ماده 
اظهار کرد: اصل موضوع کاملا درست است و حتی قانون 
جهش توليد مسکن در سال ۱۴۰۰ تصويب شد اما بررسی 
ها نش��ان می دهد ۸۰ درصد اين قانون اجرا نشده است؛ 
رهن و اجاره و خريد و فروش بسيار بالاست، بانک ها هم 
هيچ تسهيلاتی نمی دهند. اين جدول در ماده ۴۹ لايحه 
برنامه چند اي��راد دارد مثلا کاهش زمان دسترس��ی به 
مسکن به ۱۲ سال، مبدأ اين ۱۲ سال از چه زمانی است؟ 
مسکن حمايتی در شهرها ديده نشده که باعث مهاجرت 
روس��تاييان به شهر می ش��ود. اين جدول چندان دقيق 
نيست و با اعداد آن مخالفم.علی نيکزاد در حمايت از اين 
ماده اظهار کرد: در دولت روحانی يک آقايی ساخت مسکن 
را مزخرف خوان��د و الان داريم نتيجه آن را می بينيم که 
دسترسی به مسکن رؤيا شده است.به گزارش »تعادل«، 
در حالی در جدول ماده ۴۹ لايحه برنامه هفتم ۱۲ سال 
برای دسترسی خانوار به مسکن مطلوب هدفگذاری شده 
است که هم اينک  برآوردهای مختلف کارشناسان مستقل 
حاکی از افزايش دوره دسترسی خانوار به مسکن به بالای 
۱۰۰ سال است! در اين جدول همچنين پيش بينی شده 
است که سالانه ۳۰۰ هزار واحد مسکن حمايتی شهری، 
۲۰۰ هزار مسکن روس��تايی، ۱۰۰ هزار مسکن در بافت 
فرسوده شهری، و ۴۰۰ هزار انواع ديگر مسکن )مجموعا 

يک ميليون مسکن در سال( در کشور ساخته شود. مساله 
ای که تا کنون و پس از گذش��ت دو سال از فعاليت دولت 
سيزدهم همچنان اجرايی نشده است. داود منظور رئيس 
س��ازمان برنامه و بودجه نيز ديروز درباره ماده ۴۹ لايحه 
برنامه هفتم اظهار کرد: ما در لايحه دولت گفته بوديم که 
واحدهای ناپايدار در طول برنامه به ۴۰ درصد برسد در حال 
حاضر ۴6 درصد است ۲.۹ ميليون واحد ناپايدار در بافت 
فرس��وده داريم لذا درخواست داده ايم تا سالی ۱۰۰ هزار 
واحد در سال در بافت فرسوده نوسازی شود که از ۴6 به ۴۰ 
درصد کاهش می يابد اما در جدول کميسيون تلفيق آمده 
که از ۴6 به ۲۰ درصد کاهش يابد اولا اين تکليف سنگين 
اس��ت چون مردم بايد واحدهای خود را نوس��ازی کنند 
بنابراين تکليف کميسيون تلفيق برنامه سنگين است و بايد 
سالی ۳5۰ هزار واحد نوسازی شود که اين هدف گذاری 
عملا محقق نمی شود و برنامه را غير واقعی کرده است. اگر 
بناست که ۴6 به ۲۰ درصد کاهش يابد، هدف گذاری ديگر 
۱۰۰ هزار واحد نبايد باقی بماند و به ۳5۰ هزار واحد تغيير 
کند.منظور افزود: امکان افزوده شدن هدف گذاری های 
ديگر هم در کميسيون تلفيق وجود دارد.اقبال شاکری 
عضو کميسيون تلفيق برنامه درباره اين ماده و جدول آن 
گفت: اهداف اين جدول متناسب با واقعيت های روز است 
در حال حاضر ميزان دسترسی به مسکن برای يک خانه 
متوسط در محله متوسط شهر ۱۷ سال است که تا پايان 
برنامه به ۱۲ سال برسد در حال حاضر بافت های ناکارآمد 
۴5 درصد است و دولت می خواهد به ۴۰ درصد برسد که 

يک نوع ترک فعل اس��ت لذا ما آن را به ۲۰ درصد تغيير 
داديم.قاليباف رئيس مجلس نيز گفت: درخواست دولت 
۷.5 س��ال بوده که در کميسيون به ۱۲ سال تغيير کرده 
است. شاخص دسترسی به مسکن يک نُرم جهانی دارد 
يا باي��د کاری کنيم که قدرت خانواده بالا برود يا اينکه به 
مردم اينقدر سوبسيد بدهيم که ظرف ۱۰ سال خانه دار 
شوند اما الان با اين حقوق ها خانه دار شدن يک آرزوست؛ 
در بخش بافت فرسوده هم بايد نفوذناپذيری و ريزدانه ها 
هم ديده شود در حال حاضر به دليل نفوذناپذيری امکان 
بازسازی نيست و به کوچه های آشتی کنان معروف است. 
اين جدول هم شکلی ايراد دارد و هم محتوايی. در نهايت 

اين ماده و جدول آن به کميسيون تلفيق برنامه برگشت.

   اعطای زمين
به متقاضيان واجد شرايط زمين 

بر اساس مصوبه نمايندگان مجلس شورای اسلامی از 

طريق سامانه طرح های حمايتی مسکن به متقاضيان 
واجد شرايط برای ساخت مسکن زمين واگذار خواهد 
ش��د. نمايندگان مجلس شورای اس��لامی ديروز در 
جريان جلس��ه علنی نوب��ت دوم مجل��س، گزارش 
کميس��يون تلفيق در خصوص لايح��ه برنامه هفتم 
توس��عه را بررس��ی کرده ک بند پ ماده 5۰ لايحه را 
به تصويب رساندند.بر اس��اس بند پ ماده 5۰ لايحه 
برنامه، ب��رای تأمين زمين متقاضيان واجد ش��رايط 
مسکن در طرح های حمايتی دولت، زمين های تحت 
مالکيت متصل و داخل محدوده شهرها و زمين های 
مستحصل مواد )۹(، )۱۰( و )۱۲( قانون جهش توليد 
مسکن را پس از تهيه طرح های توسعه شهری، اجرای 
طرح های آماده س��ازی و تفکيک قطع��ات از طريق 
سامانه طرح های حمايتی مسکن بر اساس ماده )۷( 
قانون جهش توليد مسکن به متقاضيان واجد شرايط 

برای ساخت مسکن واگذار نمايد.

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مصوب ۱۳90/9/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات 
مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به 

شرح ذیل آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه آبندانسر پلاک ۴۸ اصلی بخش ۱۶

۴959 فرعی بنام خانم سهیلا احسانی آلاشتی نسبت به ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت 2۷۶ متر مربع خریداری بدون 

واسطه از آقای عیسی اردشیری مالک رسمی
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱5 
روز از طریق این روزنامه محلی / کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها 
علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها 
از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک 
تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواس�ت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواس�ت به اداره ثبت محل تحویل دهد ک�ه در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
و اصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . 
م الف ۱5۷۴0۸۷

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴02/0۷/0۸
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴02/0۷/2۳

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه لبنی قائم شهر

مرتضی قاسم پور
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر

حوزه ثبتی شهرستان س�اری برابر رای ش�ماره ۱۴02۶0۳۱0۴5۶00۶۳۱۸ مورخ 
۱۴02/0۶/2۶ ک�ه در هیات موضوع قانون تعیین تکلی�ف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه 2 ساری تصرفات مالکانه
سعید شامیاتی نژاد فرزند محمد به شماره ملی 20۸0۱۳٨٦2٦ نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 2۴۴/20 متر مربع قسمتی از پلاک ۳۱ 

اصلی واقع در قریه قرق بخش 2 ثبت ساری .
لذا به منظور اطلاع عم�وم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می ش�ود در 
صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را مرجع 
قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اس�ت در صورت انقضای مدت مذكور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
م الف  ۱5۷۴2۴۴

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴02/0۷/0۸
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴02/0۷/2۳

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

بهنام سراج پور - مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه ساری

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320



یک س��ال از زمان انتش��ار خبر ورود تجهیزات دریافت 
اینترنت ماهواره ای به ایران گذشته و آمارهای مختلفی 
درباره تعداد مشترکان این نوع اینترنت منتشر می شود؛ 
اما ردی از آن در زمین واقعیت دیده نمی شود. اینترنت 
ماهواره ای و شناخته شده ترین آنها که استارلینک است، 
برای دریاف��ت در داخل ایران پیش نیازهای��ی دارد که 
معمولًا در بحث های عمومی به آنها توجه نمی ش��ود. از 
واردات و خرید تجهیزات تا تمدید اشتراک و البته اجازه 
رسمی استفاده از چنین اینترنتی که به نظر نمی رسد در 
شرایط فعلی به سادگی صادر شود، مشکلاتی هستند که 
بر س��ر راه اینترنت ماهواره ای قرار دارند. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات درباره امکان فعالیت استارلینک در 
کش��ور اعلام کرده است از فعال ش��دن اپراتور هایی که 
اینترنت ماهوره ای ارائه می دهند در روس��تاهای کشور 
استقبال می کند. البته به گفته او طبق قواعد بین المللی، 
هر اپراتور اینترنت ماهواره ای که بخواهد در قلمرو کشوری 
دیگر خدمات رسانی کند، باید قواعد و قوانین مربوط به 
آن کشور را رعایت کند. زارع پور گفته بود قوانین کشور 
به همه اپراتورهای ماهواره ای از جمله استارلینک ابلاغ 
شده است. به گفته او سه هزار روستا در کشور به اینترنت 
متصل نیستند و اینترنت ماهواره ای می تواند گزینه خوبی 
برای خدمات رس��انی به روستاها باشد. وزارت ارتباطات 
همچنین نامه ای به استارلینک ارسال کرده و موافقت خود 
را با خدمات رسانی این شرکت در روستاهای دورافتاده 
کشور به ش��رط رعایت مقررات کش��ورمان اعلام کرده 
اس��ت. ایلان ماسک نیز در مصاحبه ای به این نامه اشاره 
کرده و گفت نامه ای بسیار مودبانه از وزارت ارتباطات ایران 
دریافت کرده است. از سویی دیگر اتحادیه جهانی مخابرات 
)ITU( اعلام کرد ارائه خدمات از س��وی استارلینک در 
مرز های جمهوری اس��لامی ایران به دلیل عدم رعایت 
قوانین س��رزمینی، غیرمجاز اس��ت. در این میان مرکز 
پژوهش های مجلس در گزارشی به الزام توسعه اینترنت 
زمینی برای جلوگیری از س��لطه اینترن��ت ماهواره ای 
پرداخته و پیش��نهاد کرده اس��ت ایران، روسیه و چین 
کنسرسیومی مشترک برای توسعه اینترنت ماهواره ای 
خود تش��کیل دهند. این گزارش که »تحلیل وضعیت 
خدمات  اینترنت ماهواره ای مدار پایین در ایران )مطالعه 
موردی اس��تارلینک(« نام دارد، هش��دار داده است در 
صورت اتخاذ نشدن راهبرد مناسب، اینترنت ماهواره ای 

می تواند حق حاکمیت سرزمینی ایران را نقض کند.

   استارلینک صرفاً غیرنظامی نیست
معروف ترین ش��رکت ارائه دهنده اینترن��ت ماهواره ای 
یعنی اسپیس ایکس در حال حاضر از رگولاتور ۴۵ کشور 
در سراس��ر جهان مجوز دریافت کرده و در آنها فعالیت 
می کند. مرکز پژوهش ها در میان کشورهایی که هنوز به 
استارلینک تایید نداده اند به چین به عنوان بازیگری مهم 

در این عرصه پرداخته است. چین در کنار گروه ۷۷ از حفظ 
حاکمیت ملی و چارچوب های حقوقی بین المللی حمایت 
می کند. در این گزارش آمده است: »چین به عنوان یک 
بازیگر برجس��ته جهانی، موضعی عملگرایانه نسبت به 
اینترنت ماهواره ای اتخاذ ک��رده و بر اهمیت هماهنگ 
کردن ای��ن فناوری جدی��د با قوانین داخلی کش��ورها 
تأکید می کند.« این دولت در سال ۲۰۲۱ شکایتی علیه 
اسپیس ایکس نیز به سازمان ملل فرستاد که در آن آمده 
بود فاصله ماهواره های استارلینک از ایستگاه فضایی چین 
کمتر از حد معمول اس��ت و حتی زمزمه های انهدام این 
ماهواره ها نیز به گوش می رسید. در میان دیگر کشورها نیز 
روسیه موضعی تهاجمی برای مقابله با اینترنت ماهواره ای 
اتخاد کرده است. دولت روسیه اواخر سال ۲۰۲۰ لایحه ای 
تقدیم مجلس این کش��ور کرد که اتص��ال به اینترنت 
ماهواره ای برای امنیت ملی این کشور تهدید تلقی شده 
بود. در این لایحه همچنین جریمه مالی تا ۵۰۰ دلار برای 
اشخاص حقیقی و تا ۱۳ هزار و ۵۰۰ دلار برای اشخاص 
حقوقی در صورت استفاده از اینترنت ماهواره ای در نظر 
گرفته شده است. ایران نیز موضعی مشابه با این کشورها 
 Copuos دارد. نماینده ایران در شصتمین کمیته فرعی
در فوریه ۲۰۲۳، اینترنت ماهواره ای استارلینک را ناقض 
اصل برابری حاکمیت اعضای سازمان ملل دانسته  گفته 
بود: »اکنون به خوبی آشکار ش��ده است که استارلیک 
صرفا یک پروژه غیرنظامی نیست و دارای اهداف نظامی 
به عنوان عنصری برای نظامی سازی و تقویت یک مسابقه 
تسلیحاتی در فضا برای تهدید امنیت ملی کشورهاست.«

   محدودیت های حقوقی
در این گزارش به چالش ه��ای حقوقی به عنوان یکی از 
موضوعات مهم اشاره شده است. طبق قوانین بین المللی 
دولت ها نمی توانند مانع عبور ماهواره های غیر تهاجمی 
روی قلمرو خود شوند اما قدرت تنظیم گری سیگنال های 

ماه��واره ای در قلمرو خود را دارند. در این راس��تا تعامل 
دولت ها با نهادهای بین المللی برای تعیین چارچوب های 
این تنظیم گری اهمیت دارد. از منظر حقوق بین الملل و بنا 
بر اصل عدم مداخله که در منشور ملل متحد بر آن تاکید 
شده اس��ت، مداخله در امور داخلی یک کشور از طریق 
اینترنت ماهواره ای ممنوع اس��ت. همچنین بنا بر اصل 
مراقبت مقتضی، دولت های دیگر نیز نباید اجازه دخالت 
در امور سرزمینی دیگر کشورها را به توابع خود بدهند. 
مثلا دولت آمریکا نباید به استارلینک اجازه دهد به مردم 

ایران اینترنت بدون فیلتر ارائه دهد.

   اینترنت ماهواره ای قابل شناسایی است
در این گزارش آم��ده پرتورهای کیهان��ی و توفان های 
خورشیدی یکی از اصلی ترین عواملی هستند که روی 
عملکرد ماهواره ها تاثیر می گذارند. بر اساس یک مطالعه 
در س��ال ۲۰۱۷ نش��ان می دهد هر طوفان خورشیدی 
۱۰ تا ۱۰۰ ماهواره را از دس��ترس خارج می کند. غلظت 
جو نیز ممکن است باعث شود پس از جدا شدن ماهواره 
از ماهواره بر موت��ور آن قادر به قرار دادن ماهواره در مداد 
نباش��د. وجود زباله های فضایی در مدار پایین نیز خطر 
برخورد با ماهواره ها را به همراه دارد. همچنین ماهواره ها 
بای��د در میدان دید فرس��تنده زمینی باش��ند تا اتصال 
برقرار شود. به این منظور کاربران برای اتصال به اینترنت 
ماهواره ای باید از ترمینال های ویژه خانگی، تجاری و قابل 
حمل استفاده کنند، به نحوی که آنتن ترمینال در فضای 
باز و در ارتفاع مناس��ب قرار بگیرد ت��ا ماهواره در میدان 
دید آن باشد. میزان تاخیر )Latency( نیز در مقایسه 
با فناوری های پیشرفته اینترنت زمینی مانند فیبر نوری 
بیشتر است. در حالی که تاخیر اینترنت فیبر نوری ممکن 
اس��ت تا یک میلی ثانیه نیز پایین بیای��د، میزان تاخیر 
اینترنت ماهواره ای به ۲۰ میلی ثانیه می رسد. البته این 
میزان تاخیر بسیار پایین تر از تاخیر معمول در اینترنت 

ایران است. یکی از مشکلات دیگر این فناوری، محدودیت 
پهنای باند در دسترس است. به دلیل محدودیت پهنای 
باند در دسترس هر ماهواره، هر مقدار کاربران بیشتر شوند، 
س��رعت دریافتی هر کاربر کاهش می یابد. یکی دیگر از 
چالش هایی که در گزارش مرکز پژوهش های مجلس به 
آن اشاره شده و می تواند مورد توجه کاربران داخلی باشد، 
بحث های امنیتی اس��تفاده از اینترنت ماهواره ای است. 
اینترنت ماهواره ای به دلیل استفاده از امواج رادیویی برای 
ارتباط با ترمینال به راحتی قابل شناسایی است. به همین 
علت در صورت ممنوعیت استفاده از آن، ریسک ردیابی 

برای کاربران وجود خواهد داشت.

   فیلترشکن ها قابل ردیابی هستند اما موقت
مرکز پژوهش ها با اشاره به تغییرات در معماری اتصال به 
اینرنت ماهواره ای پیش بینی کرده اند در آینده با امکان 
اتصال گوشی های موبایل، نیازی به استفاده از ترمینال 
استارلینک نخواهد بود و در این حال در صورتی که یک 
رایانه به یک سرویس VPN تبدیل شود حتی در زمان 
قطع اینترنت بین المللی کاربران می توانند به اینترنت 
متصل شوند. در ادامه اما آمده است از آن جا که سرورهای 
VPN در حال کشور به سادگی با تحلیل ترافیک از سوی 
وزارت ارتباطات قابل شناس��ایی است، امکان نظارت و 
مسدودسازی ارائه دهندگان VPN وجود دارد. گزارش 
اما در ادامه تصریح کرده است این امکان موقت خواهد بود 
زیرا با فراگیر شدن فناوری های قابل اتصال به اینترنت، 
کنترل آنها بسیار نامحتمل و دشوار خواهد بود. همچین 
پیش بینی های این گزارش نش��ان می دهد با گسترش 
اینرنت ماهواره ای ممکن است نیمی از جمعیت کشور به 

این فناوری دسترسی پیدا کنند.

   اینترنت زمینی بهبود یابد
در این گزارش آمده اس��ت برای جلوگیری از سلطه 
اینترنت ماه��واره ای، برای اینترن��ت زمینی مزیت 
رقابتی ایجاد ش��ود. یکی از این موارد ارتقای کیفیت 
دسترسی به اینترنت زمینی از طریق هوشمندسازی 
دسترس��ی به خدمات و محتوا است. مرکز پیشنهاد 
کرده اس��ت تعرفه های اینترنت کاهش یابد و کنترل 
اینترنت با استفاده از هوش مصنوعی صورت بگیرد. 
ارتقای کیفیت اینترنت از طریق حمایت از توس��عه 
فیبر نوری و ۵G نیز مورد توجه نویسندگان مرکز بوده 
است. همچنین به الزام اپراتورها به پوشش با کیفیت 
مناطق روستایی به عنوان عامل مزیت بخش به اینترنت 
زمینی اشاره شده است. همچنین توصیه شده است 
ایران با ضوابط و ملاحظات عرضه خدمات اینترنتی 
مدار پایین را از طریق اپراتورهای داخلی تدوین کند و 
کنسرسیومی مشترک با چین و روسیه جهت راه اندازی 

منظومه های اینترنت ماهواره ای تشکیل دهد.
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رونمایي از جدیدترین نسخه شاد 
با حضور وزیر آموزش و پرورش

وزیر آموزش و پرورش با حضور در همراه اول و ضمن 
بازدید از مركز مانیتورینگ پلتفرم هاي دیجیتال این 
اپراتور، نس��خه جدید شاد را رونمایي كرد. به گزارش 
اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سیار ایران، صبح 
روز ش��نبه ۲۲ مهر ۱۴۰۲، رضا م��راد صحرایي وزیر 
آموزش و پرورش به همراه هیاتي از مدیران ارشد این 
وزارتخانه با حضور در مركز مانیتورینگ پلتفرم هاي 
دیجیتال همراه اول و محل پشتیباني فني اپلیكیشن 
»شاد«، در آیین رونمایي از نسخه جدید این اپلیكیشن 
حضور یافتن��د. در این بازدید كه ب��ه میزباني حمید 
بهروزي قائم مقام مدیرعامل همراه اول و مدیران ارشد 
اپراتور اول تلفن همراه برگزار شد، نسخه جدید )۳.۵.۳( 
اپلیكیشن شاد رونمایي و امكانات ویژه آن توسط علي 
اكبر حكمت��ي كیا نماینده همراه اول در پروژه ش��اد 
تشریح شد. توسعه ویژه این نسخه روي »پیام رسان« 
و تغییر روند آن نیز از حالت اس��تاتیك به داینامیك 
بوده است. بسط دامنه فعالیتي هوش مصنوعي پایش 
محتوا به همه كانال ها و گروه ها نیز همزمان با توسعه 

این نسخه انجام شده است.
 امكان تش��خیص مش��اهده كنندگان در گروه هاي 
پیام رس��ان و همچنین امكان انتقال حساب كاربري 
نیز از جمله دیگر امكانات اضافه شده به نسخه جدید 
شاد هستند. رضا مراد صحرایي در آیین این رونمایي 
ضمن تقدیر و تشكر از تلاش طراحان، توسعه دهندگان 
و مجریان اپلیكیش��ن ش��اد اظهار كرد: ك��ودكان و 
دانش آموزان اصلي ترین سرمایه كشور هستند كه هر 
كاري براي آنها انجام دهیم نشان دهنده توجه به آینده 
كشورمان اس��ت. وي ادامه داد: همواره دغدغه ما این 
بوده كه بچه ها در فضاي مجازي جست وجوي سالم و 
ایمني داشته باشند زیرا در جنگ تركیبي و شناختي 
این روزها، تمركز بر مغز و ذهن فرزندان شده است كه 
اگر مسیر درستي را براي آنها هموار نكنیم، آسیب پذیر 
خواهند شد. وزیر آموزش و پرورش با تأكید بر اینكه 
»شاد« نماد خودباوري و تبدیل تهدید به فرصت است، 
ابراز كرد: اگر در زمان شیوع كرونا، شاد وجود نداشت 
واقعا وضعیت بحراني براي ما پیش مي آمد و لذا باید 
از صمیم قلب از توس��عه دهندگان آن تش��كر كنیم 
زیرا كاري كه آنها كردند، س��تودني اس��ت. صحرایي 
صراحتا با بیان اینكه ش��اد یك حركت ملي در مسیر 
عدالت آموزشي بوده است، اشاره اي هم به ماموریت 
پساكرونایي آن داشت و گفت: اپلیكیشن شاد در فضاي 
پس��اكرونا ماموریت بزرگي دارد كه تبدیل كلاس به 
محیط یادگیري اس��ت و با این رویك��رد توقعمان از 
مسوولان آموزش و پرورش این است كه توجه بیشتري 
به بستر شاد معطوف دارند. وي این را هم گفت كه شاد 
باید همواره در اختیار دانش آموزان باشد تا در شرایط 
احتمالي تعطیلي مدارس، مشكلي پیش نیاید. بازدید 
از »مركز مانیتورینگ پلتفرم ه��اي دیجیتال همراه 
اول« نی��ز در جریان حضور وزیر آم��وزش و پرورش، 
صورت گرفت و رضا مراد صحرایي از نزدیك در جریان 
توانمندي هاي متخصصان این اپراتور در حوزه پایش 
بر لحظه و زیرساخت هاي توسعه یافته بر مبناي آخرین 
تكنولوژي ها قرار گرف��ت. در این بازدید بهروزي قائم 
مقام همراه اول ضمن تش��ریح ساختار فني و شبكه 
اپراتور اول تلفن همراه، اشاره اي به اهتمام مدیرعامل 
همراه اول براي توس��عه سكوهاي دیجیتال داشت و 
اظهار كرد: با طراحي و توسعه پلتفرم هاي دیجیتالي 
نظیر روبیكا، ذره بین، ش��اد، اوانو و سرمایه گذاري در 
سكوهاي دیجیتال رو به توسعه، توانستیم سهم ترافیك 
داخلي در دیتاس��نترهاي خود را به حدود ۵۵ درصد 

برسانیم كه قبل از آن ۲۰ درصد بود.
گفتني اس��ت كارشناس��ان و تكنس��ین هاي مركز 
مانیتورینگ پلتفرم هاي دیجیتال همراه اول با مانیتور 
لحظه اي پلتفرم هایي نظیر شبكه دانش آموزي »شاد« 
به دنبال این هس��تند هر زمان اتف��اق خاصي در روند 
سرویس دهي آنها مشاهده شود، واكنش لازم و به موقع 
را در رفع مشكل داشته باشند. همراه اول به عنوان یكي از 
بزرگ ترین بازیگران عرصه ارتباطات و فناوري اطلاعات 
كشور، ماموریت خود را »تحقق رویاي دیجیتال« عنوان 
كرده و با چشم انداز تبدیل شدن به یكي از رهبران بازار 
ICT منطقه با ارایه خدمات و راهكارهاي هوشمند با 
هدف »توانمند س��ازي اكوسیستم دیجیتال«، تلاش 
مي كند نقش خود را در توسعه روزافزون كشور به خوبي 

شناخته و مسوولانه ایفا كند.

گوگل به ناشران آلماني سالانه 
۳،۲ میلیون یورو مي پردازد

گوگل توافق كرده در بازه زماني انتظار براي تصمیم 
اداره ثبت اختراع آلمان )DPMA( درباره هزینه 
انتشار اخبار، سالانه ۳.۲ میلیون یورو به ناشران این 
كشور براي انتش��ار محتواي خبري شان پرداخت 
كند. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از رویترز، این 
امر نشان مي دهد اپراتور موتور جست وجوي ایالات 
متحده با »كورینت مدیا« )Corint Media(یك 
س��ازمان حافظ منافع ناشران آلماني و بین المللي 
 Sat.1، ProSieben، RTL، Axel از جمل��ه
Springer  و CNBC به توافق رس��یده اس��ت. 
گوگل در بیانیه اي با اشاره به توافقنامه هاي فعلي 
با ناش��راني از جمله اش��پیگل، زایت و FAZ  براي 
استفاده از تیتر اخبار، مقالات و غیره نوشته است: 
پرداخت هزینه به كورینت مدیا در راستاي اقدامي 
است كه قبلا با ۴۷۰ ناشر ملي و منطقه اي انجام شده 
است. كورینت مدیا كه در اصل از ۲۰۲۲ میلادي به 
دنبال دریافت ۴۲۰ میلیون یورو براي اس��تفاده از 
محتواي خبري از گوگل بود، امیدوار است داوري 
DPMA به افزایش قابل توجه مبلغي منجر شود كه 

گوگل باید به ناشران پرداخت مي كند.

چین منابع آموزش
هوش مصنوعي را تعیین مي كند

چین الزامات امنیتي براي شركت هاي ارایه دهنده 
س��رویس هاي مبتني بر ه��وش مصنوعي مولد و 
همچنین فهرست سیاه منابع غیر قابل استفاده براي 
آموزش این فناوري را منتشر كرده است. به گزارش 
مهر به نقل از رویترز، فناوري هوش مصنوعي مولد با 
كمك داده هاي پیشین مي تواند یك اقدام را بیاموزد 
و محتوایي مانند متن یا تصویر براس��اس آموزش 
دریافتي را تولید كند. كمیته ملي استانداردسازي 
امنیت ملي چین این الزامات را منتشر كرده است. 
مقامات اداره امنیت سایبري چین )CAC(، وزارت 
صنعت و فناوري اطلاع��ات و پلیس از اعضاي این 
كمیته هستند. این سازمان دولتي چین پیشنهاد 
كرده محتواهاي به كار رفته براي آموزش مدل هاي 
ه��وش مصنوعي مول��د عمومي ارزیابي ش��وند و 
مواردي كه بیش از ۵ درصد اطلاعات غیرقانوني و 
مخرب دارند، در فهرست سیاه قرار گیرند. اطلاعات 
غیرقانوني و مخرب ش��امل حمایت از تروریسم یا 
خشونت و همچنین سرنگوني نظام سوسیالیستي ، 
آسیب زدن به وجهه كشور و تضعیف وحدت ملي 
و ثبات اجتماعي اس��ت. طبق پیش نویس قوانین 
اطلاعات سانسورش��ده در اینترنت چین نیز نباید 
براي آموزش مدل هاي ه��وش مصنوعي مولد به 
كار رود. قانون در حالي منتش��ر مي شود كه حدود 
یك ماه قبل رگولاتورها به چند ش��ركت فناوري 
چین��ي از جمله موتور جس��ت وجوي بایدو اجازه 
دادند چت بات هاي مبتن��ي بر هوش مصنوعي را 
براي عموم مردم عرض��ه كنن؛ CAC از ماه آوریل 
اعلام كرد از ش��ركت ها مي خواهد ارزیابي امنیتي 
از سرویس هاي مبتني بر هوش مصنوعي مولد را 
قبل از عرضه آنها براي عموم مردم، ارایه كنند/ در 
ماه جولاي رگولاتور فضاي سایبري چین اقداماتي 
براي نظارت بر چنین س��رویس هایي منتشر كرد 
كه به گفته تحلیلگران بس��یار س��ختگیرانه تر از 
اقدامات ذكر ش��ده در پیش نویس قانون منتش��ر 
ش��ده در آوریل هستند. طبق پیش نویس الزامات 
امنیتي منتشر شده، سازمان هاي آموزش دهنده 
این مدل هاي هوش مصنوعي باید رضایت افرادي 
را كسب كنند كه اطلاعات شخصي شان از جمله 
داده هاي بیومتریك آنها براي آموزش این فناوري به 
كار مي رود. همچنین دستورالعملي درباره اجتناب 
از نقض قوانین مالكیت معنوي نیز ارایه شده است.

تایید ادغام اكتیویژن
در مایكروسافت در انگلیس

روز گذشته انگلیس به مایكروسافت اجازه داد قرارداد 
ادغام اكتیویژن بلیزارد را تكمیل كند و براي انجام آن 
یك ش��رط تعیین كرد اما كمیسیون فدرال تجارت 
امریكا همچنان مخالف آن است. به گزارش مهر به نقل 
از رویترز، مایكروسافت قرارداد ۶۹ میلیارد دلاري براي 
خرید شركت اكتیویژن بلیزارد منعقد كرد این ادغام در 
ژانویه ۲۰۲۲ میلادي اعلام شد و بزرگ ترین قرارداد 
صنعت بازي هاي رایانه اي بود اما در امریكا، انگلیس و 
اتحادیه اروپا با چالش هایي روبرو بود. اكنون انگلیس 
قرارداد را تایید و مایكروسافت توافق كرده تا حقوق 
پخش براي بازي هاي اكتیویژن را بفروش��د تا به این 
ترتیب نگراني هاي رقبا را برطرف كند. به طور دقیق تر 
مایكروسافت و اكتیویژن به ش��رطي اجازه تكمیل 
ق��رارداد ادغام را یافتند كه حق��وق پخش بازي هاي 
رایانه اي اكتیویژن به شركت یوبي سافت انترتینمنت 
فروخته شود. تكمیل این قرارداد یك برد براي شركت 
فناوري امریكایي به حس��اب مي آید كه س��عي دارد 
كاربران بیشتري را به كنس��ول هاي ایكس باكس و 
سرویس اشتراكي »گیم پس« بكشاند. در رده بندي 
درآمد شركت هاي بازي رایانه اي، درآمد مایكروسافت 
پس از سوني )فروشنده كنسول هاي پلي استیشن( 
قرار دارد. از سوي دیگر كمیسیون فدرال تجارت امریكا 
اعلام كرد همچنان روي درخواست خود در مخالفت 
با تكمیل قرارداد ادغام دو شركت پافشاري مي كند اما 
توافق مایكروس��افت با یوبي سافت را ارزیابي خواهد 
كرد. ویكتوریا گرام سخنگوي این كمیسیون گفت: 
توافقنامه جدید مایكروسافت و اكتیویژن یك وجهه 
جدید از ادغام است كه روي مشتریان امریكایي تاثیر 
مي گذارد و كمیسیون فدرال تجارت امریكا به عنوان 
بخشي از یك فرایند س��ازماني، آن را بررسي خواهد 
كرد. این سازمان همچنان معتقد است قرارداد مذكور 

تهدیدي براي رقابت به حساب مي آید.

مرکز پژوهش های مجلس وضعیت خدمات  اینترنت ماهواره ای در ایران را تحلیل کرد

پیشنهاد ساخت اینترنت ماهواره ای مختص ایران

رییس مركز تتا: فضاي انحصاري پست به تجارت الكترونیكي لطمه زده است
امین كلاهدوزان رییس مركز توسعه تجارت الكترونیكي 
معتقد است ش��ركت پست با انحصار در بحث لجستیك 
آسیب هایي را به بدنه تجارت الكترونیكي وارد كرده است 
و آنها در تلاشند با مذاكره این موانع را رفع كنند. به گزارش 
پیوس��ت امین كلاهدوزان رییس مركز توس��عه تجارت 
الكترونیكي در نشس��ت خبري در خصوص مراسم »روز 
ملي تجارت الكترونیكي ۷۲۴« به مغفول ماندن تجارت 
الكترونیكي در ایران اش��اره كرد و اف��زود: ۱۸۰۰ همت 
گردش مالي در تجارت الكترونیكي رقم كمي نیس��ت و 
این عدد به خودي خود نش��ان از پتانسیل این حوزه دارد. 
اما متاسفانه به قدر كافي به این بخش توجه نشده است و 
همگي ما باید دست به دست هم بدهیم تا جایگاه واقعي 
تجارت الكترونیكي ارتقا یاب��د و فعالان این حوزه بتوانند 
مشكلات خود را به طور مستقیم با مسوولان مطرح كنند. با 
ارتقاي جایگاه تجارت الكترونیكي حوزه تجارت الكترونیكي 
اش��تغال هم به شكل بسیار خوبي رشد مي كند و در واقع 
تجارت الكترونیكي موتور متحرك ایران دیجیتال است. او 
همچنین افزود: در حوزه لجستیك در تجارت الكترونیكي 

نیاز به مذاكرات عمیق با شركت پست داریم چون فضاي 
انحصاري پست به تجارت الكترونیكي آسیب زده است. در 
واقع عدم تعادل عرضه و تقاضا در بحث لجستیك به ذات 
این تغییر لطمه وارد كرده و ما براي كمك به این مشكلات 
باید تك به تك هر حوزه را بررسي كنیم و با مسوولان همان 
حوزه به رفع چالش ها بپردازیم، همین امروز جلسه اي با 
مدیران شركت ملي پست داریم تا به بتوانیم در جهت رفع 

مشكلات قدم برداریم.

   رشد تجارت الكترونیكي در ایران كم است
كلاهدوزان همچنین در پاسخ به پیوست مبني بر اصلاح 
نظام كارمزدها، فرار مالیاتي، طفره رفتن كسب و كارهایي 
مثل پزشكان و رانندگان تاكسي از پرداخت هاي الكترونیكي 
كه در تضاد با توسعه تجارت الكترونیكي هستند، گفت: ذات 
دیجیتال ذاتي تغییر دهنده اس��ت. اقتصاد با شاخص ها 
تحلیل مي ش��ود و نه با اتفاقات. ب��ه همه كمبودهاي این 
مسیر واقفیم، براي مثال پزشكان كه به خاطر فرار مالیاتي از 
كارتخوان استفاده نمي كنند یا رانندگان تاكسي كه كیوآر 

كدها را مخدوش كرده اند، درست است سرعت رشد تجارت 
الكترونیكي كم است اما علي رغم همه این مشكلات تجارت 
الكترونیكي رو به رشد است و من بارها تاكید كرده ام ظرفیت 
تجارت الكترونیكي در ایران مي تواند دو برابر شود. در حوزه 
پرداخت جزو پنج كشور اول دنیا هستیم و نسبت پرداخت 
الكترونیكي به نقدي بسیار بالاست و همین هم نوید اتفاقات 
خوبي در این حوزه است. او تاكید كرد: ما باید به دنبال رفع 
موانع باشیم، ش��اید دربحث كیوآركدها نیاز به بازنگري 
در بیزینس مدل باشد هر مساله را باید در سطح كسب و 
كار نگاه كنیم. براي مثال در حوزه لجس��تیك در تجارت 
الكترونیكي نیاز به مذاكرات عمیق با شركت پست داریم 
چون فضاي انحصاري پست به تجارت الكترونیكي آسیب 
زده است. طبق گفته كلاهدوزان بیست و چهارم مهر امسال 
مثل دو سال گذشته بزرگداشت روز تجارت الكترونیكي 
توسط مركز توسعه تجارت الكترونیكي برگزار مي شود. 
او در این باره توضیح داد: م��ا در این رویداد مي خواهیم از 
برترین كسب و كارهاي حوزه تجارت الكترونیكي تقدیر 
كرده و كسب و كارهاي پرچمدار این حوزه را به اكوسیستم 

معرفي كنیم. كلاهدوزان علت انتخاب ۷۲۴ را هم ساعات 
كاري هفت روز هفته و ۲۴ ساعت ش��بانه روز در تجارت 
الكترونیكي عن��وان كرد و افزود: امس��ال تلاش كرده ایم 
رویدادمان با سال هاي قبل تفاوت هایي اساسي داشته باشد 
و یك رویداد پویا برگزار كنیم. مضاف بر اینكه در این رویداد 
تفاهم نامه هایي بین بخش خصوصي و دولتي امضا مي شود 
و همین ارزش افزوده بیشتري را براي مراسم خلق مي كند 
كلاهدوزان همچنین به شبكه سازي و انتقال اطلاعات بین 
شركت هاي این حوزه اشاره كرد و توضیح داد: شبكه سازي 
از بهترین روش هاي بازاریابي براي ش��ركت هاي فعال در 
حوزه تجارت الكترونیكي است و تلاش كرده ایم شرایطي را 
فراهم كنیم كه شبكه سازي به طور مستمر بین تیم ها شكل 
بگیرد. علاوه بر اینكه اختتامیه رویداد جوانه ها كه با هدف 
ترویج تجارت الكترونیكي در بین افراد جوانان و نوجوانان 
كشور شكل گرفته بود هم در بیست و چهارم مهر برگزار 
خواهد شد. در این رویداد شتابدهنده ها و سرمایه گذاران 
نیز حضور دارند و امكان جذب سرمایه و حمایت مالي براي 

ایده ها نیز وجود دارد.

تدوین سند هوش مصنوعي در چه مرحله اي است؟
هوش مصنوعي به یك��ي از قدرتمندترین فناوري هاي 
روي این س��یاره تبدیل مي شود و پتانسیل باورنكردني 
براي بازتعریف تجارت، جوامع و س��بك زندگي ما دارد 
به طوري  كه توجه به گسترش این فناوري در كشورها و 
از سوي مسوولان ایراني هم مورد توجه قرارگرفته است. 
به گزارش ایسنا، با یكپارچه شدن فزاینده هوش مصنوعي 
ب��ا فناوري هاي اطلاعات و ارتباطات )ICT( كه س��هم 
مهمي در تج��ارت، جوامع و زندگي ما دارد، رگولاتورها 
با وظیفه پیچیده به حداقل رساندن تهدیدات و حداكثر 
كردن منافع مواجه هس��تند. ه��وش مصنوعي به طور 
فوق العاده اي كاربردي است و در حال تعبیه شدن در هر 
كجاست مهم نیست كه آیا شما در حرفه پزشكي مشغول 
هستید یا در تولید یا حتي در كشاورزي، شما با برنامه هاي 
كاربردي هوش مصنوعي س��ر و كار خواهید داش��ت.  
اینترنت پیش از این حدود ۲۰ درصد از اقتصاد جهاني را 
متحول كرده است و این فناوري مابقي آن را تغییر شكل 
خواه��د داد. علاوه بر موارد ذكر ش��ده هوش مصنوعي 
مي تواند یك تغییردهنده واقعي بازي باشد. بنابراین با 
توجه به فراگیر ش��دن این فناوري در سراس��ر جهان از 
جمله ایران از سوي مسوولان اعلام شد كه شوراي عالي 
فضاي مجازي به عنوان مرجع تصمیم گیري در این حوزه 
روي تدوین سند توس��عه هوش مصنوعي كار مي كند. 
در نهایت پس از گذشت حدود دو ماه از اعلام این خبر، 
عیسي زارع پور - وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات – اعلام 

كرد بر اساس یكي از احكام مصوب در كمسیون تلفیق 
برنامه هفتم توسعه، مركز ملي فضاي مجازي و وزارت 
ارتباطات مكلف ش��دند كه با همكاري سایر دستگاه ها 
ظرف شش ماه از زمان لازم الاجرا شدن قانون، برنامه ملّي 
توسعه هوش مصنوعي را تهیه و به تصویب شوراي عالي 
فضاي مجازي برسانند. در نهایت اواخر مرداد سال جاري 
پیش نویس سند ملي هوش مصنوعي با حضور نمایندگان 
سازمان ها و دستگاه هاي مختلف دولتي و بخش خصوصي 
در دبیرخانه شوراي عالي انقلاب  فرهنگي ارایه و تحلیل 
شد. درهمین رابطه چندي پیش دبیر شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي از تدوین سیاست در موضوع هوش مصنوعي 
در ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي خبر داد. وي با تاكید 
بر اینكه این س��ند باید ذیل سند مهندسي فرهنگي و 
سند نقشه جامع علمي كشور طراحي شود، اظهار كرد: 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي هم باید این سند را با شیوه 
حكمراني شبكه اي یعني مشاركت تمام ذي نفعان تدوین 
كند كه البته همین ش��یوه ملاك عمل بوده است؛ چرا 
كه شوراي عالي انقلاب فرهنگي یك شوراي فرا قوه اي 
است كه سران قوه در آن حضور دارند و ظرفیت این شورا 
در جایگاه سیاست گذاري كشور منحصر به فرد بوده و 
با توجه به این ظرفیت؛ بهترین س��اختار براي تصویب 
سند هوش مصنوعي همین شوراست و همه دستگاه ها 
براي تدوین و تصویب این سند به شوراي عالي انقلاب 

فرهنگي كمك كنند. 

شركت پالايش گاز ايلام در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل 
از طريق مناقصه عمومي تامين نمايد .

1402/026-1 شماره مناقصه: 
موضوع مناقصه :

تجديد مناقصه سيستم ثبت آلارم ها و رخدادهاي قطع اضطراري 
)CONTROL  MAESTRO  MONITORING(

مبلغ تضمين شركت در  فرآيند ارجاع کار ) مناقصه( :
به ميزان : 1،994،000،000 ريال

نوع تضمين شركت در  فرآيند ارجاع کار ) مناقصه(  :                  ضمانتنامه بانكي 
آخرين مهلت دريافت اسناد از سامانه ستاد توسط مناقصه گران :               

1402/07/26
آخرين مهلت درج اسناد در سامانه ستاد توسط مناقصه گران:   

                        1402/08/07
تاريخ  اعلام نتيجه ارزيابی کيفی  و گشايش پاكات الف :                                              1402/08/08
تاريخ اعلام نتيجه ارزيابی فنی :                                                                                                                            1402/08/15
تاريخ گشايش پاكات مالي »ج« :                                                              1402/08/23

 www.setadiran.ir  : آدرس دريافت اسناد الكترونيك
آدرس پستي مناقصه گزار :

اي�لام / شهرس�تان چوار / صن�دوق پس�تي 144-69361 / كدپس�تي 
6937170110 /دبيرخانه کميسيون مناقصات

* مناقصه گران مي توانند جهت كس�ب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن 
2077 و 32912850-084 )دبيرخانه كميسيون مناقصات( تماس حاصل 

فرمايند.

آگهي مناقصه عمومي
  دو مرحله اي

روابط عمومي شركت پالايش گاز ايلام

نوبت دوم

شناسه آگهي : 1580669
شركت ملي گاز ايران 

شرکت  پالايش گاز ايلام
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می باش�د. -1- مدت زمان انجام کار: 60 روز از تاريخ پي�ش پرداخت - ليکن قرارداد از تاريخ 

مبادله دارای 4 ماه اعتبار می باشد.
2-حضور پيشنهاد دهندگان يا نمايندگان آنان در جلسه گشايش پيشنهادهای مالی کميسيون 
مناقصه آزاد ميباشد سپرده شرکت در مناقصه : مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 1,570,000,000 
ريال است که بايستی به يکی از صورت های مشروحه ذيل همراه با اسناد مناقصه در پاکت الف 

به دستگاه مناقصه گذار تسليم گردد
3 -1- رس�يد بانکی واريز وجه مزبور به حساب سيبا 0105692716008 اين شرکت نزد بانک 

ملی ايران شعبه نيروگاه شهيد سليمی نکا
3-2- ضمانتنامه بانکی به نفع خريدار برابر با فرم پيوست که می بايست دارای 3 ماه اعتبار باشد.
 4-توانايی ارائه ضمانتنامه بانکی حس�ن انجام تعهدات به ميزان 10 مبلغ قرارداد پس از عقد 

قرارداد .
 5- به پيشنهادهای فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پيشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر 

در فراخوان واصل می شود. ، مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد.
6- ساير اطلاعات و جزئيات مربوط ، در اسناد مناقصه مندرج است.

www.npgm.ir, www.tender.tpph.ir جهت مشاهده آگهی و خلاصه اسناد به سايتهای 
 ، پايگاه ملی مناقصات کش�ور و س�امانه ستاد دولت مراجعه و برای کس�ب موارد بازرگانی با 
شماره تلفن 34622717-011 خانم حيدری و جهت کسب اطلاعات فنی بيشتر با شماره تلفن 

09113539568 آقای مهندس شيرزاد تماس حاصل  فرماييد .

آگهی مناقصه عمومی
 یک مرحله ای شماره 140۲/۲0

اداره روابط عمومی

نوبت دوم

شرکت مديريت 
توليد برق نکا



در نشست هيات رييسه اتاق ايران و هيات مديره انجمن 
اپك اعلام شد كه وجود 200 ميليارد دلار سرمايه گذاري 
معطل در صنعت نفت، به افزايش ميزان مهاجرت نيروي 
كار، افزايش قيمت تمام شده وغيررقابتي شدن محصول 
منجر شده است. به گفته اعضاي هيات رييسه اتاق ايران، 
در حال حاضر مهاجرت ني��روي كار از دغدغه هاي اصلي 
بنگاه هاي اقتصادي اس��ت. از اين رو، موضوع تهي شدن 
كشور از ذخاير ژنتيكي و مهاجرت نيروهاي انساني بايد در 
اولويت تصميم گيران كشور باشد. از آنرو، اعضاي انجمن 
اپك مي گويند كه اتاق بايد از تش��كل هاي زيرمجموعه 
خود بخواهد مطالبه گرانه با دولت مواجه شوند و طرح ها 
و ايده هاي خود را پيش از تصميم��ات دولت براي آن ها، 
روي ميز دولت بگذارند، به گفته آنها، هرچه جايگاه اتاق در 
ارتباط با دولت و حكمراني قوي تر باشد، اين به نفع بخش 

خصوصي خواهد بود. 

   چالش تحريم ها براي صنايع مختلف
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي ايران، 
در نشست هيات رييسه اتاق ايران با اعضاي هيات مديره 
انجمن شركت هاي مهندس��ي و پيمانكاري نفت، گاز و 
پتروش��يمي )اپك( در اظهاراتي گفت: ات��اق ايران براي 
اثرگ��ذاري بر تصميم گيري ها و سياس��ت گذاري ها بايد 
از ظرفيت تش��كل هاي ذيل خود استفاده كند. حسين 
سلاح ورزي ادامه داد: در هيات رييسه دور دهم بر اين باور 
هس��تيم كه اگر قرار اس��ت اتاق و تشكل ها به هدف خود 
كه همان افزايش سهم بخش خصوصي در اقتصاد است، 
برسند؛ اين امر بدون توان اثرگذاري بر تصميم گيري ها و 
سياست گذاري ها ممكن نخواهد بود. او تأكيد كرد: بايد 
دبيرخانه تش��كل هاي تخصصي را در راستاي اين هدف 
به حركت دربياوريم و از ظرفيت هاي آنها استفاده كنيم. 
سلاح ورزي با بيان اينكه در زمينه مهندسي، اجرا و خدمات 
نفت و گاز و پتروش��يمي تش��كل ديگري قوي تر از اپك 
وجود ندارد، ادامه داد: از آنجا كه مصمم هس��تيم در دوره 
دهم، برنامه بخش هاي مختلف ات��اق در بودجه 1403 را 
در قالب تقسيم كار ملي مش��اهده كنيم، بخش هايي از 
وظايف اتاق در حيطه تخصصي تش��كل هاي مختلف را 
در قالب ماموريت به آنها واگذار خواهيم كرد. او به اعضاي 
اين انجمن پيش��نهاد كرد: اپك در كش��ورهايي كه توان 
كار مش��ترك با آنها وجود دارد به دنبال اعزام هيات هاي 
تخصصي باشد. رييس اتاق ايران با اشاره به خدمات فني 
و مهندسي به عنوان يكي از مزيت هاي اقتصادي كشور، 
افزود: در س��ال هاي گذشته حجم صادرات خدمات فني 
و مهندسي به حدود 5 ميليارد دلار رسيد اما بعد از اعمال 
تحريم ها و عدم امكان صدور ضمانتنامه، در حال حاضر اين 

ميزان به حدود 500 ميليون دلار رسيده است. سلاح ورزي 
گفت: در شرايطي كه تأمين مالي پروژه ها با مشكل مواجه 
است، بايد به سمت توسعه ابزارهاي تأمين مالي برويم. بازار 
سرمايه كشور توانايي تأمين مالي بسياري از پروژه هاي ما 
را دارد. او با اشاره به مهاجرت نيروهاي متخصص، افزود: تا 
وقتي پارامترهاي اقتصاد كلان منفي بوده و ارزش پول ملي 
در حال كاهش است، جريان مهاجرت متوقف نخواهد شد. 
سلاح ورزي ادامه داد: اتاق ايران براي حل اين مشكل به طور 
جدي به دنبال تقويت نظام جايگزيني از طريق آموزش و 
افزايش مهارت هاي نيروي كار اس��ت. هدف اين است كه 
در بلندمدت با آموزش هاي مبتني بر افزايش مهارت، خلأ 
فعلي نيروي كار را جبران كنيم. قدير قيافه، نايب رييس اتاق 
ايران هم با اشاره به چالش هاي تحريم براي صنعت نفت و 
پتروشيمي، بيان كرد: در حال حاضر مهاجرت نيروي كار 
از دغدغه هاي اصلي بنگاه هاي اقتصادي است. موضوع تهي 
شدن كشور از ذخاير ژنتيكي و مهاجرت نيروهاي انساني 

بايد در اولويت تصميم گيران كشور باشد.

   200 ميليارد دلار سرمايه گذاري
معطل مانده

پيام باق��ري، نايب رييس ديگ��ر اتاق ايران ني��ز در اين 
نشست، مهم ترين چالش واحدهاي توليدي و صنعتي 
ب��ه ويژه در ح��وزه ان��رژي، موضوع س��رمايه گذاري در 
توسعه زيرساخت ها برشمرد و گفت: توسعه ما مرتبط با 
سرمايه گذاري است و بدون آن، توسعه شكل نمي گيرد. 
نتيجه محتوم اين امر، ناترازي اس��ت كه امروز در حوزه 
انرژي با آن مواجه هس��تيم. او با بي��ان اينكه حل اين 

معضل نيازمند اس��تفاده حداكث��ري از توان بخش 
خصوصي است، افزود: متاس��فانه اين اتفاق نيفتاده 
اس��ت. ظرفيت هاي معطل آثار مخربي براي كشور از 
جمله خروج نيروهاي كارآمد چه به صورت مهاجرت 
داخل��ي به صنايع ديگر و چه به ص��ورت مهاجرت به 
خارج از كشور، خواهد داشت. پيامد ديگر معطل ماندن 
ظرفيت هاي بخش خصوصي، افزايش قيمت تمام شده 
محصول و خارج شدن ما از حوزه رقابت است. باقري 
تأكيد ك��رد: در صنعت نفت بالغ بر 200 ميليارد دلار 
سرمايه گذاري معطل داريم كه رقم قابل توجهي است. 
نايب رييس اتاق ايران افزود: گذشته از مشكل مطالبات 
معوق كه به عنوان مثال در صنعت برق بالغ بر 90 هزار 
ميليارد تومان اس��ت، نظام حقوقي و قراردادي يك 
طرفه موجود از ديگر مش��كلات اصلي فعالان حوزه 
انرژي است. اين امر فعالان اين صنعت را ناچار مي كند 
به خواسته هاي كارفرمايي تن دهند كه منابع ندارد و 
مي خواهد همه ريسك هاي نداشتن منابع را به طرف 
مقابل منتقل كند. باق��ري افزود: ورود خصولتي ها به 
حوزه هاي نفت و پتروشيمي مشكل ديگر فعالان اين 
بخش است كه با توجه به كمبود منابع، كارفرمايان به 
سمت اس��تفاده از ظرفيت هاي خصولتي ها مي روند. 
به اين ترتيب بخش خصوصي به پيمانكار دست دوم 
كارفرما و پيمانكار دست اول خصولتي تبديل مي شود. 
او تأكيد كرد: استفاده حداكثري از ظرفيت تشكل هايي 
كه مي توانند به اتاق كمك كنند، رويكرد اساسي ما در 
اين دوره است. ما بر تقسيم كار و واگذاري و برون سپاري 

ماموريت هاي اتاق به تشكل ها مصمم هستيم.

   افزايش مطالبه گري اتاق از دولت 
در اين نشست محمد حلوايي، رييس هيات مديره انجمن 
اپك نيز با تأكيد بر اينكه تلاش اعضاي اين انجمن ارتقا و 
تثبيت اتاق در اثرگذاري بر ساختار حكمراني است، بيان 
كرد: براي افزايش سهم بخش خصوصي در اقتصاد، نيازمند 
همگرايي تشكل ها با انديشه هاي هيات رييسه اتاق هستيم. 
باور ما اين است كه هرچه جايگاه اتاق در ارتباط با دولت و 
حكمراني قوي تر باشد، اين به نفع بخش خصوصي خواهد 
بود و اپك با توجه به نقش خود در صنعت انرژي مي تواند 
در اين مهم اثربخش باش��د. او افزود: م��ا مي خواهيم در 
افزايش مطالبه گري اتاق از حكمراني و اثرگذاري بيشتر بر 
تصميم گيري ها و تصميم سازي هاي دولت و مجلس نقش 
مثبت داشته باشيم و در كنار اتاق باشيم. حلوايي با اشاره 
به سهم اعضاي اين انجمن در توليد ناخالص داخلي گفت: 
توان صنعت احداث نفت و گاز كه بخش عمده آن در انجمن 
حضور دارند، سالانه بالغ بر 25 تا 30 ميليارد دلار است اما در 
شرايط امروز اين رقم قابل تحقق نيست. تا جايي كه بيش 
از يك سال اس��ت كه اعضاي ما مطالبات خود را دريافت 
نكرده اند و در حال حاضر حداقل گردش مالي سالانه در اين 
بخش حدود دو ميليارد دلار است. او تأكيد كرد: اتاق بايد از 
تشكل هاي زيرمجموعه خود بخواهد مطالبه گرانه با دولت 
مواجه شوند و طرح ها و ايده هاي خود را پيش از تصميمات 
دولت براي آنها، روي ميز دولت بگذارند. حلوايي گفت: در 
اصلاح نظام حقوقي و قراردادي لازم است همگرايي بين 

مركز پژوهش هاي اتاق و انجمن هاي ذي ربط رخ دهد.
ادموند ميرزاخانيان، نايب ريي��س هيات مديره اپك هم، 
خواستار حمايت مالي بيش��تر اتاق از اين تشكل شده و 
گفت: انتظارمان از اتاق اين است كه مسائل مبتلابه مشترك 
ميان تشكل ها را با توجه به ظرفيت هاي كارشناسي مركز 
پژوهش هاي اتاق، در اين بستر بررسي و حل كند. او با تأكيد 
بر اينكه در چند سال اخير ساختار كارشناسي بخش دولتي 
به شدت تنزل پيدا كرده است، آمادگي انجمن اپك براي 
همراهي با اتاق در راس��تاي ارايه طرح هاي كارشناسي به 
دولت را اعلام كرد. داود كركه آبادي عضو ديگر هيات مديره 
اين انجمن نيز بزرگ ترين مشكل صنعت نفت و گاز كشور 
را مهاجرت نيروهاي متخصص و عدم امكان جايگزيني آنها 
اعلام كرد. عليرضا رشيدي، عضو هيات مديره انجمن اپك 
نيز به مشكل پيمانكاران با تأمين اجتماعي اشاره كرد و گفت: 
عدم شفايت حق بيمه قراردادها معضلاتي براي پيمانكاران 
ايجاد كرده اس��ت و انتظار داريم اتاق ايران اين موضوع را 
پيگيري كند. كوروش رحماني فرد، ديگر عضو هيات مديره 
اين انجمن نيز ابراز اميدواري كرد با توجه به تحول ساختار 
اتاق، انجمن اپك بتواند نقش موثرتري داشته و به عنوان 

بازوي اجرايي اتاق نقش آفريني كند.

رویداداخبار

ویژه
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خظ و نشان سازمان حمايت 
براي گرانفروشان لاستيك

رييس سازمان حمايت در بخشنامه اي خطاب به مديران 
كل صمت استان ها، رصد مستمر بازار و برخورد قاطع 
با هرگونه تخلف در زنجيره تامين و توزيع لاستيك را در 
دس��تور كار مديران صمت همه  استان ها قرار داده و بر 
استفاده حداكثري از ظرفيت اتحاديه ها و اتاق اصناف 
جهت نظارت بر توزي��ع تاير، كنترل و نظارت جدي بر 
قيمت رسمي فروش لاستيك هاي عرضه شده توسط 

نمايندگي ها و عوامل فروش تاكيد كرده است.
حسين فرهيدزاده، در بخشنامه مذكور طرح نظارتي 
تشديد بازرس��ي و نظارت بر بازار تاير س��واري ها را به 
اداره هاي صمت سراس��ر كش��ور ابلاغ و بر لزوم رصد و 
مراقبت مستمر بازار لاستيك خودرو و همچنين برخورد 
قاطع با تخلفات در زنجيره تامين و توزيع كالاي مزبور 

تاكيد كرده است.
طبق اعلام س��ازمان حماي��ت مصرف كنن��دگان و 
توليدكنن��دگان، رييس اين س��ازمان در رابطه با اين 
ابلاغيه، اظهار كرد: با توجه به دريافت گزارش هايي مبني 
بر تداوم كمبود و گراني تاير در استان ها و البته با توجه 
به قرار گرفتن انواع لاستيك خودرو در فهرست اقلام 
نظارتي اولويت دار و تاثير آن بر خدمات حمل ونقل، اين 
بخشنامه تحت عنوان »طرح نظارتي تشديد بازرسي و 

نظارت بازار تاير سواري« ابلاغ شده است.
ريي��س س��ازمان حماي��ت مصرف كنن��دگان و 
توليدكنندگان ضمن تشريح مفاد اين بخشنامه، گفت: 
تداوم اس��تقرار بازرس در واحده��اي توليدي تاير در 
استان هاي مربوطه براي بررسي وضعيت توليد، توزيع 
و موجودي روزانه انواع تاير و مواداوليه و همچنين روند 
ورود و خروج تايرهاي توليدي، در دستور كار اداره هاي 
كل صنعت، معدن و تجارت استان هاي سراسر كشور 
ق��رار گرفته اس��ت؛ رصد دقيق ميزان تولي��د و توزيع 
شركت هاي توليدي توسط بازرسان مقيم و تطبيق آن با 
ميزان اظهار توليد و فروش ثبت شده شركت ها در سامانه 

جامع تجارت نيز پيگيري مي شود.
فرهيدزاده خاطرنشان كرد: بررسي ميزان ورود و كنترل 
روند خروج مس��تمر اقلام از انبارها بر اساس برگه هاي 
خروجي كالا، اقدام قانوني در صورت مشاهده احتكار و 
عدم عرضه )مطابق با مواد 4 و ۷ قانون تعزيرات حكومتي 
و ماده ۶0 قانون نظام صنفي(، شناسايي انبارهاي غير 
رس��مي و الزام به توزيع در شبكه تعيين شده و انجام 
گشت هاي ويژه بازرسي مشترك ادواري از مراكز عمده 
نگهداري در سطح استان، مورد تاكيد قرار گرفته است.

به گفته او، لاستيك فروش��اني كه عامل توزيع واحد 
توليدي نيستند، موظف به فروش برابر قيمت مصوب 
هس��تند؛ در غير اين صورت فاكتوره��اي خريد آنها 
بررسي و در صورت نداشتن فاكتور خريد و احراز تخلف 

گرانفروشي، وفق موازين قانوني با آنها برخورد مي شود
فرهيدزاده تصريح كرد: آن دسته از لاستيك فروشاني 
ك��ه عامل توزيع واح��د توليدي نيس��تند، موظف به 
فروش برابر قيمت مصوب هستند؛ در غير اين صورت 
فاكتورهاي خريد آنها بررسي و در صورت نداشتن فاكتور 
خريد و احراز تخلف گرانفروشي، وفق موازين قانوني با 

آنها برخورد مي شود.
رييس سازمان حمايت خاطرنشان كرد: بررسي عرضه 
و موجودي لاستيك هاي داراي كمبود در سطح استان، 
انعكاس فوري موارد به دفاتر تخصصي وزارتخانه و رصد 
ثبت اطلاعات خريد و فروش تاير از س��وي نمايندگان 
شركت ها و عمده فروش��ان در سامانه تجارت، از ديگر 

موارد داراي اولويت در اين طرح رصد و بازرسي است.

48 منطقه آزاد تجاري
در كشور فعال شده اند

دبير شوراي مناطق آزاد تجاري � صنعتي كشور با اشاره 
به اهميت نقش اين مناطق گف��ت: از 94 منطقه آزاد 
پيش بيني شده مصوب، 4۸ منطقه در كشور تاكنون 
فعال شده اند. حجت الله عبدالملكي گفت: مطالعات ما 
نشان مي دهد كه نقاطي كه به عنوان منطقه آزاد يا ويژه 
در كشور تعريف مي شوند نقاطي هستند كه 5 ويژگي را 

به طور همزمان دارند.
وي در تشريح اين ويژگي ها گفت: پايين بودن هزينه ها 
در اين مناطق از منظرهاي مختلف، زيرس��اخت هاي 
مطلوب و دسترسي به شبكه هاي دريايي هوايي، جاده اي 
و فناوري اطلاعات، دسترسي به بازارهاي مهم جهاني، 
سهولت كسب و كار در آن مناطق كه با شاخص بانك 
جهاني محاسبه شده است و همچنين برخورداري از 
تخفيفات ويژه مالياتي و گمركي، مواردي هستند كه اين 
مناطق را به جاي مطلويي براي سرمايه گذاران داخلي و 

خارجي تبديل مي كنند.
وي ب��ا بيان اينكه از 94 منطقه آزاد پيش بيني ش��ده 
مصوب، 4۸ منطقه تاكنون فعال شده اند، گفت: بيش 
از يك سوم صادرات غير نفتي يعني معادل 1۸ ميليارد 
دلار از طريق اين مناطق به دست مي آيد و همچنين ۷0 
درصد ترانزيت دريايي هم از اين مناطق است و به همين 
جهت ظرفيت اين مناطق براي اقتصاد ما بسيار مهم و 
حياتي است. البته ظرفيت اين مناطق خيلي بيشتر از 
آن چيزي است كه ما تاكنون از آن بهره برده ايم و در پي 

چند برابر كردن اين ظرفيت ها هستيم.
وي بيان كرد: 30 درصد كل صادرات كشور و همچنين 
۷0 درصد ترانزيت كش��ور از طريق مناطق آزاد و ويژه 
انجام مي شود كه رقم قابل توجهي است اما در همين 

موارد نيز قابليت پيشرفت خيلي زيادي داريم.
وي در ادامه درباره طرحي سخن گفت كه زمينه را براي 
ورود سرمايه گذاران به مناطق ويژه اقتصادي تسهيل 
مي كند و ادامه داد: ما براي اينكه سرمايه گذاري در اين 
مناطق را تسهيل كنيم، پروژه بزرگي داريم. در اين پروژه 
بسته هاي سرمايه گذاري طراحي كرده ايم. ۸50 بسته 
سرمايه گذاري در وب س��ايت دبيرخانه شوراي عالي 
مناطق آزاد اقتصادي قرار گرفته است كه سرمايه گذاران 
داخلي و ايرانيان خارج از كشور دسترسي كاملي به اين 
بسته ها دارند و مي توانند همان جا قرارداد را عقد كرده و 

كارشان را شروع كنند

اصلاح شرايط گارانتي خودرو؛ 
گارانتي بايد 2 ساله باشد

س��ازمان حمايت در نامه اي به خودروس��ازان اعلام 
كرد كه محدوديت هاي گارانتي خودرو ابطال شده و 
از اين تاريخ، دوره گارانتي نمي تواند كمتر از دو سال 
باشد. حس��ين فرهيدزاده، رييس سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان در نامه اي خطاب 
به شركت هاي خودروسازهاي ايران خودرو، سايپا، 
پارس خودرو، بهمن موتور، كرمان موتور، خودروسازان 
راين، مديران خ��ودرو، صنايع خودروس��ازي ايليا، 
پارس موتور، صنعت خ��ودروي آذربايجان، صنايع 
اتومبيل س��ازي فردا، س��يف خودرو، ريگان خودرو، 
خودروس��ازي بم، كارمانيا و نورا موتور پارس اصلاح 
شرايط گارانتي خودرو را ابلاغ كرده است. بر اساس 
اين ابلاغيه، ضمن لغو دو نامه اين س��ازمان پيرامون 
گارانتي خودروها در تاريخ هاي فروردين ماه امسال 
و پس از آن نامه ارديبهش��ت ماه سال جاري را لغو و 
تاكيد كرده است كه از اين پس، مفاد تبصره يك ماده 
2 قانون حماي��ت از مصرف كنندگان، دوره گارانتي 
نمي تواند كمتر از دو سال يا كاركرد 40 هزار كيلومتر 
)هركدام كه زودتر به پايان برس��د( باشد و اين مهم 

بايستي مبناي ارايه گارانتي قرار گيرد.

وزیر نيرو: 
جلوگيري از خاموشي  گسترده 

باوجود افزايش مصرف برق 
تجربه اي شيرين بود

سعيده ناصري| همزمان با دومين سفر رياست جمهور 
و اعضاي هيات دولت به استان فارس، علي اكبر محرابيان 
وزير نيرو با تشريح ش��رايط عبور از تابستان پرمصرف 
گفت: ركوردشكني مصرف برق در تابستان امسال بدون 
خاموشي تجربه شيريني بود كه با تلاش بي وقفه دولت 
محقق ش��ده اس��ت. علي اكبر محرابيان روز جمعه در 
حاشيه بازديد از طرح هاي تامين و انتقال برق شيراز افزود: 
تلاش خادمان ملت براي عبور از تابستان پر مصرف برق 
امسال در شركت هاي توزيع سراسر كشور قابل تحسين 
است. وي افزود: تأمين برق در تابستان امسال در شرايطي 
بود كه كشور افزايش دماي تا سه درجه سانتيگراد بالاتر 
از ميانگين بلندمدت را تجربه كرد كه اين مساله باعث 
افزايش متوسط چهارهزار مگاواتي برق و در ايام پيك تا 
پنج هزار و ۷00 مگاوات شد. محرابيان تاكيد كرد: افزون 
بر شكستن ركورد مصرف، در 2 سال گذشته 2 ميليون 
مشترك جديد و 91۸ روستايي نيز به شبكه برق كشور 
متصل شدند كه منجر به افزايش مصرف اين حامل مهم 
انرژي ش��د. وزير نيرو عنوان كرد كه در تابستان امسال 
بخش خانگي 40 درصد مشتركان با وجود گرماي شديد 
نسبت به سال گذشته مصرف كمتري داشتند و در بخش 
اداري نيز با مديريت خوب اعمال شده، ۸50 مگاوات برق 
صرفه جويي شد كه نتيجه آن عدم خاموشي برنامه ريزي 

شده در بخش خانگي بود.
   بهره برداري از ۱۳ طرح تأمين

 و انتقال برق فارس در سفر رييس جمهور
در ادامه مراسم مديرعامل شركت برق منطقه اي فارس 
ضمن تشكر و قدرداني از همراهي وزير نيرو براي اجراي 
سه طرح تامين و انتقال برق در شيراز، از بهره برداري 13 
طرح تأمين و انتقال برق به ارزش 12۶3 ميليارد تومان 
همزمان با دومين دور سفر رييس جمهور و اعضاي هيات 
دولت به اس��تان فارس خب��ر داد. يدالله حقيقي گفت: 
احداث دوبي 230 در پس��ت ۶۶/230 كيلوولت صدرا 
جهت ارتباط خط دو مداره دانش��گاه، صدرا و سعدي، 
صدرا با س��رمايه گذاري ۷20 ميليارد ري��ال، افزايش 
ظرفيت پست زرقان با س��رمايه گذاري 350 ميليارد 
ريال و با بهره گيري از يك دستگاه ترانس 40 مگاولت 
آمپري و همچنين بهره ب��رداري از خط 230 كيلوولت 
دانشگاه – صدرا با سرمايه گذاري 2 هزار و 300 ميليارد 
ريال و احداث خط ايستگاه هاي انتقال صدرا و دانشگاه از 

ديگر طرح هاي سفر رييس جمهوري است.

افزايش  75    درصدي
استفاده شهروندان كردستاني

از كارت سوخت شخصي
مدير ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه 
كردس��تان از افزايش  ۷5    درصدي استفاده  شهروندان 
كردستاني از كارت سوخت شخصي از ابتداي   اجراي 
برنامه مديريت كارت هاي  اضطراري مازاد در جايگاه هاي 
عرضه  فرآورده هاي نفتي اس��تان خبرداد .    به گزارش 
روابط عمومي ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
منطقه كردس��تان، جهانبخش  نوكاني ك��ه با صدا   و 
س��يماي استان س��خن مي گفت افزود: اجراي برنامه 
مديري��ت كارت هاي  اضطراري م��ازاد درجايگاه هاي 
عرضه فرآورده هاي  نفتي در  راستاي مديريت مصرف 
سوخت  ، جلوگيري از عرضه خارج از شبكه فرآورده هاي 
نفتي، تحليل مصرف فرآورده هاي نفتي و لزوم  استفاده 
از  كارت سوخت شخصي توسط شهروندان مي باشد. 
نوكاني اف��زود: در ص��ورت جاماندن كارت س��وخت 
در جايگاه هاي عرضه فرآورده هاي نفتي  ش��هروندان 
 مي توانند براي اطلاع از وضعيت كارت به نشاني اينترنتي
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فرمايند.  مديرش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
منطقه كردستان درادامه به نحوه صدور كارت  هوشمند 
سوخت خودروهاي نو ش��ماره و خودروهاي نو پلاك 
اشاره كرد و اظهار داشت: مالكين  وسايل نقليه نوشماره 
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2۰۰ ميليارد دلار سرمایه گذاري معطل در صنعت نفت وجود  دارد

دغدغه  بزرگ بنگاه هاي اقتصادي

چه ارتباطي بين ممنوعيت واردات آیفون و خشكبار وجود دارد؟

پشت پرده ممنوعيت واردات آيفون ۱5
جديدترين دليلي كه براي ممنوع شدن واردات آيفون به 
كشور مطرح شده از يك »ممنوعيت در برابر ممنوعيت« 
خبر مي دهد، ام��ا اين ادعا تا چه حد صحت دارد؟ همان 
روزي كه آيفون 15 رونمايي شد ديجياتو به نقل از دبير 
انجمن واردات كنندگان موبايل اعلام كرد كه سياس��ت 
ممنوعيت واردات آيفون 14 و مدل هاي بعد از آن در برابر 
تحريم فرش و پسته ايران از سوي امريكا اعمال شده است. 
دو هفته بعد اظهارنظر مش��ابهي از سوي يكي از اعضاي 
هيات مديره انجمن واردكنندگان موبايل مطرح ش��د. 
حسين روزبه در توضيح دليل ممنوعيت آيفون 14 و 15 
به پيوست گفته بود: »يك دليل آن، ممنوع بودن واردات 
خشكبار ايران به امريكاست؛ به دليل اينكه خشكبار ايران 
به امريكا وارد نمي ش��ود، پس كالاي امريكايي هم نبايد 
وارد ايران ش��ود.« در اين يك سال دلايل مختلفي براي 
تصميم به رجيستر نكردن آيفون هايي كه غيرقانوني به 
كشور وارد شده اند و همچنين ممانعت از ورود مسافري، 
پستي و تجاري، كه از اول اسفند 1401 اعمال شده، ذكر 
شده اس��ت. البته هنوز هم مشخص نيست كدام يك از 
اين دلايل علت اصلي محروم ك��ردن بازار از به روزترين 
گوشي هاي شركت اپل اس��ت. حالا جديدترين دليلي 
كه دبير انجمن واردكنندگان موبايل به نقل از حاكميت 
مطرح كرده نوعي اقدام مقابله اي در برابر امريكا است. اما 
در شرايطي كه سال هاست امريكا واردات هيچ كالايي از 
مبدأ ايران را نمي پذي��رد و مانع از ورود هر نوع محصول 

ايراني به كش��ورش مي شود، طرح اين موضوع به عنوان 
دليل ممنوعيت واردات آيفون منطقي است يا اين مساله 
هم صرفا بهانه اي است براي توجيه كردن اين تصميم؟ 
اين موضوع كه امريكا از ورود فرش، پسته و ساير اقلام و 
محصولات ايراني به كشورش جلوگيري مي كند، طوري 
مطرح ش��ده كه گويي ساير مراودات تجاري و اقتصادي 
برقرار است و صرفا به دليل ممنوعيت واردات چند كالاي 
خاص با ممنوع كردن واردات آيفون مقابله به مثل انجام 
مي شود. علاوه بر اين، هم چنان اين ابهام وجود دارد كه 
چرا صرفا آيفون 14 و 15 كالا هاي امريكايي محس��وب 
مي ش��وند كه بايد از ورودشان به كشور جلوگيري شود، 
اما س��اير مدل هاي آيفون و همچنين ساير محصولات 
شركت اپل بدون مشكل وارد كشور شده و در خصوص 
آنها نه مساله ارزبري و نه براي مقابله به مثل كردن با امريكا 

مطرح مي شوند؟

   ممنوعيت واردات كالا هاي ايراني
اتفاق تازه اي نيست

از اينها گذشته اين مورد اخير يعني ماجراي ممنوعيت 
خشكبار و مقابله به مثل ايران، پس از گذشت هفت ماه 
از زمان ممنوع اعلام كردن ورود آيفون به ايران اين دليل 
مطرح شده است. حتي با در نظر گرفتن اين ملاحظات در 
ممنوعيت ها، مساله صادرات خشكبار معضل چند وجهي 
است كه خود حديث ديگري است. ايران خيلي پيشتر از 

اينها بازار خش��كبار خود را در بازار جهاني از دست داده 
بود. عواملي همچون خشكسالي، مشكلات پولي و بانكي 
ناشي از تحريم ها، پيمان سپاري ارزي، صادرات در مقابل 
واردات و ماليات آب مجازي باعث شده بود كه ما در دهه 
90 شمس��ي جايگاه خود را به تركيه و امريكا بدهيم، تا 
جايي كه در همان س��ال هاي پاياني دهه اخير صادرات 
خشكبار ايران به يك سوم كاهش يافت و از سه ميليارد 

دلار به يك ميليارد دلار رسيد.

   صادرات خشكبار به امريكا نه ممكن است
 نه به صرفه

علاوه بر اين، طبق گفته رييس اتحاديه صادركنندگان 
خشكبار، صادرات اين كالا به امريكا به صرفه نيست؛ هم 
به دليل وجود مشكلات پولي و بانكي و هم به اين دليل 
كه امريكا خودش مهم ترين اقلام خشكبار را در كشورش 
توليد مي كند. بنابراين، اساس��ا نمي توان خش��كبار را 
كالاي صادراتي ارزآور و مهمي دانست كه براي جبران 
ممنوعيت ورودش به امريكا لازم باش��د از ورود آيفون 
به ايران جلوگي��ري كرد. به گزارش زوميت، محمدرضا 
عاليان، دبير كنگره موبايل، اين سوال را اين طور پاسخ 
مي دهد: اين حرف نظر انجمن نيست، چون انجمن در 
اين زمينه صاحب نظر و تصميم گيرنده نيست؛ انجمن 
واردكنندگان موبايل صرفا دليلي را كه حاكميت اخيرا 
براي ممنوعيت واردات آيفون به كش��ور مطرح كرده، 

بازگو كرده و در واقع، انجمن صرفا از حاكميت نقل قول 
كرده است. عاليان مي گويد اين مس��اله آن طور كه در 
رسانه ها مطرح شده فقط به ممنوعيت خشكبار محدود 
نمي شود: هيچ كالايي از ايران به امريكا صادر نمي شود و 
امريكا جلوي واردات از ايران به كشورش را گرفته و در اين 
زمينه با ايران همكاري نمي كند. اساسا سال هاست كه 
مراوده اي با امريكا نداريم. حاكميت با اشاره به اين مساله 
تصميم گرفته در برابر اين اقدام، واردات آيفون را ممنوع 
كند. اين موضوع صرفا به خش��كبار يا يك كالاي خاص 
محدود نيست. دبير كنگره موبايل ايران اين موضوع را 
يك »بهانه« دانس��ته و درباره آن اين طور توضيح داد: 
هر بار ك��ه انجمن موضوع ممنوعيت واردات آيفون را از 
حاكميت پيگيري كرده به در بسته خورده است. اين درِ 
بسته يك بار موضوع مديريت منابع ارزي بوده، يك بار 
قابليت ارتباط ماهواره اي و در يك ماه اخير هم مقابله با 
ممنوعيت واردات كالاي ايراني به امريكا به دليل وجود 
تحريم ه��ا. در واقع هر دفعه كه انجم��ن اين موضوع را 
پيگيري كرده حتي اطلاعات دقيقي هم نگرفته، فقط 
با بهانه هاي اينچنيني مواجه شده است. واردات آيفون 
14 و 15 همچنان به هر دليل ممنوع اس��ت و رجيستر 
نمي ش��ود، س��تاد مبارزه با قاچاق كالا اعلام كرده اگر 
آيفون 14 يا 15 را در بازار مشاهده كند كه خريد و فروش 
مي ش��ود توقيف مي كند، اما تجربه نشان داده است كه 

جوينده، يابنده است.

ریيس اتاق بازرگاني تهران خبر داد

قيمت گذاري دستوري در خط پایان؟ 
رييس اتاق بازرگاني تهران محدودس��ازي قيمت گذاري 
دستوري در برنامه هفتم توس��عه خبر داد. قيمت گذاري 
دستوري يكي از عمده مش��كلات واحدهاي صنعتي در 
كشور محسوب مي شود، مشكلي كه طي سال هاي گذشته 
چانه زني بسياري براي عبور از آن صورت گرفته بود، اما هيچ 
يك از آنها به نتيجه نرسيده بود. حال با خبر مطرح شده از 
سوي نجفي عرب بنگاه هاي توليدي مي توانند به عبور از 
اين چالش اميدوار شوند. برنامه هفتم توسعه روي چالش 
بر سر قيمت گذاري دستوري دست گذاشته و با اين شرايط 
اواخر هفته گذشته خبري آمد مبني بر اينكه نماينده هاي 
مجلس در جريان بررسي لايحه برنامه هفتم توسعه،  بندي 
را تصويب كردند تا كالاهاي مشمول ارز ترجيحي يا يارانه 
مستقيم مي شوند از قيمت گذاري دستوري معاف شوند.  
كالاهاي اساس��ي يارانه اي به كالاهايي گفته مي شود كه 
از يارانه مس��تقيم ارز ترجيحي يا يارانه مس��تقيم ريالي 
مانند پرداخت مستقيم بخشي از قيمت كالا توسط دولت 
برخوردار شده اند؛ كالاها و خدمات انحصاري، صرفا كالاها 

و خدماتي است كه بازار آنها توسط شوراي رقابت به عنوان 
مصاديق بازارهاي انحصاري تش��خيص داده شده است؛ 
كالاها و خدمات عمومي، كالاها و خدماتي است كه دولت 
تنها عرضه كننده آنها بوده و توليد و عرضه آن در تملك و 
اختيار دولت بوده و منافع حاصل از فروش آن نيز مستقيما 
در اختي��ار دولت قرار مي گيرد. نكته قابل تامل در اين بند 
از برنامه هفتم توسعه به مشخص نبوده كالاهاي مشمول 
ممنوعيت قيمت گذاري مي شود. در تعريف اين بند در برنامه 
هفتم توس��عه آمده كالاهاي اساسي و كالاهاي انحصاري 
كه قيمت گذاري همواره آنها محل اختلاف بوده همچنان 
مشمول قيمت گذاري مي ش��وند )مانند خودرو( و با اين 
شرايط مشخص نيست كدام كالاها توانسته اند از شموليت 
قيمت گذاري رها ش��وند.  رييس اتاق بازرگاني تهران در 
نشست اخير شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي 
استان تهران عنوان كرد: پس از سال ها گفت و شنود در مورد 
تبعات قيمت گذاري دستوري دولت و مجلس در نهايت با 
حذف اين سياست در طول برنامه هفتم موافقت كردند. البته 

مجلس براي اين بخش از برنامه استثنائاتي قائل شده است و 
كالاهاي مشمول ارز ترجيحي، كالاهاي توليدشده توسط 
دولت و كالاهاي انحصاري از قاعده ممنوعيت قيمت گذاري 
دستوري مستثني هستند و هم چنان قيمت گذاري خواهند 
شد. دبير شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي استان 
تهران با بيان اينكه »ما در اتاق تهران به ش��دت دنبال آن 
هستيم كه ارز ترجيحي از فضاي كسب وكار حذف شود« 
ادامه داد: ارز ترجيحي منشأ مشكلات عديده   و زمينه ساز 
شكل گيري رانت و فساد بوده است و همه فعالان اقتصادي 
اعتقاد دارند كه بايد از حوزه توليد و تجارت بخش خصوصي 
حذف شود. تا اوايل سال 1401 فرآيند قيمت گذاري كالاها 
به اين ش��كل بود كه تغيير قيمت 50 قلم كالاي اساسي، 
حساس و ضروري مشمول قيمت گذاري پيشين، مستلزم 
طي فرايند قانوني بود. در اصل اين 50 كالا كه گوشت قرمز، 
گوشت مرغ، لبنيات، روغن موتور، پوشاك و لوازم خانگي 
از جمله آنها بود، كالاهاي اساسي بودند كه از نظر سازمان 
حمايت در سبد خانوار نقش بالايي داشتند. بنابراين اگر 

توليد كننده يا صاحب كالايي مي خواست قيمت اين 50 كالا 
را تغيير دهد، اول بايد مستندات تغيير قيمت را به سازمان 
حمايت ارايه مي كرد تا كارشناس��ي و بعد در ستاد تنظيم 
بازار ابلاغ شود تا افراد بتوانند افزايش قيمت دهند. اما مرداد 
ماه سال قبل نامه اي از حسين فرهيدزاده، رييس سازمان 
حمايت توليدكنندگان و مصرف كنندگان، به معاونان وزارت 
صمت منتشر شد كه بر اساس آن مقرر شده بود درخواست 
افزايش قيمت كالاها در دفاتر تخصصي وزارت صمت و جهاد 
كشاورزي، سازمان حمايت، كميسيون اقتصادي دولت و 
ستاد تنظيم بازار بررسي و تاييد شود و در نهايت به تاييد 
رييس جمهوري برسد. هر چند اين موضوع يك روز بعد از 
انتشار نامه منتفي اعلام شد، اما اظهارات بعدي مسوولان 

نشان مي دهد بخشي از مراحل آن در حال اجراست.
براي مثال فرهي��دزاده اواخر س��ال قبل درب��اره نتيجه 
درخواس��ت هاي افزايش قيمت، گفته بود كه هر كالايي 
كه درخواست افزايش قيمت دارد، مستندات خود را براي 

سازمان ارسال مي كند.
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خبرروز

سفرهاي زيارتي به سوريه متوقف شد
سازمان حج و زيارت اعلام كرد: سفرهاي زيارتي از مبدأ ايران به سوريه به دليل درگيري ها در منطقه متوقف شد. حميدرضا محمدي؛ 
معاون امور عتبات عاليات سازمان حج و زيارت اعلام كرد: از هفته گذشته اعزام سفر به سوريه به دليل ناآرامي هاي فلسطين اشغالي 
و رعايت مسائل امنيتي تا اطلاع ثانوي متوقف شد. گفتني است؛ پيش از اين، روزهاي سه شنبه يك پرواز از تهران به دمشق حدود 
۸۵ زائر ايراني را در قالب ۲ كاروان به س��وريه منتقل مي كرد. حال بايد ديد كه اين مناقشات در منطقه تا چه زماني ادامه خواهد 
داشت و چه تاثيري بر روند سفرهاي زيارتي به سوريه مي گذارد. اين در حالي است كه فعلا سفرهاي زيارتي به عتبات عاليات عراق 

همچنان بر طبق روال گذشته در حال انجام است و هيچ منع و ممنوعيتي براي آن در نظر گرفته نشده است.

رويداد

رييس اداره تصادفات پليس راهور تهران بزرگ با اعلام 
سه بزرگراه مرگبار براي موتورسواران در تهران گفت كه 
نيمي از تصادفات مرگب��ار رخ داده در تهران مربوط به 

موتورسواران است.
سرهنگ رابعه جوانبخت درباره علت تصادفات رخ داده 
براي موتورسيكلت س��واران گفت: بررس��ي آمار مرگ 
موتورسيكلت سواران در نيمه اول سال جاري در معابر 
پايتخت نشان مي دهد كه ۵۰ درصد از تصادفات فوتي 
شهر تهران متاسفانه به موتورسيكلت سواران اختصاص 
دارد كه عدد بالايي است. اگر بخواهيم به صورت دقيق تر 
اين تصادفات را بررس��ي كنيم، مي بينيم كه ۴۴ درصد 
از اين تصادفات به عدم توانايي در كنترل وس��يله نقليه 
مربوط است و اين يعني موتورسوار با وسيله اي كه سرعت 
بالايي دارد و بس��يار ناپايدار است تردد مي كند و چون 
نمي تواند موتورس��يكلت خود را كنترل كند و به موقع 
ترمز بگيرد موجب حادثه مي شود، اين اتفاق به راحتي 
قابل پيشگيري است و راهكار آن رانندگي با سرعت مجاز 
و مطمئنه است. رييس اداره تصادفات پليس راهور تهران 
بزرگ ادامه داد: همچنين وقتي بيشتر دليل تصادفات را 
بررسي كنيم، متوجه مي شويم كه موتورسواران با خودرو 
يا وسيله ديگري برخورد نداش��ته اند؛ اما چون سرعت 
زيادي داش��ته و نتوانسته موتورسيكلت خود را كنترل 

كند واژگون شده است.

    عدم توجه به جلوی راكب موتورسيكلت
جوانبخ��ت افزود: عل��ت بعدي كه ۲۱ درص��د از علت 
تصادفات را به خود اختصاص داده اس��ت عدم توجه به 
جلو از سوي راكبين موتورسيكلت است. اين علت در بين 
رانندگان خودرو نيز مشاهده مي شود. در بسياري از اوقات 
مشاهده شده كه راكب موتورسيكلت با يك دست خود 
موتور را گرفته و با دست ديگر با تلفن همراه خود صحبت 
كرده يا پيام مي دهد كه اين موضوع بس��يار خطرناك و 

حادثه ساز است.
رييس اداره تصادفات پليس راهور تهران بزرگ ادامه داد: 
تصور كنيد وسيله نقليه اي كه به شدت ناپايدار و بر روي 

دوچرخ در حركت است راكبي دارد كه آن را با يك دست 
هدايت و با دست ديگر خود با تلفن همراه صحبت مي كند 
و هيچگونه كنترلي بر روي آن ندارد، اين وسيله به راحتي 

امكان انحراف از مسير و واژگوني را دارد.
او ب��ا اش��اره به س��ومين علت وق��وع تصادف��ات براي 
موتورسيكلت س��واران در معابر تهران نيز گفت: علت 
سوم تصادفات موتورسواران به تغيير مسيرهاي ناگهاني 
اختصاص دارد، قدرت مانور اين وسيله بسيار بالا است 
و مي توان��د بين خودروه��ا به راحتي گ��ردش كرده و 
مسير خود را به يك باره تغيير دهد، همين موضوع نيز 
احتمال تصادف را افزايش مي دهد. در بسياري از مواقع 
موتورسيكلت س��واران بين خطوط حركت نمي كنند 
و تصور مي كنند كه هر فضايي كه بين خودروها باش��د 
مي توانند از آن تردد كرده و س��ريع تر به مقصد برسند، 
اما متاس��فانه خيلي از اين موتور سواران به مقصد خود 
نمي رسند چرا كه در نقاط كور خودروها قرار مي گيرند و 

توسط ساير رانندگان به خوبي ديده نمي شوند.
به گفته جوانبخ��ت ماده ۱۶۵ آيين نام��ه راهنمايي و 
 رانندگي به صراحت اعلام كرده كه موتورسيكلت سواران

 نبايد به موازات س��اير خودروها و وسايل نقليه حركت 
كنند.

    سهم ۷ درصدي حركت خلاف جهت 
در تصادفات

رييس اداره تصادفات پليس راهور تهران بزرگ ادامه 
داد: حرك��ت خلاف جهت كه س��هم آن هفت درصد 
است، هم توس��ط برخي راكبين موتورسيكلت انجام 
مي شود. نمي دانم چرا برخي موتورسواران فكر مي كنند 
كه چون موتورسوار هستند مي توانند خيابان را خلاف 
جهت بروند و وارد پياده رو شوند و حتي در برخي موارد 
برخي راكبين در مسير بزرگراه آن هم بعد از رد شدن 
از يك خروجي مسير را با سرعت و خلاف جهت طي 
مي كند و مسير را خلاف جهت باز مي گردند؛ اين كار 
تاوان سنگيني دارد و در اكثر موارد برخوردهاي شديد 
صورت مي گيرد و آسيب ديدگي هاي شديد سر و گردن 

باعث فوت موتورسوار مي شود. او همچنين با بيان اينكه 
۵۱ درصد از تصادفات فوتي موتورس��واران تهراني در 
بزرگراه ها رخ داده است، گفت: بررسي محورهايي كه 
موتورسواران بيشترين تصادفات را در آنها انجام داده اند 
نشان مي دهد كه ۵۱ درصد از تصادفاتي كه متوفيان 
آن موتورس��وار بوده اند، در بزرگراه هاي ش��هر تهران 
اتفاق افتاده و ۴۹ درصد ديگر در ساير معابر بوده است. 
اين تصادفات درحالي اتفاق مي افتد كه اصلا و اصولا 
موتورسواران نبايد در اين معابر تردد كنند، اما متاسفانه 
شاهد آن هستيم كه موتورسواران در اين معابر تردد 

كرده و حوادث ناگواري را رقم مي زنند.

    بزرگراه امام علي رتبه اول
تصادفات موتور سيكلت را دارد

ريي��س اداره تصادفات پليس راهور تهران بزرگ درباره 
مرگبارترين بزرگراه ها براي موتورس��واران در پايتخت 
نيز گفت: بزرگراه امام علي)ع( در واقع رتبه اول تصادفات 
موتورسيكلت را داراس��ت چون هم در مسير جنوب به 
شمال و هم در مسير شمال به جنوب بسيار پر تردد است 
و تردد موتورسواران در اين مسيرها زياد است. بزرگراه 
آزادگان نيز كه كمربندي محسوب مي شود و خودروهاي 
سنگين در آن بسيار تردد مي كنند. تردد موتورسواران 
در اين مسير بسيار خطرناك است كه متاسفانه در اين 

بزرگراه نيز تردد پرتكرار موتورسواران را شاهد هستيم.
او گفت: بزرگراه شهيد چمران بزرگراه سومي است كه 
تصادفات فوتي در آن بسيار صورت مي گيرد چرا كه ما در 
اين بزرگراه تونل توحيد را داريم و متاسفانه موتورسواران 
وارد بزرگراه و تونل توحيد  مي شوند. تونل توحيد مسيري 
طولاني دارد و وقتي موتورس��واران از آن رد مي ش��وند 
انباشتگي حجم گازهاي آلاينده بر راكبين موتورسيكلت 
و تمركز آنها بسيار تاثير مي گذارد. تاكيد ما بر اين است كه 
موتورسكيلت سواران از اين تونل تردد نكنند. در بسياري 
از مواقع مشاهده شده كه موتورسواران تعادل خود را در 
هنگام حركت از اين تونل از دست داده و با ديواره بتني آن 

برخورد كرده يا بر زمين افتاده اند.

موتورسواران؛ نيمي از قربانيان تصادفات تهران
يادداشت

كودكان و جنگ
اي��ن روزها تمام��ي خبرها 
نش��ان از آوارگ��ي و ترس و 
وحشتي دارد كه بيش از همه 
بر كودكان س��رزمين هاي 
درگي��ر تاثي��ر مي گ��ذارد. 
كودكان��ي ك��ه در دني��اي 
كودكانه ش��ان جز محبت و 
لبخند و شادي چيز ديگري 
را نمي شناسند و حالا بايد با واقعيت تلخي به نام جنگ 
آشنا ش��وند. فرقي نمي كند از كدام قوم و قبيله باشي 
،فرقي ندارد در كدام س��رزمين به س��ر مي بري وقتي 
آوار جنگ بر سرت خراب مي شود بيش از هر چيز اين 
كودكان هس��تند كه قرباني كينه ورزي بزرگسالان و 
سياستمداران و حاكمان مي شوند. كودكاني كه حق 
يك زندگي آرام و بدون دغدغه از آنها گرفته مي شود 
كودكاني كه زخم تير و تركش را تجربه مي كنند. رنج 
مرگ ناگهاني پدر و مادر را قبل از اينكه از وجودش��ان 
سيراب شوند به دوش مي كشند. كودكاني كه كودكي 
نكرده در س��ياهچاله ناكامي ه��ا و ترس ها و نفرت ها 
مي افتند و آينده پيش رويش��ان هر چه باش��د ديگر 

لبخندي به لب هايشان نمي آورد. كودكان در جنگ يك 
شبه بزرگ مي شوند بدون اينكه بدانند چرا و چگونه به 
اين وضعيت محكوم شده اند. آنها از منازعات منطقه اي 
چيزي نمي دانند. آنها اصلا دشمني كردن را بلد نيستند 
آنها نمي دانند دشمن بودن يعني چه؟ حتي نمي دانند 
و نمي توانند براي كسي آرزوي مرگ كنند. دنياي آنها 
دنياي رنگارنگ و شادي است كه جنگ مي شود كابوس 
ماندگار زندگي شان. كودكاني كه در جنگ ها والدين 
خود را از دس��ت مي دهند، كودكاني كه در جنگ ها 
مجروح مي شوند و حتي ممكن است اين جراحت تا 
آخر عمر همراهشان باش��د ديگر كودكي نمي كنند 
نمي توانند كودكي كنند. جنگ شايد براي بزرگسالان 
نشان دادن ضرب شست به دشمنان و مخالفان باشد اما 
براي كودكان رنجي است توام با ترس. كودكاني كه اسير 
جنگ مي شوند ديگر به زندگي عادي بازنمي گردند. 
نمي توانند به زندگي عادي بازگردند چرا كه كابوس هاي 
واقعي كه تجربه كرده اند تا بي نهايت همراه آنها باقي 
مي ماند. در بزرگسالي با اين كابوس ها زندگي مي كنند 
و حتي وقتي خود والد مي شوند اين كابوس ها رهايشان 
نمي كند. ك��ودكان بي تقصيرترين قربانيان جنگ ها 

هستند. آنها كه تا همين چند روز پيش به زندگي عادي 
و ديدن لبخند پدر و مادر عادت داشتند به بازي هاي 
كودكانه و خنده هاي بي وقفه عادت كرده بودند حالا با 
هر صداي مهيبي بهت زده و ترسيده به دنبال آغوشي 
امن مي گردند كه ش��ايد وجود نداشته باشد. جنگ 
ك��ودكان را بيش از همه نابود مي كند. زندگي و آينده 
آنها را در تاريكي مطلقي فرو مي برد كه ديگر بازگشت 
از آن تقريبا غير ممكن به نظر مي رسد. اگر كودكان بر 
سرزمين ها حكومت مي كردند قطعا هيچ وقت كلمه اي 
به نام جنگ در فرهنگ لغات هيچ كشوري پيدا نمي شد. 
كودكان سرشار از زندگي و دوستي و محبت هستند. 
اما ح��الا قرباني كينه توزي هايي مي ش��وند كه هيچ 
چيزي از آن نمي دانند و قرار نيست كه بدانند چرا كه 
در دنياي كوچك كودكانه شان معني جنگ براي آنها 
آوارگي، بي سرپرستي و گرسنگي است. جنگ براي 
آنها يعني ترس مدام. يعني زندگي در كابوسي تلخ كه 
مي تواند هرآنچه دوست داشتني است را از آنها بگيرد و 
تنهايشان بگذارد. كاش كسي بود در اين هنگامه جنگ 
و كينه توزي تنها لحظه اي به چشمان ترسيده كودكي 

نگاه مي كرد و اعلام آتش بس مي داد.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

اختلالات رواني در رتبه دوم بيماري ها قرار دارد
رييس س��ازمان بهزيس��تي كش��ور گفت: بر اساس 
بررس��ي هاي صورت گرفته، در حال حاضر اختلالات 
رواني در رتبه دوم بيماري ها قرار دارد و با توجه به اينكه 
رايج تري��ن اختلال هاي رواني، اخت��لالات اضطرابي و 
خلقي هستند، روشن است كه اهميت ارايه انواع خدمات 
روانشناختي و از آن مهم تر، برنامه هاي پيشگيرانه بيش از 
پيش اهميت پيدا مي كند. علي محمد قادري همزمان 
با هفته سلامت روان -۱۸ لغايت ۲۴ مهرماه- در پيامي 
افزود: يك ميليون و هفتصد هزار مشاوره تلفني، بيش 
از ۸۵ هزار جلس��ه در مراكز مش��اوره دولتي و نزديك 
به ۲ ميليون و چهارصد هزار جلس��ه در مراكز مشاوره 
غيردولتي تحت نظارت س��ازمان، آموزش نزديك به 
۸۰۰ هزار نفر از آحاد م��ردم در دوره هاي مهارت هاي 
زندگي بخش مهمي از فعاليت هاي سازمان بهزيستي 

براي كاهش اختلالات روانش��ناختي و پيش��گيري از 
آنهاست. اين آمارها با توجه به صرفه اقتصادي ناشي از 
مداخلات روانشناختي نيازمند توجه ويژه برنامه ريزان و 
سياست گذاران كلان است. او ادامه داد: از ديگر نكات قابل 
تامل براي سياست گذاران در تدوين برنامه هاي مشاوره، 
توجه به مختصات و زيس��ت بوم اجتماعي، فرهنگي، 

اقتصادي و جغرافيايي هر محيط منطقه است كه اين 
سازمان كوشيده است تا همواره با توجه به تفاوت هاي 
هر اقليم، شالوده اجراي بومي برنامه هاي سلامت روان را 
طراحي و اجرا كند. رييس سازمان بهزيستي كشور گفت: 
پژوهش ها نشان داده است كه سلامت روان، جز لاينفك 
س��لامت آحاد مردم بوده و در مقابلِ ساير هزينه هاي 
حوزه سلامت، منافع اقتصادي قابل توجهي را نيز براي 
جامعه و اقتصاد كش��ورها به دنبال دارد. به گونه اي كه 
افزايش بهره وري و به شكل وسيع تر، اجراي برنامه هاي 
پيشرفت و ترقي جامعه، بدون ارتقاي سلامت روان ميسر 
نخواهد بود. از اين رو سازمان بهزيستي مصمم است كه 
به پشتوانه بيش از سه دهه فعاليت مداوم در اين حوزه و 
با هم افزايي بين دستگاهي، روز به روز بر كيفيت خدمات 

روانشناختي و مشاوره اي خود بيفزايد.

انهدام شبكه ۲۰۰ نفره اجاره كارت هاي بانكي در تهران
رييس پليس فتاي تهران بزرگ از انهدام ش��بكه ۲۰۰ 
نفره اجاره كارت هاي بانكي براي انجام كلاهبرداري هاي 
اينترنتي و سايت هاي ش��رط بندي خبرداد. سرهنگ 
داوود معظمي گودرزي در تش��ريح جزييات اين خبر 
گفت: مام��وران پليس فتاي تهران ب��زرگ در جريان 
انجام رصد و پايش روزانه فضاي مجازي متوجه شدند 
كه اف��رادي در قالب تيم هاي چندنفره اق��دام به اجاره 
كارت ه��اي بانكي ش��هروندان در پوش��ش كاريابي و 
استخدام ش��ركت هاي اينترنتي كرده اند. در واقع اين 

افراد با عناويني چون درآمد بالا و ... جذب مي ش��دند و 
كلاهبرداران كارت بانكي آنه��ا را اجاره مي كردند. او با 
بيان اينكه پس از مطلع شدن پليس فتاي تهران بزرگ 
از اين موضوع، رسيدگي به مساله بلافاصله در دستور كار 
قرار گرفت، اظهار داشت: كارآگاهان پليس فتا اقدامات 
تخصصي خود را آغاز كردند و ب��ا ردگيري هاي دقيق 
سايبري، يك شبكه بزرگ ۲۰۰ نفره را كه اقدام به اجاره 
كارت هاي بانكي تحت پوش��ش شركت هاي كاريابي 
كردند و در سراسر كشور فعاليت داشتند را شناسايي 

كردند. سپس كارشناس��ان اين پليس با بررسي هاي 
همه جانبه و اقدامات گسترده و بهره گيري از روش هاي 
فني و علمي موفق به شناسايي تمامي اعضاي اين تيم در 
فضاي حقيقي و مجازي شدند. رييس پليس فتاي تهران 
بزرگ با اشاره به اخذ مجوز قضايي براي دستگيري اين 
افراد گفت: با محرز شدن هويت اعضاي اين باند، ماموران 
در چند عمليات پليس��ي همزمان در نقاط مختلفي از 
استان تهران و چند استان همجوار اين افراد را دستگير و 
به همراه تجهيزات الكترونيك به پليس فتا منتقل كردند.

سالانه ۱۰ هزار كادر پزشكي از كشور مهاجرت مي كنند

جاي خالي پزشك متخصص در بيمارستان هاي دولتي

گليماندگار|
 بر خ��لاف آن چيزي كه وزير بهداش��ت و 
درمان سعي مي كند در تمامي نشست هاي 
خبري و س��خنراني هاي خود در مورد كيفيت سيستم 
بهداش��ت و درمان به مردم القا كند تنها يك روز حضور 
در بيمارس��تان هاي دولتي مي تواند خلاف اين ادعا را به 
اثبات برساند. سند و مدرك زنده اين وضعيت نابهنجار 
هم بيماراني هستند كه جز سرگرداني در بيمارستان هاي 
دولتي چيزي نصيبش��ان نمي ش��ود. كافي است يكي 
از معاونان وزير بهداش��ت يا حتي ش��خص خود او يك 
روز را از پش��ت ميز رياس��ت بلند ش��ده و به طور سرزده 
راهي بيمارس��تان هاي دولتي ش��وند. به اي��ن خاطر بر 
بيمارستان هاي دولتي تاكيد مي شود كه مردم به دلايل 
مختلف از جمله مش��كلات اقتصادي و معيشتي توان 
اس��تفاده از خدمات بيمارستان هاي خصوصي را ندارند 
هر چند كه بيمارس��تان هاي خصوص��ي هم ديگر مثل 
س��ابق ارايه كننده بهترين خدمات به بيماران نيستند. 
مساله اينجاست كه نمايندگان مجلس هنوز هم به اين 
اجماع نرسيده اند كه وزير بهداش��ت را به دليل شرايط 
بد درماني در كش��ور مورد بازخواست قرار دهند. وزيري 
كه قرار بود اس��تيضاح ش��ود اما لابي گری ها مانع از اين 
اتفاق شد و از آن روز تاكنون بهرام عين اللهي تنها به بيان 
دس��تاوردهايي در حوزه وزارت خود مي پردازد كه براي 
هيچ كدام سند و مدركي ارايه نمي دهد. از سوي ديگر اما 
آمار و ارقام مهاجرت پزشكان طي دو سال گذشته نشان 
از بي توجهي به حوزه بهداشت و درمان از سوي مسوولان 
دارد. اينكه س��الانه ۱۰ هزار نفر از كادر درمان كش��ور را 
ترك مي كنند زنگ خطري است كه خيلي زود مي تواند 
اوضاع بهداشت و درمان كشور را به هم بريزد و باعث بروز 
اتفاقاتي تلخ در اين زمينه شود. اين در حالي است كه بارها 
و بارها پرستاران و رزيدنت هاي پزشكي از وضعيت خود در 
بيمارستان گله داشته اند دست به تجمع زده اند و خواستار 
رسيدگي شده اند اما هر بار بدون اينكه تغييري در شرايط 
آنها ايجاد شود با وعده هايي كه هيچگاه اجرايي نمي شود 
به كار برگردانده شده اند. به طور مثال وقتي در دوران كرونا 

پرستاران از جان خود مايه گذاشتند تا به بيماران كرونايي 
رسيدگي كنند به آنها وعده استخدام داده شد اما به محض 
فروكش كردن كرونا هزاران پرستار تعديل شدند و هيچ 
كس هم پاسخگوي آنها نبود. مساله اينجاست كه ديگر 
استخدام شدن هم دردي از آنها دوا نمي كند. پرستاري كه 
مجبور است به اندازه ساعت كاري خود اضافه كاري كند 
اما در پايان م��اه تنها ۲ ميليون تومان به حقوقش اضافه 
مي ش��ود چطور ممكن اس��ت به ماندن در اين سيستم 

معيوب ادامه بدهد. 

    وقتي مسوولان فقط به فكر
جوابيه دادن هستند

مساله مهمي كه بايد مد نظر قرار بگيرد اين است كه 
وقتي مشكلات مطرح مي ش��وند مسوولان به جاي 
اينكه به فكر رفع آن باش��ند قبل از هر چيز به دنبال 
انتشار جوابيه هستند جوابيه هايي كه در نهايت هيچ 
دليل واضح و روش��ني براي رد اشكالات مطرح شده 
ندارند و تنها قصد وارد كردن هجمه به بيان حقيقت 
در آنها نهفته اس��ت. مثلا وقتي خب��ر مهاجرت ۱۳ 
دانشجوي دانشگاه شريف در يك شب منتشر شد قبل 
از هر چيز مسوولان دانشگاه تلاش كردند بگويند اين 
خبر درو غ است اما هيچ كس نگفت كه چرا حتي يك 
نخبه بايد به دليل نبود شرايط مناسب براي زندگي و 
ارايه خدمات به كشورش ترك وطن كند. همانطور كه 
بارها و بارها وقتي از مشكلات حوزه بهداشت و درمان 
حرف زده مي شود قبل از هر چيز روابط عمومي وزارت 
بهداش��ت و درمان سعي در رد اين مشكلات دارد در 
حالي كه هيچ دليل قانع كننده اي براي رد آنها مطرح 
نمي كند. حالا وضعيت به گونه اي رقم خورده كه وقتي 
به عنوان خبرنگار وارد بيمارستان هاي دولتي مي شوي 
تا از شرايط حاكم بر آن گزارش تهيه كني هيچ كدام 
از كادر بيمارستان به دليل ترس از دست دادن شغل 
خود حاضر به همكاري نيس��تند و اين فقط بيماران 
هستند كه مش��كلات خود را بيان مي كنند و كسي 

براي تاييد يا تكذيب اين مشكلات حرفي نمي زند. 

    به جاي حرف زدن بايد عمل كرد
خسرو ميرزايي، پزشك متخصص كودكان در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: واقعيت اين است كه وضعيت بهداشت 
و درمان كشور خوب نيست و بر خلاف ادعاي وزير بهداشت 
ما وقتي با اي��ن موج بزرگ مهاجرت مواجه هس��تيم و 
كمبودهاي بسياري كه در بيمارستان هاي دولتي وجود 
دارد قطعا نمي توانيم در قالب سيس��تم برتر بهداشت و 
درمان جهاني قرار بگيريم. ما حتي هنوز تعداد تخت هاي 
بيمارستاني و تعداد پرستارانمان با استانداردهاي جهاني 
فاصله زيادي دارد. مساله فقط افتتاح بيمارستان نيست 
مساله تامين كادر درمان و تجهيزات بيمارستاني است كه 

متاسفانه در اين زمينه ضعف هاي بسياري وجود دارد.
او مي افزايد: ما با كمبود چش��مگير متخصص كودكان 
مواجه هستيم پس افتتاح بيمارستان تخصصي و فوق 
تخصصي كودكان نمي تواند اين كمبود ها را جبران كند. از 
سوي ديگر بيمارستان هايي بوده اند كه با عنوان تخصصي 
و فوق تخصصي افتتاح ش��ده اند اما به دليل روند اشتباه 
مديريتي تبديل به بيمارس��تان هايي شده اند كه مردم 
براي هر بيماري پيش پا افتاده اي به آن مراجعه مي كنند 
و ازدح��ام و كمبود نيرو باعث ش��ده تا كيفيت خدماتي 
كه ارايه مي دهند به شدت پايين بيايد نمونه بارز آن هم 

بيمارستان ميلاد است. 
 

    وضعيت بد پرستاران
و رزيدنت هاي پزشكي انكار نشدني است

محمد ش��ريفي مقدم، دبيركل خانه پرستار نيز در اين 
باره به »تعادل« مي گويد: وضعيت بد ش��غلي پرستاران 
و رزيدنت هاي پزشكي مس��اله اي نيست كه بتوان آن را 
انكار كرد. اين واقعيت در تمامي بيمارستان هاي دولتي 
قابل رويت است. نارضايتي پرس��تاران از اجرايي نشدن 
كامل قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري، بي توجهي به 
وضعيت رزيدنت هاي پزشكي در بيمارستان هاي دولتي 
و حال بد روحي و رواني اين افراد همه و همه واقعيتي است 
كه در جامعه جريان دارد اما گويا افرادي مي خواهند هر 

طور شده منكر اين واقعيت شوند. 

او مي افزايد: نكته مهم اين است كه تمامي اين بي توجهي ها 
و عدم اجرايي ش��دن قوانين تنها به ض��رر بيماران تمام 
مي شود. بيماراني كه دولت موظف است خدمات درماني 
مناس��ب به آنها ارايه بدهد اما به دلاي��ل مختلف آنها از 
اين حق محروم مي ش��وند. وقتي در بيمارستان پزشك 
متخصص نباشد، وقتي تجهيزات بيمارستاني فرسوده 
باشد وقتي تعداد كادر درمان استاندارد نباشد همه و همه 
باعث مي شود كه خدمات ارايه شده به بيماران كيفيت 

مطلوبي نداشته باشد. 

    جاي وزير بودم استعفا مي دادم
از سوي ديگر »عوض حيدرپور« نماينده سابق مجلس 
شوراي اسلامي نيز در اين باره به خبرآنلاين مي گويد: اين 
وزير علوم يا بهداشت فعلي مي تواند در كميسيون آموزش 
و بهداشت مجلس، شوراي عالي بيمه يا در هيات دولت از 
حقوق پزشكان دفاع كند؟ اگر خودم جاي اينها بودم و هر 

روز اين تعداد پزشك مهاجرت مي كرد استعفا مي دادم.
اين نماينده س��ابق مجلس بيان مي كند: براي پزشكان 
پيامك ارس��ال مي شود كه اگر ۵۵ س��ال به بالا نداشته 
باشيد به راحتي در آلمان پذيرش مي شويد، پزشكي كه 
۵۵ سال سن داشته باشد تقريباً ۲۰ سال تجربه كار دارد، 
آن وقت با مهاجرت آنها يك تجربه اينچنيني به راحتي گير 
كشورهاي ديگر مي افتد. حيدر پور مي افزايد: متاسفانه 
وضعيتي در كش��ور حاكم ش��ده كه موجي از مهاجرت 
راه افتاده اس��ت و اين موج به جامعه پزشكي هم كشيده 

شده، تقريباً ما هر روز مي ش��نويم يك استاد يا دانشيار 
از دانش��كده هاي علوم پزشكي كش��ور به اروپا، كانادا و 
كشورهاي حاشيه خليج فارس مهاجرت كردند، وقتي 
اين اخبار را مي شنويم بغض مان مي گيرد كه چرا بزرگان 
پزشكي اين كشور به جايي رسيدند كه مهاجرت مي كنند.

    تقديم ۱۰۰ ميليارد دلار نيروي انساني 
متخصص به كشورهاي بيگانه

او مي افزايد: يك اس��تاد تمام دانش��گاه در پزش��كي كه 
مهاجرت مي كند كوهي از تجربه اس��ت، حتي شاهديم 
پزشكان جوان كه به خوبي آموزش ديده اند هم مهاجرت 
مي كنند، مهاجرت اين گروه ها ضرر اقتصادي ناش��ي از 
از دس��ت دادن تجربه آنها به كش��ور وارد مي كند، شايد 
هزينه اي كه براي پرورش اين افراد از دوران مدرس��ه تا 
تخصص صرف مي شود به ۱۰ ميليون دلار برسد و شما 
مي بينيد مهاجرت شان چه ضرري دارد، متاسفانه علاوه 
بر پزشكان پرستاران و ليسانسه هاي مامايي هم مهاجرت 
مي كنند، بهترين نيروهاي پيرا پزشكي با موج پزشكان 
دارند از كشور خارج مي شوند، از نظر اقتصادي در چند سال 
اخير ما بيش از ۱۰۰ ميليارد دلار نيروي انساني متخصص 
اعم از پزشك، پرستار، پيراپزشك تقديم كشورهاي بيگانه 
كرديم. حيدر پور در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: 
عدد و رقم هاي مهاجرت وحش��تناك است، ما هر هفته 
كه س��راغ يكي از همكاران را مي گيريم با خبر مي شويم 
مهاجرت كرده است، سالي ۱۰ هزار نفر از مجموعه كادر 

پزشكي )پزشك، پرستار، ماما( از كشور مهاجرت مي كنند. 
الان براي پزشكان پيامك ارسال مي شود كه اگر ۵۵ سال 
به بالا نداشته باشند به راحتي در آلمان پذيرش مي شوند، 
پزش��كي كه ۵۵ سال سن داشته باش��د تقريباً ۲۰ سال 
تجربه كار دارد، آن وقت يك تجربه اينچنيني به راحتي 

گير كشورهاي ديگر مي افتد.

    رييس دولت با مفهوم ساخت دارو
آشنا نيست

اين نماينده سابق مجلس در پايان به اظهارات رييس 
دولت اش��اره كرده و مي افزايد: چند روز قبل رييس 
دولت مجدد اعلام كرد كه ۹۵ درصد از داروهاي مورد 
نياز كشور، در داخل ساخته مي شود، به نظرم ايشان 
با مفهوم ساخت دارو آشنا نيس��ت، ما پودر داروها را 
در بشكه هاي ۱۰۰ كيلويي يا ۵۰ كيلويي وارد كشور 
مي كنيم، بعد اين جا آن را فرموله مي كنيم، يعني با 
آب و م��واد نگهدارنده تركيب مي كنيم، به قرص كه 
تبديل شد بسته بندي مي كنيم و مي فروشيم، حال آيا 
ادعاي اينچنيني درست است؟ به نظرم رييس جمهور 
كه از ساخت دارو اطلاع ندارد، اين خبرها گزارش هايي 
هستند كه از سازمان غذاودارو به دست وزير بهداشت 
و بعد به دس��ت دولت مي رسد، ايشان هم گزارش را 
عمومي اعلام مي كند. امروز در بخشي از داروهايي كه 
براي كشور و بيماران حياتي هستند كمبود داريم كه 

براي مردم خانه خراب كن شده است.

گزارش

برخلاف ادعاي وزیر بهداشت و درمان وضعيت سيستم درماني كشور خوب نيست


